




















مردم و صنعت، قربانی سیاست نشوند
آزاد شدن ارز دارو، موضوع یک یا دو سال اخیر نیست و از سال ها پیش در مقاطع مختلف مطرح و بیشتر 
اوقات بحث برانگیز شده است. در واقع هر زمان کشور در شرایط اقتصادی سخت تری قرار گرفته، تورم افزایش 
پیدا کرده و اختلاف قیمت بین ارز دولتی و آزاد زیاد شده، چالش ها و عواقب این مسئله نیز بیشتر نمایان شده 
است. سال هاست نه تنها تولیدکنندگان و فعالان صنعت، کسانی که دغدغه ی سلامت جامعه و تأمین مردم را دارند 
و همچنین متخصصان و آگاهان حوزه ی اقتصاد و اقتصاد دارو و سلامت، از نادرستی روش فعلی انتقاد می کنند. در 
حالی که هدف تمامی دولت ها در برنامه های سلامت-محور، حمایت از قشر آسیب پذیر است، تعریف و تخصیص 
ارز دولتی برای دارو و عرضه ی داروی ارزان قیمت، اعطای یارانه و کمک هزینه ی درمان به تمامی اقشار جامعه به 
حساب می آید. کارشناسان راه اصلی را تزریق بودجه و یارانه به بیمه ها و حمایت از این طریق می دانند ولی شرایط 
اقتصادی و سیاسی خاص کشور یکی از موانع اصلی تغییر و اجرای سیاست های مؤثر است. بیمه ها کارآمد نیستند 
و در نتیجه ی همین شرایط اقتصادی، با کمبود منابع درگیرند، نگرانی تخصیص نادرست و ناکافی بودجه به بیمه ها، 
بیمه نبودن درصد قابل توجهی از اقشار ضعیف جامعه و در رأس این موارد استراتژیک بودن دارو، باعث شده هیچ 

دولتی آزادسازی ارز دارو را نپذیرد.
ولی تحریم های سنگین سه سال اخیر، کاهش و کمبود شدید منابع ارزی، تورم دو رقمی رو به بالا، اختلاف زیاد 
قیمت ارز دولتی و آزاد و سایر مشکلات، وضعیت را به نقطه ی حساسی رسانده است؛ جایی که به رسیدگی فوری 

نیاز دارد و در غیر این صورت تعطیلی کارخانه های داروسازی، می تواند بحران دوچندانی ایجاد کند.
هیات مدیره ی فعلی سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران از زمان شروع به فعالیت بارها در این مورد 
هشدار داده و در جلسات و مکاتبات متعدد با مسئولان دولت و نمایندگان مجلس چالش ها، راهکارها و پیشنهادهای 
خود را مطرح و پیگیری کرده است. هرچند نتیجه ی مطلوبی به دست نیامده ولی پیش بینی سندیکا و تولیدکنندگان 
درست بوده و دولت قبل به ناچار ارز ترجیحی بسیاری از اقلام دارویی را به تدریج حذف کرد. این حذف و تغییر 
با داروهای بدون نسخه آغاز شد و به داروهای دیگری نیز رسید و نکته ی مهم و نگران کننده آن جا بود که به دلیل 
نبودن برنامه  و اجرای اجباری، علی رغم حذف ارز ترجیحی و افزایش قیمت داروها، روشی برای جبران قیمتی و 
کمک به مصرف کننده در نظر گرفته نشد. بنابراین با گذشت زمان، افزایش قیمت برخی داروها باعث نارضایتی و 
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 نامه ی سرگشاده ی تمامی سندیکاها و انجمن های دارویی به رئیس جمهور:
حمایت از سازمان غذا و دارو و هشدار درمورد اعمال نظرات غیرتخصصی و شبهه افکن

و  ارز  نرخ  وضعیت  درمورد  نامه ای   ۱۴۰۰ آذرماه  ششم  ایران«،  سلامت  اقتصاد  علمی  »انجمن  همراهی  با  شفافیت«  »دیده بان  موسسه ی 
قیمت گذاری دارو منتشر کرد ولی متن نامه نشان می داد، داده های پایه  ای استفاده شده ای برای نوشتن متن و نتیجه گیری، نقائص زیادی داشته 

و بدون نظرخواهی و کسب اطلاعات لازم از سندیکاها و انجمن های دارویی کشور، جمع آوری شده  است.
در همین راستا هفتم آذرماه نامه ای خطاب به رئیس جمهور در بعضی سایت های خبری منتشر شد که رئیس هیات مدیره ی دیده بان شفافیت 
و عدالت در متن نامه، سازمان غذا و دارو  را متهم کرده بود در اقدامی خلاف قانون و سیاست های دولت سیزدهم در کنترل و نظارت بر 
قیمت ها، اقدام به آزاد کردن ارز ده ها قلم دارو کرده و مسبب گرانی برخی از این اقلام دارویی تا بیش از 6۰۰ درصد شده است. احمد توکلی 

در همین متن بررسی موضوع و برخورد متخلفان را خواسته بود تا مانع از بحران اجتماعی شود.
در این نامه ها که به ظاهر برای حمایت از مردم، بیماران و منافع ملی منتشر شدند، چند نکته ی مهم نادیده گرفته شده بود که سندیکای 
نامه ای  منتشر شده،  متن  پاسخ  تا در  بر آن داشت  را  انجمن های دارویی کشور  و  ایران و سایر سندیکاها  انسانی  صاحبان صنایع داروهای 

سرگشاده خطاب به رئیس جمهور منتشر کنند.
سندیکاها و انجمن های حوزه ی دارویی کشور در این نامه، ضمن اعلام حمایت کامل خود از سازمان غذا و دارو و مدیران جدید، از 
رئیس جمهور، وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو خواستند هر گونه تصمیم گیری مرتبط با این حوزه ی استراتژیک، با مشورت و دریافت 

اطلاعات کامل از تمامی تشکل های تخصصی حوزه ی دارو باشد.
در متن نامه ی یادآوری شده بود دیده بان شفافیت و انجمن علمی اقتصاد سلامت ایران، به عنوان نهاد های ناظر در حوزه های مختلف، لازم 
است برای بررسی چالش ها، مسائل و موضوعات یک حوزه، اطلاعات کامل و دقیقی داشته باشند؛ در واقع بخش عمده ی اطلاعات چنین 
نهادهایی از طریق نظرخواهی و ارتباط با سندیکاها و انجمن های فعال در این حوزه به دست می آید. اما معیار و اساس نامه ای که نوشته و 
منتشر شد، صرفا نظرات و برداشت های معدود افراد وابسته بود که اطلاع و تسلط کافی در حوزه ی تولید و تأمین دارو ندارند و حتی اغلب 

آن ها داروساز نیستند تا از شرایط، چالش ها و مسائل اساسی و اثرگذار این حوزه ی مهم باخبر باشند.
فعالان دارویی کشور در این نامه از یک مسئله ی دیگر نیز ابراز نگرانی کردند و تذکر دادند، افراد و کانال های تامین کننده ی اطلاعات نهاد 
دیده بان شفافیت و انجمن علمی اقتصاد سلامت ایران، جهت دار، غیرمسئولانه و با اطلاعات ناکافی در این امر دخالت  و اعمال نظر داشته اند. 
یک نکته بسیار مهم که در تحلیل و پیشنهادهای نهاد دیده بان شفافیت نادیده گرفته شده بود، این واقعیت مهم است که در دو سال اخیر کمبود 
شدید ارز و تحریم های سنگین و بی سابقه دست و پنجه نرم می کند و در همین وضعیت دشوار، همه گیری کرونا نیز بار سنگینی برای تمامی 

بخش های اقتصادی و اجتماعی و به ویژه حوزه ی دارو و درمان ایجاد کرده  است.
پس  و  پیش  و  گذشته  چندماه  طی  که  گرفتند  قرار  هجمه  مورد  متن  این  در  کشور  داروی  کنندگان  تأمین  و  تولیدکنندگان  حالی  در 
نیز کمیته ی سلامت و درمان مجلس،  به رئیس جمهور، وزیر جدید بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و  نامه  با ارسال چند  انتخابات،  از 
شرایط دارویی کشور را توضیح داده، چالش ها و مشکلات را عنوان کرده اند. آن ها در نامه های خود به طرح موضوع بسنده نکرده بودند و 
پیشنهادهای خود را برای حمایت از مردم و تامین مستمر داروی مورد نیاز کشور مطرح نمودند و بر آمادگی کامل برای همکاری با دولت 
برای تولید و تأمین داروی مورد نیاز کشور تأکید کردند. در واقع تامین کنندگان داروی کشور، پیش از این بارها با توضیح کامل شرایط و 

واقعیت موجود، خواستار رسیدگی و توجه سریع تر به حوزه ی دارویی برای پیشگیری از یک بحران ملی و آسیب به مردم شده اند.
یکی از نکاتی که در متن دیده بان شفافیت نادیده گرفته شده این بود که تصمیم به آزاد شدن ارز دارو در دولت قبل گرفته شد و علیرغم 
مخالفت تولیدکنندگان با نوع تصمیم  گیری و اجرا، قیمت بعضی داروها بدون حمایت از تولیدکنندگان و بیمارن تغییر کرد. عواقب و آثار 
اجرای بدون برنامه ریزی و آماده سازی، چنین تصمیمی در ماه  های اخیر به مرور هویدا شده است و چنین شرایطی باعث شد نقدها متوجه 

مدیران جدید شود.
تامین و توزیع داروی کشور ضمن  تولید،  انجمن های  به رئیس جمهور، مدیران و رؤسای تمامی سندیکاها و  نامه ی سرگشاده  پایان  در 
حمایت از مدیران جدید حوزه ی دارویی، مجددا برای رفع مشکلات و تامین نیازهای کشور اعلام آمادگی کردند. این نامه به امضای رؤسای 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران، فدراسیون اقتصاد سلامت، انجمن 
ایران، انجمن تولیدکنندگان دارو و فرآورده های گیاهان دارویی و  ایران، انجمن داروسازان  انسانی  شرکت های پخش دارو و مکمل های 

انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران، رسید و در رسانه های خبری مختلف منتشر شد.

گلایه ی مردم و نیز واکنش رسانه ها شد که این نتیجه در دولت جدید اتفاق افتاد. 
این وضعیت فرصتی در اختیار بعضی افراد قرار داد تا به صنعت، تولیدکنندگان و نیز مجموعه ی وزارت بهداشت، 
درمان و علوم پزشکی و سازمان غذا و دارو، معترض شوند و به جای نقد ریشه و علت اصلی شرایط پیش آمده، 
هجمه ی خود را متوجه فعالان حوزه ی صنعت و کسانی کنند که برای تأمین داروی کشور در تلاشند. سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، در پاسخ به این هجمه ها و نیز حملاتی که علیه مسئولان جدید حوزه ی دارو 
بود )بدون توجه به آن که حذف ارز و تغییرات قیمت در دولت قبلی اتفاق افتاد( نامه ای خطاب به رئیس جمهور و 
رؤسای سایر قوا نوشت که انعکاس بسیاری در رسانه ها داشت. در ادامه موضوع نامه، متن اصلی و نیز بخشی از 

واکنش ها به آن را می خوانید:
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متن کامل نامه ی فعالان صنعت دارو به رئیس جمهور:
حضرت حجت الاسلام والمسلمین  جناب آقای دکتر رئیسی

ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران
موضوع: ضرورت تدوین سیاست های ارزی کارآمد با رویکرد حمایت از بیماران و توسعه ی صنعت داروسازی  

با سلام و احترام
ایران« در  اقتصاد سلامت  نامه شماره ۰۰۱۱/۰۰/2۰۰ مورخ ۰6/۰9/۱۴۰۰ »انجمن علمی  نامه ی موسسه ی »دیده بان شفافیت« و  به  عطف 

خصوص وضعیت نرخ ارز و قیمت گذاری دارو موارد ذیل جهت بررسی و دستور اقدام عاجل به حضور تقدیم می گردد. 

۱. همان طور که مستحضر هستید صنعت داروسازی با تامین بیش از  97 درصد بازار دارویی، نقشی حیاتی در تامین نیازهای اساسی نظام 
دارویی در چند سال گذشته همواره مورد آماج  نظام  انکار،  غیرقابل  علیرغم دستاوردهای  است.  نموده  ایفا  سلامت و خودکفایی کشور 
تحلیل ها و گزارش های مغرضانه توسط محافل خاصی قرار گرفته که نه تنها دستاوردهای این مجموعه را تحت الشعاع قرار داده بلکه با ارائه 
گزارش ها، تحلیل ها و اظهار ظرهای افراد و نهادهای غیرمسئول باعث تخریب وجهه داروسازی و داروسازان کشور در محافل عمومی و 

دولتی شده است.
2. متاسفانه افراد و کانال های تامین کننده اطلاعات مورد نیاز نهاد دیده بان شفافیت، کاملا جهت دار، غیرمسئول و با اطلاعات ناکافی که 
بعضا تحلیل ها و پیشنهادهای ارائه شده با واقعیات دارویی کشور در شرایط تحریم و کرونا همخوانی ندارد، نظرات خود را از طریق این نهادها 

منعکس نموده اند که به هیچ  عنوان بیانگر استراتژی نظام دارویی کشور نیست. 
وقتی   ، دارد  سلامت  اقتصاد  حوزه  در  نظری  صاحب  ادعای  که  مجموعه ای  و  است  شفافیت  مدعی  خود  که  نهادی  می رود  انتظار   .3
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همه  نظر  نمایند،  ارائه  اجرایی کشور  مسئولان  به  امور  بهبود  برای  پیشنهاداهایی  و  نمایند  نظر کارشناسی  اظهار  دارو  در حوزه  می خواهند 
سندیکاها و انجمن های فعال در حوزه دارو را دریافت کند و جمع بندی نظرات کارشناسی را با لحاظ جمیع جهات منعکس نماید.(موضوعی 
که در سال های اخیر به هیچ عنوان اتفاق نیافتاده است)، نه این که نظرات و برداشت های خود و معدودی افراد وابسته را به عنوان پیشنهاد ارائه 

نمایند که اطلاع و اشراف چندانی در حوزه ی دارو ندارند و اغلب داروساز نیستند و تعصبی به حوزه داروسازی کشور ندارند.
به  به صورت مکتوب و مشخص  را  پیشنهادات خود  و  نظرات  مرتب  به طور  دارو  با  مرتبط  و تشکل های علمی  انجمن ها  ۴. سندیکاها، 
مسئولان ارائه نموده اند و به طور مشخص در ابتدای دولت سیزدهم طی نامه شماره 35۱/۱۴۰۰ مورخ 3۰/۴/۱۴۰۰ پیشنهاها سندیکای صاحبان 
با  دارویی کشور  نظام  اصلاح  برای  مفصل  به صورت  تدوین شد،  داروسازی کشور  مشورت صاحب نظران حوزه  با  که  داروسازی  صنایع 
رویکرد توسعه صنعت داروسازی، حمایت از بیماران، رعایت منافع و مصالح کشور و حذف زمینه های رانت و فساد تدوین و اعلام شد که 

انتظار می رود مورد توجه مسئولان و سیاست گذاران قرار گیرد .
5. آزادسازی نرخ ارز بسیاری از داروها به دلیل کاهش سقف ارز ترجیحی مصوب مورد نیاز دارو، بیش از 9 ماه پیش شروع شده و وزارات 
بهداشت طی این مدت ارز بسیاری از داروها و مواد اولیه را آزاد کرده است بدون این که بازنگری قیمت آنها در موعد زمانی خود انجام گیرد 

که این امر همواره مورد گلایه سندیکا و شرکت های تولیدی بوده است.
چگونه است که مدعیان حمایت از حقوق از مردم طی ماه های گذشته در مقابل تخلفات و سیاست های سوال برانگیز و غیرمسئولانه که 
باعث آسیب به صنعت داروسازی کشور و مردم شده، سکوت کردند و امروز که دولت سیزدهم تشکیل شده و هنوز  برای هیچ اقدامی 
فرصت اجرا نداشته به جنجال و حاشیه پرداخته است و برای نتیجه ی تصمیم های مدیریت قبلی، مدیران فعلی را مواخذه می کند. طبیعتا نیتی 

که پشت چنین مکاتباتی نهفته است منجر به دلسردی و یاس در مدیران لایق، دلسوز و مسئولیت پذیر کشور می شود.
سندیکاهای تولید، توزیع و عرضه دارو در همکاری با  صاحب نظران و پیشکسوتان حوزه دارو، انجمن داروسازان، تشکل های علمی و 
دارویی و دانشکده های داروسازی خود را مکلف می داند در تدوین سیاست هایی که به مصلحت کشور است و منجر به حفظ حقوق عامه 
و سرمایه های ملی شود، مشارکت فعال نمایند و حمایت کامل خود را  از سیاست های دولت حضرتعالی و مدیران شایسته و  توانمند وزارت 

بهداشت و سازمان غذا و دارو، اعلام  می نمایند.
خواهشمند است دستور فرمایید در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها، هر گونه تصمیم گیری مرتبط با این حوزه با مشورت تشکل 

های تخصصی مربوطه به انجام برسد و از توجه به نظرات غیرتخصصی و شبهه افکن خودداری شود.
پیشاپیش از حسن توجه حضرتعالی کمال تشکر و قدردانی داریم.

رییس مجلس شورای  قالیباف؛  دکتر محمدباقر  قضائیه،  قوه  رییس  اژه ای؛  المسلمین محسنی  و  الاسلام  برای حجت  نامه  این  رونوشت 
اسلامی، دکتر بهرام عین اللهی؛ وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی؛ دکتر حسینعلی شهریاری رییس کمیسیون بهداشت مجلس شورای 
اسلامی، سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی، دکتر علی صالح آبادی؛ رییس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، ذبیح الله 

خداییان رییس سازمان بازرسی کل کشور، دکتر بهرام دارایی؛ رییس سازمان غذا و دارو نیز ارسال شد.

حمله ی غیرعلمی و پرحاشیه به رشته دانشگاهی و صنعت داروسازی
هفته ی دوم آذرماه بخشی از سخنان حسن عباسی؛ سخنران و تحلیل گر سیاسی در سخنانی غیرعلمی و غیرکارشناسی، رشته ی داروسازی 
را غیرضروری و صنعت را بی نتیجه خوانده بود که با واکنش های بسیاری از طرف دانشجویان، اساتید دانشگاه، کارشناسان و حتی پزشکان 

روبه رو شد. سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران به پاسخی کوتاه در این مورد اکتفا کرد که در ادامه می خوانید:

در ارتباط با اظهارات آقای عباسی در حوزه داروسازی
اساتید محترم دانشکده های داروسازی پاسخ های علمی جامع و کاملی ارائه نمودند، هر چند صحبت های نامبرده که بیشتر برای جلب توجه 

مخاطب بود ارزش پاسخگویی ندارد ولی ذکر چند نکته ضروری است:
۱. اگر داروسازی کشور  )با ۱25 کارخانه داروسازی، ۱35۰۰ داروخانه و 5۰ شرکت توزیعی( با داروسازان پرتلاش و کادر زحمتکش 

آن  نبود، کل درآمد ارزی کشور کفاف تامین دارو نمی داد.
2. اگر خدمات داروسازان در دورافتاده ترین نقاط کشور، در داروخانه ها، بیمارستان ها و مراکز درمانی نبود وضعیت سلامت و آرامش 

بازار دارویی به این شکل مطلوب نبود.
3. اگر شرکت های توزیعی و زنجیره توزیع دارو به این کارآمدی نبود، تخصصی ترین داروها در کمترین زمان به دست مردم نمی رسید.

۴. اگر تلاش شبانه روزی داروسازان در همه عرصه های سلامت و زنجیره تامین دارو نبود، دشمنان زخم خورده ی این مملکت، تامین دارو 
را گروگان مطامع سلطه طلبانه خود می کردند .

5. اگر دانشکده های داروسازی نبودند که با اساتید مجرب و پرتلاش که اغلب از چهره های شناخته شده علمی دنیا هستند و تمامی همت 
این که  و  نمی شد  محقق  فوق  موارد  از  هیچکدام  نیروهای مجرب گذاشته اند،  تربیت  و  داروسازی  دانش  توسعه ی  آموزش،  برای  را  خود 

داروسازان کشور در همه ی حوزه های وظایف خود ضامن اقتدار، افتخار و امنیت دارویی کشور هستند.

u.در خاتمه امید است با اظهارنظرهای ناپخته زبان دشمنان قسم خورده این مملکت نشوید
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انعکاس گسترده ی نامه به رئیس جمهور در رسانه های 
جمعی

به رؤسای  ایران  انسانی  نامه ی سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
رؤسای  و  مدیران  امضای  به  که  و...  مرکزی  بانک  سه گانه،  قوای 
انجمن ها و سندیکاهای دارویی دیگر نیز رسیده بود، انعکاس زیادی 

در رسانه های کشور داشت.
توسعه  و  بیماران  از  حمایت  هدف  »با  تیتر  با  مهر  خبرگزاری 
صنعت داروسازی؛ تشکل های دارویی به رئیس جمهور نامه نوشتند.«  
از  نامه  این  »در  نوشت:  پایان  در  و  منتشر کرد  را  نامه  از  بخش هایی 
رئیس جمهور درخواست شده دستور دهد در سال تولید، پشتیبانی ها و 
مانع زدایی ها، هر گونه تصمیم گیری مرتبط با حوزه دارو با مشورت 
نظرات  به  توجه  از  و  برسد  انجام  به  مربوطه  تخصصی  تشکل های 

غیرتخصصی و شبهه افکن خودداری شود.«
دخالت  و  »اعمال نظر  تیتر  زیر  خود  گزارش  در  سالم خبر 
غیرمتخصصان در حوزه ی دارو نگران کننده شده است« نوشته بر این 
بخش تاکید کرده بود: »سندیکاها و انجمن های حوزه ی دارویی کشور 
در نامه به رئیس جمهوری، با اعلام حمایت کامل خود از سازمان غذا 
و دارو و مدیران جدید، از رئیس جمهوری، وزارت بهداشت و سازمان 
این حوزه ی  با  مرتبط  تصمیم گیری  هر گونه  دارو خواسته اند  و  غذا 
استراتژیک، با مشورت و دریافت اطلاعات کامل از تمامی تشکل های 

تخصصی حوزه ی دارو باشد.«
ایسنا،  مانند  دیگر  سایت های  و  خبرگزاری ها  طریق  از  خبر  این 
باشگاه خبرنگاران جوان،  فانا، خبرآنلاین، خبرگزاری صدا و سیما، 
خبرفوری و همچنین کانال تلگرامی روابط عمومی انجمن داروسازان 

ایران، کانال خبری داروسازان ایران، و... نیز انعکاس پیدا کرد.

اولین جلسه ی مشترک اعضای هیات مدیره ی سندیکا و 
رییس سازمان غذا و دارو

اعضای هیات مدیره سندیکا روز شنبه ۱5 آبان ماه در اولین نشست 
بهرام دارایی؛ رییس سازمان غذا و دارو، مشکلات و  با دکتر  خود 
چالش های صنعت داروسازی را مطرح کردند و درباره ی دغدغه های 

این صنعت گفت و گو کردند.
در این نشست پس از طرح مسائلی مانند صادرات، قیمت گذاری، 
عبارت  و... چند تصمیم گرفته شد که   IRC تولید،  موانع  رفع  ارز، 
دارو  و  غذا  سازمان  در  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کمیته  از:  بودند 
تشکیل شود، نوع ارز برای تمام مولفه های تاثیرگذار در قیمت گذاری 
کمیسیون  تشکیل  و  قیمت گذاری  روند  شود،  یکسان سازی  دارو 
تسریع یابد، کسری بودجه سایر سازمان ها )بیمه و...( به قیمت گذاری 
بودجه ی  برای جبران کسری  اقدامات لازم  و  نشود  داده  ربط  دارو 
طرف  از   IRC مشکلات  رفع  برای  شود،  انجام  مرتبط  سازمان های 
در  شد  قرار  همچنین  شود.  فرستاده  سازمان  برای  نامه ای  سندیکا 
راستای تفویض اختیارات سازمان غذا و دارو، از ظرفیت سندیکاها 

نیز استفاده شود.

خبرهای سندیکا در ماهی که گذشت

انعکاس گسترده ی نامه به رئیس جمهور در 
رسانه های جمعی

بازدید اعضای هیات مدیره ی سندیکا از کارخانه های 
دارویی مشهد

از  آبان ماه   25 سه شنبه  روز  سندیکا  این  هیات مدیره  اعضای 
شرکت های داروسازی مشهد بازدید کردند.  کارخانه های داروسازی 
کارخانه هایی  هشتم  داروی  سامان  و  سامی ساز  دارو،  سجاد  ثامن، 
بودند که اعضای هیات مدیره پس از بازدید، در جلساتی با مدیران 
گفت وگو  مجموعه  هر  مشکلات  و  چالش ها  درمورد  شرکت ها 
کردند. مدیران شرکت های دارویی در این نشست ها مشکلات خود 
در زمینه ی تامین داروی مورد نیاز کشور را با اعضای سندیکا در میان 
گذاشتند که می توان به چالش های تامین ارز، قیمت گذاری داروها، 
صادرات، زمان بر بودن مکاتبات اداری با نهادها و سازمان های دولتی 

مسئول، تامین مواد اولیه و... اشاره کرد.

جلسه ی مشترک سفیر و رایزن اقتصادی هند و نماینده 
UCO بانک با اعضای هیات مدیره ی سندیکا و نمایندگان 

سازمان غذا و دارو 
و  سفیر  حضور  با  مشترکی  جلسه ی  آبان   ۱7 دوشنبه  روز  صبح 
صاحبان  سندیکای  با  بانک   UCO نماینده  و  هند  اقتصادی  رایزن 
در  دارو  و  غذا  سازمان  نمایندگان  و  ایران  انسانی  داروهای  صنایع 

محل سفارت هند برگزار شد.
اولیه  مواد  واردات  برای  هند  اعتباری  خطوط  از  استفاده  امکان 
 UCO طریق  از  نیکو  ارز  از  استفاده  امکان  کردن  فراهم  دارویی، 
بانک و لزوم تشکیل جلسات مشترک بین سفارت هند، سازمان غذا 
و دارو، بانک مرکزی و سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 

ایران، برخی از مهم ترین نکات مطرح شده در این جلسه بود.

درخواست بازنگری در هزینه ی IRC شرکت های داروسازی
توسعه  معاون  بیگلر  دکتر  به  نامه ای  در  سندیکا  هیات مدیره ی 
هزینه  در  تا  کرد  درخواست  دارو  و  غذا  سازمان  منابع  و  مدیریت 
IRC شرکت های داروسازی بازنگری شود. در این نامه عنوان شد 
برای صدور مجوز ساخت یک قلم دارو از کمیسیون ماده ی بیست، 
یک رای صادر و یک CTD تسلیم آن سازمان می شود و قاعدتاً باید 
یک مبلغ برای صدور پروانه )مجوز ساخت دارو( پرداخت شود ولی 
متاسفانه برای تمام اجزاء یک فرآورده مبالغ متعددی اخذ می شود.

همچنین درمورد ثبت منبع، با توجه به این که هر منبع خارجی یک 
بار توسط سازمان غذا و دارو بررسی، تایید و تمامی هزینه های آن 
توسط  مجدد  هزینه ی  پرداخت  می شود،  پرداخت  متقاضیان  توسط 
سایر شرکت ها در واقع به منزله ی ثبت مکرر است و وجاهت قانونی 
جلسه ی  در  فوق  موارد  این که  با  شده  اشاره  نامه  انتهای  در  ندارد. 
موافقت  و  پذیرفته  صمت  وزارت  و  دارو  و  غذا  سازمان  مشترک 
شده که فقط یک بار برای ثبت هر منبع هزینه دریافت شود ولی این 
تصمیم اجرایی نشده است؛ بنابراین سندیکا درخواست رسیدگی به 

u .این موارد را دارد
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با آرزوی شب و روزهایی خوش و همراه با سلامتی برای ایران و ایرانیان

نشریه غذا و دارو

درگذشت آقای دکتر سعید حقیقی؛ پیشکسوت داروسازی و مدرس دانشکده های داروسازی را به خانواده ی ایشان و 
جامعه ی داروسازی کشور تسلیت می گوییم.

از درگاه خداوند متعال برای روح ایشان علو درجات و برای خانواده ی محترم شان، صبر و آرامش خواستاریم.



توجه دوباره ی جامعه به 
فرآورده های گیاهی و 
مکمل های تغذیه ای 

بیراه نیست اگر بگوییم »سلامت« و »سلامتی« یک دغدغه ی جدید در زندگی انسان است. رنج بیماری، تلاش برای 
ارتقا و حفظ آن،  برای  به سلامتی، تلاش  بوده اند ولی توجه  انسان  با  بر مرگ، همیشه  درمان آن و حتی رؤیای غلبه 
جستجوی راه های جدید برای سالم ماندن، موضوعات جدیدی در زندگی انسان هستند یا دست کم در سال های اخیر مورد 
توجه تعداد بیشتری از مردم قرار گرفته اند. سلامت، آن قدر مهم شده که با تجارت، اقتصاد و سیاست نیز پیوند خورده 

است و بخش معیار مهمی در بودجه و سیاست گذاری دولت ها به حساب می آید.
از همین رو سالم زیستن، حفظ سلامت فیزیکی و روانی، به تاخیر انداختن سالمندی، سلامت سالمندان و... از حوزه ی 
دارو و درمان فراتر رفته  اند و تقریبا روزی بر انسان دنیای جدید نمی گذرد مگر آن که پیامی مرتبط با این موضوعات از 
رسانه ها دریافت کند. چنین پیام ها، نگرانی ها و دغدغه هایی با همه گیری کرونا چندین برابر شد و بسیاری از کسانی که 
پیش تر به آن ها توجه نداشتند، حالا پیگیر اخبار و موضوعات مرتبط هستند. کرونا تمامی دنیا را وحشت زده کرد و چه 
بسا آن کسانی که ظاهرا نمی ترسند یا وانمود می کنند چیزی برای نگرانی وجود ندارد، بیشتر از دیگران می ترسند و با 
انکار خودشان را آرام می کنند. در چنین شرایطی، همه ی افراد به خبرهای مرتبط با پیشگیری و درمان کرونا توجه دارند 

و در جستجوی آن هستند.
انسان دنیای صنعتی و نگران سلامتی، بار دیگر متوجه تغذیه ی اشتباه خود شده است که کمبود مواد معدنی، ویتامین ها 
و ریزمغذی ها را به همراه دارد و نتیجه اش غیر از چاقی و بیماری های قلب و عروق، کاهش سطح ایمنی و آسیب پذیر شدن 

برابر ویروس  و باکتری ها، سخت و طولانی شدن دوره ی بیماری، درمان طولانی و حتی خطر مرگ است.
از طرف دیگر شهرنشینان در اغلب کشورها که محیط زندگی فعلی و دنیای صنعتی را تهدید جدی ولی ناگزیر برای 
سلامتی و زندگی خود می دانند، نگاهی به پشت سر دارند و می خواهند با مصرف فرآورده های گیاهی و طبیعی، آسیب های 
مواد شیمیایی و صنعتی اطراف خود را کاهش دهند یا به نحوی جبران کنند. همه گیری کرونا باعث شد مردم بیشتر نام 
ویتامین ها و مواد معدنی مختلف را بشنود، ریزمغذی هایی که برای حفظ سلامتی و افزایش سطح ایمنی بدن ضروری 
هستند و خیلی اوقات به اندازه ی کافی به بدن نمی رسند و نیاز آن تامین نمی شود؛ در همین شرایط نام بعضی گیاهان 

دارویی و حتی میوه ها و سبزیجات به عنوان معجزه های ضدکرونا مطرح شد.
با خبرهای درست و غلط به دنبال ترکیب های جادویی  از مردم بدون اطلاعات و دانش کافی،  در حالی که بسیاری 
هستند، متخصصان، کارشناسان و متولیان سلامت از این شرایط ابراز نگرانی می کنند و آگاهی بخشی را بیش از هر زمان 

دیگر ضروری می دانند؛ به ویژه آن که اغلب افراد به اشتباه مصرف فرآورده های گیاهی و طبیعی را بدون عارضه می دانند.
پس از افزایش و تداوم تحریم ها و کاهش منابع ارزی، تولیدکنندگان مکمل های تغذیه ای و ورزشی تامین نیاز کشور 
را به عهده گرفتند و تولیدکنندگان داروهای گیاهی نیز طی سال های اخیر، برای ارتقای این حوزه و تلفیق علم جدید و 
قدیم گام های بلندی برداشته اند. فعالیت تولیدکنندگان و متخصصان این دو حوزه، طی دو سال اخیر و همزمان با افزایش 
تقاضای مردم بیشتر شده است و توانسته اند نیاز کشور را تامین نمایند. هر چند اطلاع رسانی و آگاهی بخشی جزو وظایف 
بخش های دولتی و متولیان سلامت کشور است، فعالان صنعت همزمان با تلاش برای تولید و عرضه ی تولیدات باکیفیت، 

اطلاع رسانی و آگاهی بخشی را نیز بخشی از وظیفه ی خود تعریف کرده اند و آن را دنبال می کنند.
تا سوم دی ماه ۱۴۰۰،  اول  از  برگزاری دهمین همایش طلای سبز و نهمین همایش مکمل های تغذیه ای و ورزشی 
تلاشی در همین راستاست. در این همایش که به شکل رویدادی علمی و تخصصی برپا می شود، تولیدکنندگان در کنار 
معرفی فرآورده های باکیفیت و مطابق با استانداردهای لازم، پیشرفت های صنعت کشور را به نمایش می گذارند و در عین 

u.حال برنامه هایی برای افزایش اطلاعات و آگاهی نهایی دارند 18
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لزوم فرهنگ سازی و اصلاح الگوی 
مصرف مکمل ها و گیاهان دارویی

صحرا بختیاری؛ تولید گیاهان دارویی ایران در سال های اخیر بیش از هر زمانی مورد توجه قرار گرفته 
و مسیر صنعتی شدن و تولید علمی را با سرعت بیشتری طی کرده است؛ از طرف دیگر تغییر رویکرد 
محافل و مراکز علمی و نیز مردم و مصرف کنندگان به این دسته از داروها، لزوم سرمایه گذاری بیشتر و 
فعالیت هدفمند تولیدکنندگان با تمرکز بر نیاز بازار را نشان می دهد. در همین شرایط همه گیری کرونا، 
بار دیگر نام بعضی گیاهان دارویی را به عنوان درمان کننده  یا ضدویروس در محافل مختلف مطرح کرد 
ولی نکته ی قابل تأمل و حتی نگران کننده، نگاه غیرعلمی به این مسئله بود که واکنش های زیادی نیز در پی 
داشت. چنین شرایطی نشان می دهد همان قدر که جامعه ی تخصصی و عمومی آمادگی پذیرش گیاهان 

دارویی را دارد، لزوم تحقیق، پژوهش و آزمایش های بالینی و علمی بسیار بالا و ضروری است.
ایران در تولید دارو سابقه ای طولانی دارد ولی تا چندسال پیش، بیش از 8۰ درصد مکمل های مورد 
نیاز وارد می شد که این شرایط در چند سال اخیر تغییر کرد و صنعت تولید مکمل های غذایی و ورزشی 
کشور طی سال های گذشته پیشرفت قابل توجهی داشت تا جایی که واردات تقریبا به صفر رسیده است 
و تولیدکنندگان به خوبی از عهده ی تامین نیاز کشور برآمده اند. اقبال و توجه شرکت های مختلف به 
حوزه ی مکمل و تعداد بالای تولیدکنندگان، بازار رقابتی خوبی ایجاد کرده است که نتیجه ی آن تنوع برند، 

بالا رفتن انتخاب مصرف کننده و نیز حفظ کیفیت محصولات داخلی است.
همه گیری کرونا و طرح نام بعضی ویتامین ها و ریزمغذی ها برای کمک به افزایش سطح ایمنی بدن، 
کمک به درمان و کاهش دوره ی نقاهت کرونا، مصرف این فرآورده ها را بالا برد و در عین حال لزوم 

افزایش آگاهی و اطلاعات مصرف کننده را نیز افزایش داد. 
با  همزمان  برگزاری  به  حالا  و  کرده   طی  گذشته  دوره های  طی  همایش  مکمل ها  که  مسیری 
نشان دهنده ی  آن  بررسی  و  نبوده  اتفاقی  است،  رسیده  ورزشی  مکمل های  سلامت  پایش  سمپوزیوم 

تغییرات، پیشرفت ها و نگرش های جدید در این حوزه است.
دهمین همایش طلای سبز و نهمین همایش مکمل های غذایی و رژیمی، با محوریت کاربرد مکمل ها 
و فرآورده های طبیعی در بیماری های عفونی با تمرکز بر کووید 19 برگزار می شوند. در کنار انتقال 
به ظرفیت های صادراتی صنعت  افزایش سطح آگاهی مخاطب و توجه  بین شرکت ها،  تجربه و دانش 
نیز جرو اخداف همایش هستند. دهمین همایش طلای سبز، نهمین همایش مکمل های غذایی و رژیمی 

و ششمین سمپوزیوم پایش سلامت مکمل های ورزشی از اول تا سوم دی ماه 14۰۰ برگزار می شوند.
تولیدکنندگان  هیات مدیره ی سندیکای  رئیس  کبریایی زاده؛  عباس  دکتر  با  ادامه گفت وگوهایی  در 
مکمل های رژیمی و غذایی، دکتر سید محمد ناصری؛ دبیر سندیکا و نیز تعدادی از پزشکان و متخصصان 

درباره ی مکمل ها و داروهای گیاهی و جایگاه همایش می خوانید.
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دکتر عباس کبریایی زاده:
شرکت های ایرانی توان رقابت در بازارهای خارجی  

را دارند
کشور  دارویی  و  غذایی  مکمل های  تولید  صنعت  وضعیت 
را چطور می بینید و تغییرات آن را در سال های اخیر چطور 

ارزیابی می کنید؟
 ۱۳ در  که  درستی  رویکرد  و  توجه  دلیل  به  امروز 
زمینه ی  در  سرمایه گذاری  و  تولید  به  گذشته  سال 
تولیدکننده ی  به ۸۰ شرکت  نزدیک  داشته ایم،  مکمل ها 
تحریم های  علیرغم  هستند.  دارویی  و  غذایی  مکمل های 
حاصل  موفقیت  این  اخیر  سال های  ظالمانه ی  و  سخت 
است.  رسیده  صفر  به  کشور  در  مکمل  واردات  و  شده 
تأمین  به خوبی  را  نیاز کشور  تنها کل  نه  این شرکت ها 
کشور  نیاز  بر  مازاد  ایجادشده،  ظرفیت  حتی  می کنند، 
است. استراتژی سندیکا این است که با توجه به شرایط 
فعلی روی مشوق های صادراتی برای شرکت ها کار کنیم.

ممنوعیت واردات برای هر صنعتی می تواند مانند شمشیر 
تأثیر  احتمال  جدی،  رقبای  حذف  با  و  کند  عمل  لبه  دو 
منفی روی کیفیت و پیشرفت محصولات و تولیدات وجود 
دارد؛ سندیکا و تولیدکنندگان داخلی چطور این شرایط را 

مدیریت می کنند؟
چون  دیگر  طرف  از  و  است  کیفیت  تضمین گر  رقابت 
مانع شکل گیری رانت قیمتی می شود، راهی برای حمایت 
از مصرف کننده نیز هست؛ هدف و سیاست سندیکا از ابتدا 
این بود که بازار و تولید کشور به سمت رقابت سالم برود، 
نمی شود  عرضه  داروخانه ها  قفسه های  در  مکملی  پس 
از  کدام  هر  باشد،  داشته  تولیدکننده  دو  یکی  فقط  که 
نتیجه اش،  که  دارند  تولیدکننده  چندین  محصولات 
واقع  در  است.  کیفیت  رفتن  بالا  و  بین شرکت ها  رقابت 
ناچارند  شرکت ها  بازار،  خواسته ی  و  تقاضا  به  توجه  با 

نیز ظاهر محصول  و  تولید  فرآیند  اولیه،  مواد  تهیه ی  به 
دیگر  طرف  از  ببرند.  بالا  را  کیفیت  و  کنند  توجه  خود 
از  با هماهنگی وزارت بهداشت  تولیدکنندگان  سندیکای 
مکمل ها  برای  ترجیحی  ارز  استفاده ی  مانع  سال ۱۳۹۷ 
شد، پس از تحریم و کاهش منابع ارزی خواسته ی ما این 
بود که تولیدکنندگان مکمل از ارز نیمایی و آزاد استفاده 
کنند تا دچار چالش و چرخه های تخصیص و تأمین ارز 
دولتی نشوند؛ به  ویژه آن که ارز ترجیحی زمینه را برای 
تولید  علی رغم  و  همه  این  با  می کند.  فراهم  رانت  ایجاد 
زمان  با  مقایسه  در  قیمت  افزایش  روز،  نرخ  با  مکمل ها 
استفاده از ارز ترجیحی، خیلی زیاد نبوده است و چنین 
شرایطی مدیون تعدد تولیدکنندگان نیز هست که باعث 
شوند.  کنترل  قیمت  افزایش  دهنده ی  عوامل  سایر  شده 
بنابراین به اعتقاد من در حال حاضر صنعت ما هم از نظر 
مؤلفه های  از  برخورداری  نظر  از  و هم  تکنولوژی  سطوح 
بازار، شرایط مطلوبی دارد و می تواند در بازارهای جهانی 
صادرات  جدید  دولت  در  امیدوارم  کند.  پیدا  حضور  نیز 
شده  داده  وعده  حمایت  بگیرد،  قرار  توجه  مورد  بیشتر 
از این حوزه عملی شود و شاهد حضور فعال شرکت های 

تولیدکننده ی مکمل در بازارهای جهانی باشیم.

تولید  رفتن هزینه ی  بالا  و  ارز  قیمت  افزایش  به  توجه  با 
همچنان  ما  تولیدکنندگان  آیا  ایرانی،  شرکت های  برای 
می توانند از نظر قیمت محصول نهایی با تولیدات خارجی 

رقابت کنند؟
و  منطقه  بازارهای  از  شناختم  اساس  بر  قطعا. 
این کشورها عرضه می شود، مطمئنم  مکمل هایی که در 
که شرکت های ایرانی توان رقابتی در این بازارها را دارند 

و مزیت قیمتی را از دست نمی دهند.

یا  مانع  منطقه،  در  جهانی  معروف  برندهای  حضور  آیا 
چالش بزرگی برای شرکت های ایرانی در کشورهای دیگر 

نیست؟
کشورهای  در  سرمایه گذاری  به  صادرات  که  می دانیم 
زمینه  این  در  موفقیت  برای  و شرکت ها  دارد  نیاز  هدف 
باید در بازارهای هدف برندسازی کنند  و زیرساخت های 
نمایند.  فراهم  خودشان  برای  را  تجاری  و  فرهنگی 
شرکت های  همواره  که  تهدیدهایی  از  یکی  متأسفانه 
قوانین  مکرر  تغییرات  کرده،  مواجه  چالش  با  را  ایرانی 
تجارت  بر  حاکم  مقررات  و  دولت  سیاست گذاری های  و 
خارجی است. این شرایط تا حد زیادی به شرکت ها آسیب 
این احتمال  زده و آن ها را محافظه کار کرده است چون 
وجود دارد که پس از برنامه ریزی برای بازارهای صادراتی 
به  سرمایه گذری هایشان  دولت،  سیاست های  تغییر  با 
نوعی از دست برود. این بی ثباتی و نبود اطمینان، یکی از 
دغدغه ها و نگرانی هایی است که شرکت های تولیدکننده ی 
مکمل و حتی تولیدکنندگان داروی ما دارند. خوشبختانه 
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به همان دلیل که گفته شد و چون مکمل ها به ارز دولتی 
سرمایه گذاری  انگیزه ی  نیستند،  وابسته  مرکزی  بانک  و 
و  مشهور  برندهای  محصولات  قیمت  طرفی  از  بالاست. 
ایرانی  تولیدکننده های  که  هست  بالا  آن قدر  بزرگ، 
می توانند با استفاده از مزیت قیمتی با آن ها رقابت کنند.

با توجه به فرهنگ غالب در کشور ما که مردم به کالای 
تولید  چالش های  از  یکی  دارند،  بیشتری  اعتماد  خارجی 
شرکت های  است.  مصرف کننده  اعتماد  جلب  ایران،  در 
راهکارهایی  چه  زمینه  این  در  مکمل  تولیدکننده ی 

داشته اند؟
خوشبختانه شرکت های ما تجربه ی موفقی در حوزه ی 
به  را  خود  توانسته اند  و  داشته  برندسازی  و  بازاریابی 
زیادی  بخش  حال  این  با  کنند.  معرفی  مصرف کننده 
و  عمومی  فضای  با  شرکت ها  تعامل  به  اعتمادسازی  از 
یعنی  دارد؛  نیاز  جامعه  تخصصی  فضاهای  همچنین 
مناسب  بازایابی  کمک  با  باشند  قادر  باید  شرکت ها 
محصولات خود را به نحو مناسب و مطابق با ذائقه ی مردم 
عرضه کنند. هر چند مردم برای خرید مکمل با داروساز 
یا پزشک مشورت می کنند ولی معمولا خود مصرف کننده 
به  و  می کند  انتخاب  مستقیم  طور  به  را  محصولات  این 
محصولات،  این  مزه ی  و  بسته بندی  ظاهر،  دلیل  همین 
انتخاب  و  ذائقه   بر  اثرگذاری  و  تعیین کننده   فاکتورهای 
مشتری هستند. بنابراین در اولین مرحله خود شرکت ها 
باید برای اعتمادآفرینی، جلب نظر و اطمینان مردم، تلاش 
کنند که خوشبختانه اغلب شر کت ها در این زمینه فعالیت 
می توانیم  کشور  داروخانه های  رصد  با  و  داشته اند  خوبی 
نتیجه ی آن را ببینیم. عامل مؤثر بعدی، فضاهای رسانه ای 
رسایش  مؤسسه ی  کمک  با  که  هستند  کشور  عمومی 
چند ویدئوی کوتاه در روابط عمومی سندیکا ساخته و در 
تلوزیون نیز پخش شده  است. برگزاری همایش مکمل ها 
در  حرکت  امیدواریم  و  است  مسیر  همین  در  گامی  نیز 
این مسیر همچنان رو به جلو باشد و اگر شرکتی موفق 
نباشد، طبیعتا از بازار حذف خواهد شد. ما نگران حذف 
توانایی  اگر یک مجموعه  نیستیم و  ناکارآمد  شرکت های 
باشد،  نداشته  را  مصرف کننده  و  مردم  به  خودش  اثبات 
می کنند  تولید  باکیفیت  محصول  دیگر  شرکت  چندین 
چنین  فعالیت  یا  حضور  می شود  باعث  رقابتی  فضای  و 

شرکت هایی برای ما نگرانی ایجاد نکند. 

مصرف کننده چه روشی برای تشخیص محصول باکیفیت 
دارد؟

این  به  کیفیت  تفاوت  که  باشیم  داشته  نظر  در  باید 
و  تولید  امکان  بی کیفیت  محصولات  که  نیست  معنی 
عرضه به بازار دارند، مکمل ها جزو محصولاتی هستند که 
با نظارت ویژه ی سازمان غذا و دارو تولید می شوند؛ همه ی 
شرکت ها مسئول فنی دارند، وزارت بهداشت به طور مرتب 

بر تولید و عرضه ی شرکت ها نظارت دارد و سندیکا نیز 
می کند.  رسیدگی  بلافاصله  می رسد  که  گزارش هایی  به 
بهداشت  وزارت  کنترلی  و  نظارتی  ابزارهای  مجموع  در 
مواد  شرکت  یک  مثال  عنوان  به  که  نمی دهد  اجازه 
نیز  مسئله  این  کند.  استفاده  و  وارد  بی کیفیت  اولیه ی 
تولید داخلی نسبت  با  نیاز کشور  تامین  جزو مزیت های 
داخلی  شرکت  های  در  مکمل  وقتی  است،  واردات  به 
مواد  اجزای  روی  حتی  بهداشت  وزارت  می شود،  تولید 
مورد استفاده ی شرکت ها نظارت دارد، در حالی که کالای 
می گیرد،  تاییدیه  نهایی  محصول  یک  عنوان  به  وارداتی 
هیچ نظارتی بر فرآیند تولید آن نداریم و تنها به گواهی 
سازمان  می کنیم.  اعتماد  مبدأ  کشور  از  وارداتی  شرکت 
که  می کند  تأکید  موضوع  این  به  نیز  جهانی  بهداشت 
تولیدکننده ی  کشورهای  در  که  فرآوردهایی  معمولا 
دلیل  به  می شود،  عرضه  مکملی  یا  دارویی  مولکول های 

نظارت دقیق تر و جامع تر، بیشتر قابل اعتماد هستند. 

فکر می کنید برگزاری همایش مکمل های غذایی و دارویی، 
تولیدات  به  نسبت  مردم  بردن شناخت  بالا  در  می تواند 

داخلی مؤثر باشد؟
همایش  برگزاری  و  تعریف  اصلی  دلایل  از  یکی 
شرکت ها  طرف  یک  از  است،  موارد  همین  مکمل 
اشتراک  به  یکدیگر  با  را  تجربیات شان  می توانند 
همچنین  و  کنند  منتقل  و  معرفی  یا  می گذارند 
برقرار  ارتباط  محققان  و  دانشگاه ها  اساتید  با 
فعالیت های  و  اهداف  از  یکی  همچنین  نمایند. 
و  اطلاع رسانی  و  مردم  با  ارتباط  همایش  اصلی 
با  و  دلیل  به همین  آن هاست.  به  آگاهی بخشی 
مصرف کننده های  ورزشکاران  این که  به  توجه 
هستند،  مکمل ها  از  دسته ای  اصلی 
که  می شود  برگزار  آن ها  ویژه ی  سمپوزیومی 
فرهنگ آشنایی و مصرف مکمل سالم و ایمن 
در  ما  تجربه ی  کند.  پیدا  ترویج  آن ها  بین 
سال های اخیر نشان داده است ورزشکاران 
به دلیل نگرانی برای سلامتی خود، توجه 
و  دارند  مکمل ها  سلامتی  به  ویژه ای 
اطمینان  این  زیادی  تا حد  تولید داخلی 
بنابراین همایش  ایجاد می کند.  را  خاطر 
تولیدکننده ها  آشنایی  در  که  همان قدر 
این  روز  تکنولوژی  و  دستاوردهای  با 
به  اطلاع رسانی  در  دارند،  کارایی  حوزه 
جامعه ی مصرف کننده و نیز تخصصی و 

پزشکی نیز اثر گذار هستند.

تغییر  زمینه ی  در  معناداری  تغییر  آیا 
در  مکمل ها  مصرف  و  خرید  میزان 

دوره ی کرونا وجود دارد؟
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تقویت  در  مکمل ها  از  بسیاری  این که  به  توجه  با  بله، 
سیستم ایمنی بدن اثرگذارند، تحقیقات ما نشان می دهد 
استفاده از ویتامین هایی مانند سی، د۳، مولتی ویتامین ها 
و... به طور فزاینده ای در دو سال اخیر افزایش پیدا کرده 

و فرهنگ مصرف آن ها جا افتاده است.

برگزاری  اصلی  محورهای  گفتید،  که  مواردی  به  توجه  با 
مواردی  چه  را  دارویی  و  غذایی  مکمل های  همایش 

می دانید؟
برگزارکنندگان این همایش ها همواره بر دو محور مهم 
تمرکز کرده اند، نخست آن که برای فرهنگ سازی و اصلاح 
این  شود.  برنامه ریزی  کشور  در  مکمل ها  مصرف  الگوی 
در  مکمل ها  مصرف صحیح  زمینه ی  در  ویژه  به  موضوع 
گروه هایی  دارد؛  اهمیت  بسیار  هدف،  مختلف  گروه های 
همچون اطفال، زنان در شرایط مختلف فیزیولوژیک مانند 
حاملگی، یائسگی و همین طور سالمندان جزو گروه هایی 
پراهمیت در استفاده از مکمل های رژیمی غذایی هستند. 
به همین دلیل هر کدام از همایش های برگزار شده یک 
تمرکز  نیز  بار  این  داشته اند.  تخصصی  محور  و  موضوع 
برگزارکنندگان بر کاربرد مکمل ها و فرآورده های طبیعی 

در بیماری های عفونی با تمرکز بر کووید ۱۹ است.
که  بود  این  همایش ها  برپایی  اهداف  از  دیگر  یکی 
شرکت های تولیدکننده ی مکمل ها توانمندی های خود را 
در یک فضای نمایشگاهی عرضه کنند و از توانمندی های 
سایر شرکت ها و رقبای داخلی نیز مطلع شوند. بر همین 
در  توجهی  جالب  و  ارزشمند  فضای  نمایشگاه ،  اساس 
اختیار تولیدکنندگان و فعالان صنعت قرار می دهد و در 
تولیدی،  شرکت های  حضور  که  دیده ایم  قبل  دوره های 
همگرایی  ایجاد  در  و  بوده  بیشتر  سرمایه گذاری  مشوق 

بیشتر میان شرکت ها بسیار موثر بوده است.

دکتر سید محمد ناصری:
موفقیت شرکت های داخلی در تولید مکمل های مورد 

نیاز  کرونا 
فعلی  وضعیت  ارزیابی  و  توصیف  برای  ناصری  دکتر 
شیوع  و  همه گیری  به  ایران  در  مکمل  تولید  صنعت 
»در  گفت:  و  کرد  اشاره  مکمل ها  بعضی  اهمیت  و  کرونا 
کنار راهکارهای درمانی و مراقبتی، روش های پیشگیری 
بعضی  آن ها مصرف  از  یکی  که  معرفی شد  نیز  متفاوتی 
مکمل ها مانند روی، ویتامین سی، ویتامین د ۳ و... بود 
و گفته شد مصرف آن ها در کنار تغذیه ی سالم و رعایت 
کامل دستورالعمل های بهداشتی، در پیشگیری از ابتلای 

به کرونا مؤثر باشد.«
او در همین مورد افزود: »پس از ابتلا و در دوره ی نقاهت 
و  بیماری  از  ناشی  و خستگی شدید  دلیل ضعف  به  هم 
بی اشتهایی همراه آن، پزشکان بعضی از مکمل ها را برای 
بیماران تجویز می کنند. در عین حال بعد از بیماری که 

فرد  با  زیادی  مدت  تا  خستگی  مانند  عوارضی  و  علائم 
و  همراه است، مکمل ها در کنار سایر روش های درمانی 
افزایش توان جسمی و سطح ایمنی کمک کننده هستند. 
مکمل ها  بعضی  اثرگذاری  منکر  نمی تواند  بنابراین کسی 
برای کمک به پیشگیری و بهبود وضعیت بیمار و بازگشت 

سریع تر به زندگی عادی شود.«
و  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  دبیر 
غذایی، عملکرد شرکت های تولیدی را در این مدت مثبت 
و موفقیت امیز ارزیابی کرد و توضیح داد: »شرایط کشور 
مکمل های  تمام  تأمین  و  همه گیری  سال  دو  مدت  در 
که  گام هایی  داد  نشان  داخل،  تولید  محل  از  نیاز  مورد 
صنعت تولید مکمل در طول سال های گذشته برداشته و 
زیرساختی که در این مدت شکل گرفته است، در مسیر 
درستی قرار دارد. آمار تولید و عرضه ی مکمل ها در سال 
دهنده ی  نشان   ۱۴۰۰ سال  اول  ماهه ی  و شش   ۱۳۹۹

شیب بسیار تند افزایش مصرف این مکمل هاست.«
بر  علاوه  غذایی  رژیمی  مکمل های  همایش  »نهمین 
موجود  پتانسیل های  صنعت،  این  توانمندی های  ارائه 
خواهد  نمایش  به  را  کشور  در  مکمل  تولید  صنعت  در 
سندیکای  دبیر  ناصری؛  محمد  سید  دکتر  گذاشت.« 
تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی، پس از بیان این 
گفت:  همایش  این  ویژگی های  و  اهمیت  درباره ی  نکته 
مکمل های  تاثیر  روی  دوره  این  برگزارکنندگان  »تمرکز 
رژیمی غذایی بر درمان و بهبود شرایط بیماران کووید ۱۹ 
و کاهش و رفع مشکلات و عوارض بعد از بهبود بیماری 

است.
مستمر  فعالیت های  به  ناصری  محمد  سید  دکتر 
غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای 
برای برگزاری هر چه بهتر و موفق تر همایش نهم اشاره 
و  متخصصان  با حضور  همایش  فکر  »اتاق  افزود:  و  کرد 
صنعتگران در این حوزه تشکیل شد. از آن جا که بخشی 
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و  دارد  اختصاص  ورزشی  مکمل های  به  همایش  این  از 
نیز با توجه به چالش زیادی که در این حوزه وجود دارد 
مهم  دغدغه های  و  نگرانی ها  یکی  تقلبی  محصولات  و 
همایش  برگزاری  برای  مرتبط  مجموعه ی  سه  است،  آن 
غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  با 
بتواند  رو  پیش  همایش  امیدواریم  می کنند.  همراهی 
مکمل های  از  استفاده  برای  مناسبی  فرهنگی  الگوی 
غیرمجاز،  محصولات  عرضه  که  چرا  کند،  ارائه  ورزشی 
تقلبی و قاچاق در این حوزه بسیار زیاد و آسیب زاست.« 
رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان  سندیکای  دبیر 
غذایی، درمورد کارگاه ها و نشست های آموزشی همایش 
نهم گفت: »برگزاری نشست های تخصصی، بخش مهمی 
شمار  به  غذایی  رژیمی  مکمل های  همایش  نهمین  از 
می اید. هدف این است که متخصصان رشته ی داروسازی 
بیماری  در  مکمل ها  بیشتر  کاربردهای  به  پزشکان  و 
کووید ۱۹ توجه بیشتری داشته باشند. در همایش نهم از 
تولیدکنندگان فرآورده های طبیعی سنتی  انجمن  حضور 

نیز استفاده خواهد شد.«

دکتر جعفر میرفخرایي:
و  همگام  روز  دستاوردهاي  با  سبز  طلاي  همایش 

هماهنگ است
انجمن  رئیس  میرفخرایي،  جعفر  دکتر  گفته ی  به 
و  دارویي  گیاهان  فرآورده هاي  و  داروها  تولیدکنندگان 
دبیر شوراي سیاست گذاري دهمین همایش طلاي سبز 
ایران  گیاهي  داروسازي  صنعت  تاریخچة ی  به  اشاره  با 
اخیر   آن سی سال های  و صنعتی  علمی  پیشرفت های  و 
درباره ی اهمیت و جایگاه همایش گفت: »همایش طلاي 
سبز با تمام دستاوردهاي روز این زمان همگام و هماهنگ 
بر  را  بنا  برگزاري،  دوره ی  اولین  از  همایش  این  است. 
دهمین  و  این جا  به  تا  گذاشت  گیاهي  داروهاي  معرفي 
دوره خود رسید. کارگاه ها و نشست های علمی که در این 

براي  و جذابی  متفاوت  فضای  تشکیل مي شود،  همایش 
دانش  می توانند  و  کند  می  ایجاد  رشته  این  علاقمندان 

خود را به عمل تبدیل کرده و کارآفریني کنند.«
داروهای  تولید  این که  یادآوری  با  میرفخرایی  دکتر 
گیاهی قبل از انقلاب با بسته بندی شروع شده و کم کم 
با ورود افراد پیشکسوت این صنعت پیشرفت کرده است، 
ادامه داد: »دیگران از دانش چنین افرادی بهره گرفتند و 
این مسیر را براي خدمت به مردم پیش برده اند. کارآفریني 
بر  حاکم  اقتصادي  بد  شرایط  به  توجه  با  حوزه  این  در 
از  مي کنیم  ما سعي  است.  مقدسی  بسیار  هدف  جامعه، 
بهترین متخصصان آشنا با مسائل روز جهان دعوت کنیم 
تا اطلاعات جامع و کاملي به داروسازان کشور بدهند. این 
خدمتي است که معتقدیم خداوند نیز به آن توجه دارد و 

به کار ما برکت مي دهد.«
فرآورده هاي  تولیدکنندگان  انجمن  دبیر  گفته ی  به 
از  حمایت  براي  است  لازم  دارویي  گیاهان  و  طبیعي 
تا  باشد  ممنوع  واردات  گیاهي،  داروهاي  تولیدکنندگان 
وظیفه  کند.  پیدا  رشد  کشور  گیاهي  داروهاي  صنعت 
همه ی ما حمایت از تولید داخل است. ما ایراني هستیم 
ورود  منع  باشیم.  داشته  دوست  را  خود  وطن  باید  و 
فرآورده هاي گیاهي در کمک به اشتغال زایی نیز تاثیر 

فراوانی دارد.
همایش  دهمین  سیاست گذاري  شوراي  دبیر 
فرآورده های  تولید  صنعت  آینده ی  به  سبز  طلاي 
مورد  این  در  و  است  امیدوار  گیاهی  و  طبیعی 
می گوید: »مسیری که طی شده است، نشانه امید 
به آینده است. قبل از انقلاب شرکت داروپخش، 
براي  و  مي کرد  بسته بندي  و  تولید  دم نوش 
مسئولان و مقامات مي فرستاد که نوعي نوآوري 
در زمان خود بود. بعد از انقلاب، داروسازان با 
تقلید از این کار، گیاهان دارویي را بسته بندي 
به  دعوت  نیز  دانشگاهي  اساتید  از  کم کم  و 
بزرگ  داروسازان  زمان  آن  همکاري کردند. 
ما زحمات بسیاري در این حوزه کشیدند و 
داروهاي گیاهي را تولید کردند. این صنعت 
نیاز به رشد داشت اما کسي باور نداشت. 
ابتدا فعالیت اغلب شرکت ها درست کردن 
داروي  تولید  به  کم کم  و  بود  اسانس 
تعداد  حاضر  حال  در  رسیدند.  گیاهي 
در  گیاهي  داروهاي  تولیدکننده  زیادی 
کشور داریم. چنانچه عملکرد ما درست 
نبود، با این اقبال عمومي مواجه نبودیم. 
دنیا به سوي داروي گیاهي پیش مي رود 
و بسیاری از مردم دنیا از داروهاي گیاهي 
باور  به  سبب  این  به  مي کنند،  استفاده 
من آینده بسیار درخشاني پیش روي این 

صنعت است.«
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دکتر امیرحسین جمشیدی:
و  صنعت  اهمیت  اقتصادی،  سخت  شرایط  در 

فرآورده های بومی بیشتر می شود
علمی  دبیر  جمشیدي؛  امیرحسین  دکتر  ی  گفته  به 
دهمین همایش طلای سبز، یکی از نکات مهم در صنعت 
که  است  آن  ایران  طبیعی  و  گیاهی  فرآورده های  تولی 
گیاهان مورد استفاده در تولیدات داخلی، گیاهان وطني 
ادامه  در  او  می شوند.  تامین  کشور  داخل  از  و  هستند 
از  خیلي  »همچنین  گفت:  صنعت  ویژگی های  درباره ی 
تولید  اولیه داروهاي گیاهي عمدتا در داخل کشور  مواد 
مي شود و باید به دانش این صنعت نیز توجه داشت. دانش 
کشورهاي  از  خیلي  در  گیاهي  فرآورده هاي  تولید  فني 
دیگر موجود نیست و قاعدتا همه ی این عوامل دست به 
دست هم مي دهند و ما با فرآیندي روبه رو هستیم که از 

هر لحاظ به نفع کشور است.«
شرایط  با  را  حوزه  این  تولیدات  جمشیدی  دکتر 
اقتصادی کشور مطابق می داند و در این مورد توضیح داد: 
باشد،  سخت تر  کشور  در  ارزي  و  کاري  شرایط  »هرچه 
پیدا  بیشتري  اهمیت  بومي  فرآورده هاي  به  پرداختن 
ایجاب  کشور  شرایط  حاضر  حال  در  اینکه  کما  مي کند. 
مي کند روي حوزه هایي که استعداد و ظرفیت های بالایي 
زمینه ی  موارد  این  از  یکي  شود.  بیشتري  تمرکز  دارد، 
فرآورده هاي طبیعي و سنتي است که همایش طلاي سبز 
بر  و وظیفه سنگیني  برمي دارد  گام  راستا  در همین  نیز 

دوش گرفته است.« 
به باور دبیر علمی دهمین همایش طلای سبز شواهد 
نشان مي دهد »نه تنها ایران، بلکه جهان در حال حاضر 
است  زماني  به  بازگشت  حتی  و  زیستي  سالم  سمت  به 
که داروهاي گیاهي استفاده بیشتری داشتند؛ این جنبه 
سال ها فراموش شده بود و مخاطبي نداشت و همه گیری 
کرونا بار دیگر آن را یاداوری کرد. اقبال به گیاهان دارویي 
گونه اي شده که  به  و شرایط  رفته  بالا  در سطح جهاني 

بشر به ابزار، غذا، دارو و حتي مکتب درماني و پیشگیري 
سالم روي آورده است.«

امیرحسین جمشیدی در همین مورد گفت: »با  دکتر 
توجه به این موارد که هر کدام نویدگر یک اتفاق خوب 
به صنعت داروهاي  آینده متعلق  هستند، مي توان گفت، 

گیاهي است.«
بدون  سبز  طلای  همایش  که  کرد  خوشحالی  ابراز  او 
به  و  است  شده  برگزار  سال  هر  وقفه  بدون  و  توقع 
برای  مختلف  جنبه های  از  که  مي پردازد  فرآورده هایي 

کشور و نیز مردم بسیار مهم و قابل توجه هستند.

دکتر مهدیه افتخاری:
دارویی،  گیاهان  حوزه ی  در  غیرعلمی  افراد  دخالت 

می تواند باعث بی اعتمادی مردم شود
گیاهان دارویی بخش جدانشدنی طب سنتی و ایرانی 
به حساب می آیند و از دیرباز برای درمان بیماران استفاده 
را  گیاهان  این  طبیبان  و  حکیمان  زمانی  می شده اند. 
نیز  عطاری های  بعدها  و  می کردند  نسخه  بیمار  برای 
علم  شدن  روز  به  گرفتند؛  عهده  به  را  نقشی  چنین 
پزشکی و تغییر سیستم معاینه و درمان، کم کم شیوه ی 
به عنوان  همچنان  عطاری ها  ولی  داد  تغییر  را  قدیمی 
مرجعی برای خرید و حتی تجویز گیاهان دارویی عمل 
باشند.  می کنند، بدون آن که دانش کافی و لازم داشته 
در سال های اخیر گرایش مردم به گیاهان دارویی بیشتر 
فرآورده های  بودن  بی عارضه  غلط  تصور  و  است  شده 
در  شرایط  این  و  داشته  زیادی  منفی  نتایج  طبیعی، 
شده  بحث انگیز  و  تشدید  کرونا  همه گیری  دوره ی 
افتخاری؛ عضو هیات  با دکتر مهدیه  است. در گفت وگو 
دانشگاه  داروسازی  دانشکده  فارماکوگنوزی  گروه  علمی 
دارویی،  گیاهان  تولید  وضعیت  کرمانشاه،  پزشکی  علوم 
این حوزه  نیز اهمیت آگاهی بخشی در  شرایط صنعت و 

را بررسی کرده ایم.
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در سال های اخیر نگرش ها درمورد مصرف گیاهان دارویی 
به  توجه  با  را  خودمان  کشور  شرایط  است،  کرده  تغییر 

سابقه ی تاریخی در این زمینه، چطور می سنجید؟
سابقه ی مصرف گیاهان دارویی به انسان های نخستین 
برمی گردد و حتی انسان های پیش از انسان خردمند که 
استفاده  دارویی  گیاهان  از  می شدند،  نامیده  نئاندرتال 
این  است؛  موجود  آن  تاریخی  سوابق  که  می کردند 
آن چه  ولی  نیست  ما  کشور  مختص  تاریخی  پیشینه ی 
ایران را متمایز می کند و این سابقه را درخشان تر نمایان 
اقلیم های  اقتضای  به  دارویی  گیاهان  تنوع  می سازد، 
مهم تر،  شاید  و  آن  بر  مضاف  ماست.  سرزمینی  متنوع 
دینوری  ابوحنیفه  همچون  اندیشمندانی  و  حکما  حضور 
شیخ الرئیس  و   سوم  قرن  در  ایرانی  گیاه شناس  اولین 
ابوعلی سینا رازی و جرجانی و صدها دانشمند برجسته 
کشور  برای  را  تاریخی  سابقه ی  این  که  هستند  در طب 
به  تمرکز  و  توجه  امروزه  طرفی  از  می کند.  پررنگ تر  ما 
گیاهان دارویی بیش از پیش قابل مشاهده است که این 
رویکرد و تمایل نیز مختص کشور ما نیست و یک گرایش 
و تمایل جهانی است و انسان ها درمان خود را بار دیگر در 
طبیعت جستجو می کنند. باید توجه داشت که نمی توان 
این نگاه را نگاه به سمت عقب و واپس گرایی دانست بلکه 
این بار بشر با نگاه کامل تر و با دانش از جزئیات بیشتر و 
در سطح بالاتری به سمت ظرفیت های طبیعی در درمان 
بیماری ها رو آورده است. ایران هم مانند سایر کشورها و 
شاید بتوان گفت با درجه ای بالاتر این رویکرد مثبت به 
سمت گیاهان دارویی را حفظ کرده و امروزه این مسئله 

بیش از پیش قابل مشاهده است.

ایران تا چه حد توانسته در بخش های علمی و تکنولوژیک 
این حوزه پیشرفت کند؟

قطعا هر کشوری برای حفظ استقلال خود و همچنین 
فناوری  و  تکنولوژی  با  همراهی  نیازمند  اقتصادی  رشد 
مهم  گام های  راستا  این  در  نیز  ما  و کشور  دنیاست  روز 
و  داروهای گیاهی  اگر حوزه  است.  داشته  قابل توجهی  و 
طبیعی را در هر دهه مورد بررسی و مقایسه قرار دهیم، 
را  محصولاتی  کیفیت چنین  و  تعداد  افزایش  آمار  حتما 
شاهد خواهیم بود که قطعا مرهون تلاش نیروهای انسانی 
توانمند و با انگیزه و همچنین تکنولوژی  پیشرفته تر است. 
هر چند باید اضافه کرد برای رسیدن به سطح مطلوب و 
قابل مقایسه با کشورهای پیشرو در این حوزه مانند آلمان 

به تلاش و جدیت بیشتری نیاز داریم.

آیا شرکت های ایرانی توانسته اند تولید صنعتی و نظام مند 
و  برداشت  داشت،  کاشت،  مراحل  یعنی  باشند؟  داشته 

تولید داروی نهایی به روش علمی و فناورانه باشد.
گیاهان  در حوزه ی  فعال  از شرکت های  تعدادی  قطعا 
دارویی از لحاظ کمی، پیشرفت شایان ذکری داشته اند ولی 

آیا همه ی شرکت ها  که  کرد  قضاوت  به سختی می توان 
استانداردهای  سطح  به  را  خود  تولیدات  توانسته اند 
بین المللی و مطلوب برسانند به گونه ای که قابل مقایسه با 
محصولات خارجی باشند. رسیدن به پاسخ دقیق نیازمند 
مقایسه علمی و طراحی روش های ارزیابی دقیق و علمی 
محصولات  برخی  موردی  به صورت  بتوان  شاید  و  است 
بسیار با کیفیت را نام برد که مورد مقایسه قرار گرفته اند 
بر  راحتی  به  نمی توان  فراورده ها  عموم  مورد  در  ولی 
اساس ظواهر موجود قضاوت درست و منصفانه ای داشت.

تکنولوژی تهیه ی اسانس و عصاره چقدر در تولید داروهای 
گیاهی مؤثر است؟ ما در این زمینه چه شرایطی داریم؟

اسانس و عصاره، مواد اولیه موجود در اکثر فرآورده های 
دارویی است و در تعداد کمی از فرآورده ها از خود گیاه 
عصاره  بنابراین  می شود؛  استفاده  اولیه  ماده ی  عنوان  به 
اولین  گیاهی،  داروهای  اولیه  ماده  عنوان  به  اسانس  و 
نهایی  فرآورده ی  کیفیت  تضمین  در  گام  مهم ترین  و 
عصاره گیری  روش  گیرد.  قرار  توجه  مورد  باید  که  است 
روش های  اساس  بر  باید  آن  در  موجود  مواد  محتوای  و 
علمی و درست باشد تا اثربخشی مورد انتظار را تامین 
کند. تعداد بسیار محدودی از شرکت های تولید کننده 
عصاره و اسانس در ایران فعالیت می کنند و متاسفانه 
بیشتر این مواد از خارج از کشور تامین می شود که 
علاوه بر خروج ارز، شاید نتوان به کیفیت بسیاری 
از این اسانس و عصاره ها اعتماد کامل داشت؛ لذا 
اولیه در کشور  با تامین این مواد  به نظر می رسد 
تضمین  سبب  اقتصادی  رونق  بر  علاوه  بتوانیم 
کیفیت محصول نهایی با کنترل زنجیره ی تولید 
این مواد اولیه شویم که یکی از گام های موثر در 
تولید نظام مند و صنعتی فرآورده های باکیفیت 

است.

و  تهیه  در  ایرانی  محققان  و  شرکت ها  آیا 
تولید داروهای جدید نیز پیشرفت کرده اند؟
تنوع  و  توسعه  شاهد  کشور  در  ما  بله 
گیاهی  داروهای  و  طبیعی  محصولات 
هستیم  داروخانه ها  در  عرضه  سطح  در 
تلاش  حاصل  آن ها  از  بسیاری  قطعا  که 
شرکت ها و نیروهای محقق ایرانی است و 
شاید بتوان گفت این مورد از فرصت های 
حاصل از تحریم های سال های اخیر بوده 
که سبب تغییرات در سیاست های کلان 
جامعه و حمایت از تولیدکنندگان داخلی 

شده است.

وارد  حد  چه  تا  دانش بنیان  شرکت های 
این حوزه شده اند؟
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در سال های اخیر با حمایت ها و پشتیبانی های دولتی 
و توجه ویژه به این زمینه، در سطح سیاست گذاری های 
در  دانش بنیان  شرکت های  توسعه  و  رشد  شاهد  کلان 
کشور هستیم که اگرچه شاید هنوز سطح مطلوبی از این 
نشده  بالفعل  دانشگاهی  جامعه ی  علمی  توانمندی های 
پیش آگهی  خروجی ها،  این  رشد  به  رو  روند  ولی  باشند 

خوبی از رویدادهای بهتری است.

یکی از چالش های حوزه ی گیاهان دارویی، مصرف بدون 
تجویز پزشک و تصور اشتباه درمورد بی عارضه بودن این 
داروهاست، آیا در این زمینه به اندازه ی کافی اطلاع رسانی 

و آگاهی بخشی داریم؟
نگاه  و  تعادل  حفظ  زمینه ها  همه  در  کلی  طور  به 
دارویی  گیاهان  حوزه ی  و  است  لازم  مسائل  به  منطقی 
و داروهای گیاهی هم این قاعده مستثنا نیست. گیاهان 
داروهای  مانند  نیز  آن  از  فرآورده های حاصل  و  دارویی 
افراد  برای  جدی  عارضه های  سبب  می توانند  شیمیایی 
که  بیان  شیرین  معروف  گیاه  مثال  عنوان  به  شوند 
مصرف  پر  گیاهان  از  یکی  کرونا  شیوه  دلیل  به  امروزه 
بالا  فشارخون  و  عروقی  قلبی  بیماران  در  است،  شده 
عصاره ی  حاوی  داروهای  همچنین  و  دارد  مصرف  منع 
شیرین بیان با برخی داروها مانند برخی از دیورتیک ها و 
داروهای ضدآریتمی تداخل دارد و نباید همزمان مصرف 
و  دقیق  اطلاعات  با  گیاهی  هر  است که  نیاز  شود. پس 
طبق نظر فرد متخصص مصرف شود. نگاه اغراق آمیز به 
داروهای  و  دارویی  گیاهان  اثربخشی  عدم  یا  اثربخشی 
گیاهی از لحاظ علمی و منطقی مردود است و برای هر 
گیاه می توان به صورت موردی تحلیل داشت چه از نظر 
اثربخشی و چه از نظر عوارض و تداخلات و موارد منع 
مصرف و احتیاط ها. این که افرادی بدون دانش کافی وارد 
باشند  داشته  غیرمنطقی  تجویزهای  و  شوند  حوزه  این 
نمی شوند،  دارویی  گیاهان  حوزه  رونق  سبب  تنها  نه 
نبود  یا  نمایان شدن آسیب ها  با  از گذر زمان  بلکه پس 
تمایل  افت  و  بی اعتمادی  باعث  انتظار،  مورد  اثربخشی 
عموم مردم به این حوزه می شوند. از طرف دیگر برخی 
افراد متخصص و پزشکان به طور کلی اثربخشی گیاهان 
دارویی و داروهای گیاهی را رد می کنند که این مورد هم 
تاریخچه ی  در  ساده  با یک جستجوی  و  نیست  منطقی 
بسیاری از داروهای شیمیایی که روزانه تجویز می کنند، 
عنوان  به  را  دارویی  گیاهان  برجسته  نقش  می توانند 
منشاء اولیه این گونه داروهای رایج  ببینند؛ لذا در سطح 
پزشکان  و  متخصصان  برای  حتی  و  عموم  برای  جامعه، 
همچنین  و  اثربخشی  مورد  در  آگاهی بخشی  نیازمند 
ایمن بودن این داروها احساس می شود و جوامع علمی 
در  باید  فارماکوگنوزیست ها  مانند  حوزه  این  با  مرتبط 
را  خود  رسالت  پیش  از  موثرتر  و  پررنگ تر  عرصه  این 

ادا کنند. 

نظارتی  و  قانون گذار  نهادهای  و  سازمان ها  وظیفه ی 
چیست؟ کدام نهادها را در این زمینه مسئول می دانید؟

فرهنگ  ارتقای  در  متعددی  سازمان های  و  نهادها 
برای  هستند،  اثرگذار  و  مسئول  جامعه  یک  عمومی 
نیز همه  آگاهی عمومی  افزایش سطح  و  ارتقای سلامت 
نهادها می توانند نقش به سزایی داشته باشند. فرهنگستان 
علوم پزشکی و وزارت بهداشت در تولید محتوا و آموزش 
رسانه ها  همچنین  و  آموزشی  مراکز  سایر  و  پرورش  و 
افزایش  و  اطلاع رسانی  برای  بستری  عنوان  به  می توانند 
نهادهای  و  بردارند  موثری  گام های  مردم  آگاهی  سطح 
نظارتی و قانون گذار باید در ردیابی و برخورد با تخلفات 
فعال باشند، اما مسئولیت نهایی بر عهده ی وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و داروست که با جمع کردن همه قوا و با 
پشتیبانی نهادهای ذیربط پاسخگوی افراط و تفریط ها و 

نواقص احتمالی در حوزه ی سلامت باشد.

چقدر  سبز،  طلای  مانند  علمی  همایش های  برگزاری 
می تواند در این مورد مؤثر باشد؟

از  نشان  همایش هایی  چنین  برگزاری  کلی  طور  به 
طراوات و حال عمومی خوب یک جامعه دارد که می تواند 
جامعه ی  در  انگیزه  و  انرژی  تزریق  در  مهمی  نقش 
برگزاری  با  سبز  طلای  ویژه  به طور  باشد.  داشته  هدف 
همایش های علمی و تخصصی در حوزه  ی گیاهان دارویی 
در این مهم  گام های ارزشمندی برداشته است و انتظار 
صنعت  دانشگاه،  میان  ارتباطات  ایجاد  در  بتواند  می رود 
اقتصاد کشور  ارتقای سطح سلامت و  و عموم جامعه در 

بیش از پیش موثر واقع شود. 

درمورد  مستندی  بالینی  آزمایش های  و  تحقیقات  آیا 
اثربخشی گیاهان دارویی برای پیشگیری و درمان کرونا 

داریم؟ 
داروهای  تاثیر  مورد  در  بالینی  یکارازمایی  تعداد  بله، 
از  برخی  که  است  شده  انجام  کرونا  درمان  بر  گیاهی 
از  را پس  توانسته اند محصول خود  این کارآزمایی ها هم 
گرفتن مجوز سازمان غذا و دارو، به بازار عرضه کنند و در 

دسترس عموم قرار دهند.

کار  بخش  این  روی  کشور  دانشگاهی  و  علمی  مراکز  آیا 
می کنند؟

مانند سایر کشورها روی  ما  زیادی در کشور  محققان 
تلاش  و  هستند  تحقیق  حال  در  جهانی  همه گیری  این 
بر  غلبه  برای  را  مفیدی  و  موثر  راهکارهای  که  می کنند 

این بیماری بیابند.

دکتر تیرنگ نیستانی:
و  داخلی  مکمل های  اغلب  اثربخشی  بین  تفاوتی 

خارجی ندیده ام
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بهترین روش تأمین ویتامین ها و مواد ریزمغذی مورد 
اما در خیلی موارد چنین  نیاز بدن، تغذیه ی سالم است 
مشکلات  دلیل  به  افراد  بعضی  نیست.  میسر  شرایطی 
اقتصادی و سوءتغذیه، دچار کمبود جدی می شوند، گاهی 
بارداری،  مانند  خاص  فیزیکی  شرایط  یا  بیماری  اوقات 
شیردهی و سالمندی نیاز بدن را افزایش یا میزان دریافت 
را کاهش می دهد و درمورد بعضی عناصر مانند ویتامین 
دی تقریبا همه ی افراد در کشور ما به مکمل نیاز دارند. با 
این همه و در حالی که مکمل ها، دارو به حساب نمی آیند و 
افراد می توانند مستقیما آن ها را بخرند، متخصصان چنین 
بیش  مصرف  آن که  ویژه  به  نمی دانند؛  درست  را  روشی 
از حد بعضی مکمل ها می تواند عوارضی به همراه داشته 
باشد. در گفت وگویی با دکتر تیرنگ نیستانی؛ متخصص 
غذایی  و صنایع  تغذیه  تحقیقات  انستیتو  استاد  و  تغذیه 
مردم،  رویکرد  مکمل ها،  اهمیت  مانند  مواردی  کشور، 
تفاوت  و  شود  رعایت  آن ها  مصرف  در  باید  که  نکاتی 

تولیدات خارجی و داخلی را بررسی کرده ایم.

چطور  را  ایران  در  غذایی  مکمل های  مصرف  فرهنگ 
می بینید؟

پاسخ به این پرسش دشوار است، چون فرهنگ مصرف 
به  غیرمعمول  نوعی  به  دنیا  همه ی  در  فرآورده ها  این 
و  نیست  تعریف مکمل ها ساده  از طرفی  حساب می آید. 
هر تعریفی می تواند نقیضی  داشته باشد ولی به صورت 
کلی می توانیم بگوییم قرار است مکمل کاستی های رژیم 
شده اند.  ایجاد  دلیل  هر  به  که  کند  جبران  را   غذایی 
مصرف  از  خیلی  که  می بینیم  تعریف  این  اساس  بر 
ندارند.  مغذی  مواد  دریافت  در  کسری  و  کم  کنندگان 
هستند  اقشاری  مکمل ها  اصلی  مصرف کننده ی  واقع  در 
جامعه  بخش  آن  ولی  ندارند  استفاده  به  زیادی  نیاز  که 
مکمل ها  به  احتمالی  تغذیه ای  کمبودهای  دلیل  به  که 
و  دارند  فرآورده ها  این  به  کمتری  دسترسی  دارند،  نیاز 

سراغ  کمتر  دلایل،  دیگر  یا  اقتصادی  مشکلات  دلیل  به 
مکمل ها می روند. از طرف دیگر خیلی افرادی که مکمل 
استفاده می کنند، دقیقا نمی دانند فرآورده چه اثری دارد 
مختص  هم  مسئله  این  که  می دانند  مفید  آن را  فقط  و 
تنوع  مکمل ها  حوزه ی  این که  به  توجه  با  نیست.  ایران 
جدید  ترکیب های  عرضه ی  شاهد  روز  هر  دارد،  زیادی 
هستیم، متاسفانه گاهی حتی تجویز در مطب ها نیز بدون 
پشتوانه ی علمی کافی است، در حالی که تجویز و مصرف 

مکمل های غذایی باید بر اساس نیاز فرد باشد.

بنابراین مکمل ها باید در صورت نیاز و زیر نظر متخصص 
مصرف شود؟

)یعنی  ریزمغذی ها  حوزه ی  در  به ویژه  مکمل یاری 
کنترل  روش های  از  یکی  معدنی(  مواد  و  ویتامین ها 
کمبود در زیرگروه های جمعیتی هدف به شمار می اید و 
در کشور ما هم در برنامه های سلامت تعریف شده است؛ 
برای کودکان، اسیدفولیک،  به عنوان مثال ویتامین آ-د 
و  د  ویتامین  باردار،  خانم های  برای  آهن  و  د  ویتامین 
از  یکی  مکمل یاری  بنابراین  و...  سالمندان  برای  کلسیم 
در  کمبودها  کردن  محدود  راهبردهای  و  استراتژی ها 
برای  خودشان  که  کسانی  از  خیلی  ولی  است  جامعه 
ضرورتا  می کنند،  اقدام  مکمل ها  مصرف  و  تهیه 
کمبودی ندارند و نکته ی منفی دیگر این که مصرف 
پیدا  تسری  نیز  تزریقی  مکمل های  به  خودسرانه 

کرده است.
یک نکته ی قابل توجه دیگر این است که گاه به 
گاه و جابه جا گزارش هایی منتشر می شود که ادعا 
می کنند مکمل ها کاملا بی ضرر هستند یا مصرف 
حالی که  در  ندارد،  ایرادی  آن ها  حد  از  بیش 
مصرف بی رویه و غیرضروری بعضی ویتامین ها 
برای پوکی استخوان فراهم  را  می تواند زمینه 
احتمال  افزایش  روی  عناصر  بعضی  یا  کند، 
تاجی  عروق  گرفتگی  و  پروستات  سرطان 
بی رویه  مصرف  بنابراین  و...  دارند  اثر  قلب 
با پیش فرض غلط بی عارضه بودن مکمل ها 

اشتباه است.

مصرف  مکمل  کسانی  باید  کردید  اشاره 
ریزمغذی  دریافت  دلیل  هر  به  که  کنند 
کافی  بدن شان  در  ویتامین ها  و 
علت  به  که  اقشاری  از  غیر  نیست، 
مناسب  تغذیه ی  اقتصادی،  مشکلات 
دلیل  به  که  هستند  هم  افرادی  ندارند، 
مشکل  دچار  متفاوت  بیماری های 
شامل  مکمل یاری  آیا  هستند،  سوتغذیه 

حال آن ها هم می شود؟
مکمل،  مصرف  شرایط  این  در  و  بله 
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بخشی از درمان و یک ضرورت به حساب می آید که باید 
سیستم  سال،   ۶۵ بالای  سنین  در  مثلا  شود.  پیگیری 
تحلیل  با  افراد  یا  می شود  اختلال  دچار  حدی  تا  جذب 
کمبود  مستعد  را  آن ها  که  هستند  روبه رو  معده  مخاط 
 ۱.۲ ویتامین  این  روزانه ی  نیاز  می کند.   ۱۲ ویتامین ب 
اثر خیلی  و  کارکرد  ولی  است  روز  در  میکروگرم   ۱.۳ تا 
مهمی در بدن دارد، ممکن است ۵ تا ۶ سال بعد از این که 
ویتامین  کمبود  دچار  پیدا می کند،  گوارشی  فرد مشکل 
باشد و اگر لازم است باید برایشان تجویز شود. خانم هایی 
ممکن  دارند،  قاعدگی  خون  بالای  دفع  دلیل  هر  به  که 
غذا جایگزین  از طریق  و  باشند  آهن  کمبود  است دچار 
نشود. در چنین شرایطی و زمانی که مقدار کمبود زیاد 
شود، ضرورتا غذا نمی تواند به تنهایی نیاز بدن را برآورده 
کند. یکی از کمبودهای شایع در کشور ما ویتامین دی 
است چون منبع طبیعی آن ماهی چرب و نور آفتاب است 
که حتی اگر ماهی سفید به اندازه ی کافی مصرف شود، 
نیاز بدن را تامین نمی کند؛ نور افتاب هم به دلیل آلودگی 
هوا، پوشش لباس و همین طور خطرات سرطان زایی نور 
آفتاب، نمی تواند ویتامین دی لازم را در بدن تولید کند؛ 
وپتامین  موج سازنده ی  اتفاقا همان طول  آن که  ویژه  به 
با  غذاها  باید  شرایطی  چنین  در  سرطان زاست.  دی، 
ویتامین دی غنی شوند و همزمان مصرف مکمل را هم به 

مردم توصیه می کنیم.

مکمل ها تا چه حد می توانند به پیشگیری یا درمان کرونا 
کمک کنند؟

دریافت  و  مکمل ها  مصرف  درمورد  مهم  نکته ی  یک 
اساس  بر  فرد  بدن  نیاز  میزان  ریزمغذی،  و  مغذی  مواد 
سن، جنسیت و شرایط زندگی است تا به نتیجه ی مطلوب 
طرفی  از  باشد.  داشته  فرد  برای  را  لازم  کارایی  و  برسد 
ویتامین ها  اگر  می کند  گمان  مصرف کننده  اوقات  خیلی 
و مواد معدنی را بیش از حد مقادیر توصیه شده دریافت 
باشد؛  داشته  کننده  پیشگیری  اثر  برایش  می تواند  کند، 
ویتامین  میلی گرم   ۹۰ به  روزانه  بدن  که  حالی  در  مثلا 
برابر  می تواند  شود  دریافت  برابر  ده  اگر  دارد،  نیاز  سی 
عفونت های ریوی -مقاومت و ایمنی ایجاد کند، این تصور 
که  دارد  وجود  نیز  دیگر  معدنی  مواد  یا  زینک  درمورد 
بعضی  است.  متفاوت  مختلف  سنین  در  بدن  نیاز  میزان 
مطالعات شواهدی دارند که چنین اثری دیده شده است 
و بعضی دیگر می گویند که تاثیر قابل توجهی دیده نشده 

است، بنابراین به نظر من موضوع اثبات  شده ای نیست. 

به نظر می رسد بهتر است  به مواردی که گفتید،  با توجه 
متخصص  نظر  زیر  و  نشوند  استفاده  خودسرانه  مکمل ها 

مصرف شوند؟
دست کم بهتر است که برای مصرف مکمل با یک فرد 
متخصص مشورت شود. باید این نکته را در نظر بگیریم 

قیمت  حتی  و  ندارد  کمی  هزینه ی  مکمل ها  خرید  که 
یافته است، پس کسی که برای  افزایش  تولیدات داخلی 
تهیه  ی آن هزینه  می کند بهتر است با یک متخصص نیز 
و  دارد  نیاز  مکمل  کدام  به  بدنش  بداند  و  کند  مشورت 
چه میزان از آن برایش کافی است؟ چه بسا لازم نباشد، 
چیز  هیچ  بپردازد.  هزینه ای  غیرضروری  موارد  برای 
نواقص  نمی توان  لزوما  و  نمی شود  سالم  تغذیه  جایگزین 
و عوارض تغذیه ی ناسالم و ناکافی را با مکمل رفع کرد. 
بررسی  به  توجه  با  بعد  و  است  تغذیه ی خوب  اول  اصل 
مکمل  به  که  ببینیم  باید  فرد  زندگی  و  فیزیکی  شرایط 
مثلا  که  می شود  منتشر  مقاله ای  گاهی  نه؟  یا  دارد  نیاز 
شیوع عفونت ریوی یا کرونا در بدن کسانی که مقادیری 
از سلنیوم دارند، کمتر است؛ می توان به آن فکر کرد ولی 
نمی توان قبل از بررسی بیشتر، آن را به مردم توصیه کرد 

چون شواهد علمی باید کافی باشد.

تفاوتی  آیا  چیست؟  داخلی  مکمل های  درباره ی  شما  نظر 
بین اثربخشی آن ها با مکمل های وارداتی دیده اید؟

وارد  نیز  داخلی  مکمل های  اولیه ی  مواد  که  می دانیم 
بین  تفاوتی  از مکمل ها  درمورد خیلی  و شخصا  می شود 
درمورد  شاید  و  نمی بینم  خارجی  و  داخلی  فرآورده ی 
بعضی مکمل ها تفاوت هایی وجود داشته باشد اما نکته ی 
مهم تر نوع مکمل است؛ مثلا مکمل های آهن می توانند 
های  فرآورده  مجبوریم  و  باشند  داشته  گوارشی  عوارض 
یک  کدام  بدانیم  تا  کنیم  امتحان  فرد  برای  را  مختلفی 
برای مریض قابل تحمل است؟ در این مورد هم خارجی 
یا داخلی بودن مسئله نیست و تحمل بیمار به ترکیبات 
مکمل بستگی دارد. این مسئله، نظر شخصی من است و 
شواهد علمی در مورد آن ندارم ولی عموما وقتی مکملی 
آن که  مگر  می کنم  تجویز  را  همان  دارد،  داخلی  مشابه 
داشته  وجود  خارجی  تولیدات  در  متفاوتی  فرمولاسیون 
را  خارجی  مکمل  خودشان  افراد  بعضی  چند  هر  باشد. 
اثربخشی  تفاوتی بین  ترجیح می دهند ولی چون شخصا 
مکمل های داخلی و خارجی ندیده ام، لازم نمی دانم فرد، 

بیش از حد هزینه کند. 

وظیفه ی همایش ها را در این راستا چطور تعریف می کنید؟ 
به نظر شما همایش مکمل های تغذیه ای و ورزشی چطور 

می تواند در اطلاع رسانی به مردم مؤثر باشد؟
برای پاسخ به این پرسش به یک مبحث در دروس سابق 
دبیرستان با عنوان »مشاهده ی علمی« اشاره می کنم که 
است.  قبلی  سوگیری  بدون  مشاهده ی  آن  اصلی  ویژگی 
نظر  صرف  همایش  و  کنگره  سمینار،  وظیفه ی  بنابراین 
آن که پشتوانه ی مالی آن کیست باید شواهد علمی باشد، 
همایش  و  است  بی طرف  مشاهده ی  علمی  مشاهده ی 
و  آگاهی بخش  می تواند  رویکردی  چنین  با  نیز  مکمل ها 

u.مؤثر باشد و به نتایج بهتری در این زمینه برسد
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گزارشی از ایران فارمای ششم

چه کسانی به ایران فارما 
آمدند؟ چه گفتند؟

ششمین نمایشگاه بین المللی ایران فارما با یک سال وقفه به دلیل دوره های اوج همه گیری کرونا، 
در روزهای 1۹ تا 21 مهرماه 1400 در مصلی تهران برگزار شد. ایران فارما که پیش تر و در آغاز فعالیت 
خود، صرفا یک نمایشگاه دارویی بود و در کنار یا همراه سایر نمایشگاه های مرتبط با حوزه ی درمان 
و صنایع مرتبط برگزار می شد، با گذشت زمان نه تنها از نمایشگاه های دیگر استقلال پیدا کرد، حتی 

مسیر خود را به سمت یک رویداد علمی و تخصصی تغییر داد.
به باور تولیدکنندگان و داروسازان، ایران فارما به بزرگ ترین و اصلی ترین محل و زمان گردهمایی 
و  پنل ها  نشست ها،  به  ویژه  توجه  دیگر  طرف  از  است.  شده  تبدیل  کشور  داروی  حوزه ی  فعالان 
کارگاه های علمی و آموزشی، باعث شده است ایران فارما صرفا یک نمایشگاه برای معرفی محصولات 
دارویی نباشد. مسئولان فنی شرکت ها، داروسازان و نیز مدیران می توانند از این فرصت برای ارتقا یا 
به روزرسانی دانش خود در زمینه های مختلف و مرتبط با صنعت بهره بگیرند. بخش های آموزشی و 
علمی مورد توجه دانشجویان داروسازی نیز هست، یعنی آن دسته از مخاطبان که در دوره های اخیر 
به نمایشگاه می آیند و حضورشان توجه شرکت ها را نیز جلب کرده است؛ تا جایی که در ششمین دوره 
بازدیدهای دانشجویی و نیز بازدید گروه های دانشگاهی از کارخانه های داروسازی بخش چشمگیر بود.

مدیران شرکت های بزرگ و کوچک، در کنار معرفی دستاوردها و تولیدات خود و موفقیت هایشان، 
اطلاع  برای  هم  مدیریتی  نکته ی  این  هستند،  نیز  شرکت ها  دیگر  موقعیت  شناخت  و  آگاهی  پی  در 
از دانش و فناوری مورد استفاده در شرکت های همکار مؤثر است و هم به شناخت شرایط رقبا و 

تصمیم گیری بهتر برای تداوم حضور در بازار دارویی کشور کمک می کند.
بعضی از مسئولان حوزه ی سلامت و صنعت که نتوانستند در مراسم افتتاحیه شرکت کنند، در طول 
روزهای برگزاری به مصلی آمدند و از غرفه ها بازدید کردند. دکتر بهرام عین الهی؛ وزیر بهداشت، 
فعالیت  آغازین  ساعت های  در  که  بود  ایران فارما  اول  روز  مهمانان  جزو  پزشکی  آموزش  و  درمان 
نمایشگاه، با همراهی دکتر محمدرضا شانه ساز به غرفه های مختلف سر زد. این بازدید، اولین حضور 
با داروسازان  او  وزیر بهداشت دولت سیزدهم در یک نمایشگاه تخصصی و نخستین دیدار نزدیک 

کشور بود.
استودیو رسایش نیز میزبان تعدادی از مدیران صنعت و نیز مدیران دولتی بود که پس از بازدید 
نیز  و  دستاوردها  چالش ها،  صنعت،  درباره ی  را  خود  نظرات  اختصاصی  گفت وگوهایی  در  غرفه ها 

ایران فارمای سال آینده عنوان کردند. در ادامه، متن صحبت های آن ها را می خوانید.
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دکتر بهرام عین اللهی:
نیاز  به  پاسخ گویی  در  داروسازی  صنعت  موفقیت 

کشور
دکتر بهرام عین اللهی؛ وزیر بهداشت درمان و آموزش 
و  رسانه ای حاضر شد  کوتاه  در یک گفت وگوی  پزشکی 
شرکت های  توانمندی  نمایش  برای  محلی  را  ایران فارما 
درباره ی  عین الهی  دکتر  کرد.  معرفی  کشور  دارویی 
»صنعت  گفت:  کشور  داروسازی  پیشرفت  و  موفقیت 
دارویی  نیاز  درصد   ۹۷ حدود  چیزی  توانسته  داخلی 
باقی مانده ی  از  درصد  سه  تنها  و  کند  تامین  را  کشور 
اقدامات  مهم ترین  از  یکی  است.  وارداتی  بیماران  نیاز 
داروسازان کشور در زمینه ی درمان کرونا بوده است. در 
آغاز همه گیری داروی مشخصی برای درمان این بیماری 
نداشتیم و با تلاش شرکت های دارویی تمامی داروهایی 
داخل  شده اند،  اعلام  درمانی  دستورالعمل های  در  که 

کشور تولید می شود و در این زمینه کمبودی نداریم.«
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دولت سیزدهم 
را  دارو  مصرف  آوردن  پایین  برای  پزشکان  به  توصیه 
این  به  باید  بیماران  کرد  تاکید  عنوان  مهم  نکته ی  یک 
درمان  دارو  بدون  بیماری ها  از  بسیاری  که  برسند  باور 
می شود. او در همین مورد افزود: »مصرف داروی کشور 
ما بالاتر از متوسط مصرف جهانی است که باید متناسب 
با نیاز موجود کاهش یابد. خوشبختانه کیفیت داروهایی 
و  است  قبول  قابل  بسیار  می شود،  تولید  داخل  الان  که 
درخواست  ما  از  مرتب  هم جوار  کشورهای  از  بسیاری 
خرید داروهای ایرانی دارند. با توجه به نوع بیماری هایی 
که در کشور شیوع بیشتری دارد، معاونت غذا و داروی 
وزارت بهداشت پیش بینی می کند که چه دارویی، به چه 
مقدار در کشور تولید شود. بعضی مواقع ممکن است به 
داروی  یک  نیاز  می شود،  ایجاد  که  شرایط خاصی  دلیل 

خاص افزایش پیدا کند.«
چنین  در  که  نکته  این  ذکر  ضمن  عین الهی  دکتر 
افزایش  با  که  می آید  پیش  مقطعی  شرایطی کمبودهای 
تولید یا واردات جبران می شود، کمبود سرم را مثال زد 
و  شبانه روزی  فعالیت  با  تولیدی  »شرکت های  گفت:  و 
بلکه  کردند  جبران  را  کمبودها  تنها  نه  شیفت،  سه  کار 

هست.«  نیز  کشور  نیاز  میزان  از  بیش  فعلی  موجودی 
یکی  را  خاص  برندهای  و  کمیاب  داروهای  تجویز  او 
دیگر از عوامل کمبود دارو و نیز فشار بر بیمار عنوان و 
تاکید کرد: »وزارت بهداشت تمامی این تعارض ها را در 
سیاست گذاری های خود در نظر می گیرد. از پزشکان نیز 
خواسته ایم دارو را به صورت واقعی و بر اساس نیاز بیمار 

تجویز کنند.«
و  چالش ها  از  یکی  را  قلمی  انسولین  بهداشت  وزیر 
کرد  معرفی  وزارتخانه  و  سلامت  نظام  فعلی  دغدغه های 
بیماران  آمار  این که  دلیل  به  »متاسفانه  داد:  توضیح  و 
دیابتی در کشور ما زیاد و تا امروز هم انسولین وارداتی 
بوده است ولی با پیش بینی معاونت غذا و دارو امیدواریم 
با تولید داخلی انسولین قلمی این مشکل را حل کنیم.«

دکتر سید محمدمهدی هادوی:
اجرای  به  کمک  و  سندیکاها  سطح  در  ارتباط 

سیاست های کلان در ایران فارما 
تولیدکننده ی  که  است  نمایشگاهی  ایران فارما 
یک  در  نهایی  محصولات  نیز  و  ماشین آلات  و  تجهیزات 
فضای نمایشگاهی مشارکت پیدا می کنند و این همزمانی 
حضور به برقراری ارتباط مستقیم بین این دو گروه کمک 
نیازهای شرکت های  از  تولیدکنندگان تجهیزات  می کند. 
و  ظرفیت  از  دارو  تولیدکنندگان  و  نهایی  محصول 

توانمندی صنعت ماشین آلات مطلع می شوند.
ساخت  مرکز  رئیس  هادوی؛  محمدمهدی  سید  دکتر 
داخل، ماشین سازی و تجهیزات وزارت صمت که روز دوم 
و در غرفه ی سندیکا  بازدید کرد  ایران فارما  نمایشگاه  از 
مطلب  این  بیان  ضمن  داشت،  هیات مدیره  با  نشستی 
ارتباط و هماهنگی های در سطح سندیکاها و انجمن ها به 
برقراری و اجرای سیاست های کلان حوزه ی تولید را یکی 
دیگر از نتایج ایران فارما عنوان کرد که کمک شایانی به 

هر دو گروه می کند.
تجهیزات  و  ماشین سازی  داخل،  ساخت  مرکز  رئیس 
وزارت صمت درباره ی فرآیند تخصیص ارز به شرکت های 
دارویی با هدف تهیه ی تجهیزات و ماشین آلات و سرعت 
بخشیدن به آن، با توجه به با توجه به بالا بودن مقدار این  30
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داخلی  صنعت  از  حمایت  متولی  »ما  گفت:  محصولات 
تولیدکننده ی  که  جایی  الزام  یک  عنوان  به  و  هستیم 
داخلی می تواند جوابگوی صنعت باشد، باید آن را حمایت 
کنیم. از طرفی طبق قانون کالایی که ثبت سفارش نشده 
مهمی  و  کلیدی  بحث  که  شود  کشور  وارد  نباید  است، 
است. اما جایی که مجوز خرید خارجی داده شده است، 
و  سریع  خیلی  مرکزی  بانک  هماهنگی  با  ارز  تخصیص 

حداکثر یک ماهه انجام می شود.«
دکتر هادوی تاکید کرد: »این مسئله خاص تجهیزات 
دارویی نیست ولی در زمینه ی دارو و به ویژه  واکسن کرونا 
نیازهای وارداتی به صورت اورژانسی دنبال و از روش های 
میان بر برای پیشبرد کارها استفاده می شود. حتی بخش 
با  تا  امور به وزرات بهداشت محول شده است  از  زیادی 

سرعت بیشتری پیش برود.«
ماشین آلات  و  تجهیزات  بالای  تکنولوژی  به  توجه  با 
داخلی  تولیدات  اگر  داروسازی،  صنعت  در  نیاز  مورد 
چه  دولت  نباشد،  داروسازی  صنعت  نیاز  پاسخگوی 
سیاستی دارد؟ رئیس مرکز ساخت داخل، ماشین سازی 
و تجهیزات وزارت صمت در پاسخ به این پرسش گفت: 
است  لازم  که  باشیم  نهایی  محصول  جوابگوی  باید  »ما 
استانداردهای خاص خودش را داشته باشد و این موضوع 
نفت،  مانند  صنایع  همه ی  شامل  و  نیست  دارو  مختص 
کیفیت  ما  برای  واقع  در  می شود.  نیز  و...  پتروشیمی 
جوابگوی  داخلی  تولید  که  آن جا  و  است  مهم  بسیار 
محصولات  کیفیت  ارتقای  دنبال  به  نیست،  کشور  نیاز 
که  نمی مانیم  معطل  حال  عین  در  بود.  خواهیم  داخلی 
صنعت داخلی کیفیتش را به حد استاندارد لازم برساند 
و مجوز واردات داده می شود و معمولا از متقاضی واردات 
درخواست می کنیم که یک تولیدکننده را همراه خودش 
صورت  هم  فناوری  انتقال  طریق  این  از  تا  باشد  داشته 
بگیرد. در دولت یک برنامه ی جامع در این زمینه داریم 
و همه ی نهادهای مرتبط دنبال رفع این نقیصه هستند.«

او در همین مورد افزود: »رفع یک ایراد به معنای این 
متوقف  فرآیند  دادیم،  ارتقا  را  بخش  یک  اگر  که  نیست 
داشت،  را خواهیم  از رشد  بعدی  مرحله ی  بلکه  می شود 
این روند همیشگی است و باید برای پنج سال و ده سال 

آینده ادامه پیدا کند.
است  معتقد  که  هادوی  محمدمهدی  سید  دکتر 
وظیفه ی این بخش دولتی حمایت از تولیدکننده و منظور 
تولیدکننده ی محصول نهایی، مواد حد واسط، مواد اولیه، 
دانش، طراحی و کل زنجیره  است، بنابراین من نمی توانم 
بگویم حامی تولیدکننده ی ماده ی اولیه هستیم و درمورد 
محصول نهایی وظیفه ای ندارم. درمورد قوانین مرتبط با 
این موضوع گفت: »قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی 
و خدماتی کشور که سال ۱۳۹۸ تصویب شد، ابزار بسیار 
همین  در  و  است  داخل  تولید  از  حمایت  برای  مفیدی 
راستا استفاده می شود. با این وجود قرار است در مجلس 

شورای اسلامی بازنگری در 
و  بگیرد  صورت  قانون  این 
یک  ماده ی  ماننده  مواردی 
که  دو  ماده ی  تعاریف،  که 
مربوط  بخش  مشمولین، 
و  پروژه هاست  و  طرح ها  به 

سایر موارد مبهم حل و اصلاح 
شود.« 

دکتر حسین قناعتی:
تأثیر بالای نمایشگاه های تخصصی در رشد صنعت
از  بازدید  در  آن چه  ولی  نیستم  داروساز  چند  هر 
غرفه های این نمایشگاه دیده ام، شور و حال بالا و اشتیاق 
قابل  پس زمینه  ی  می دهد  نشان  که  بود  بازدیدکنندگان 

توجهی دارد.
دکتر حسین قناعتی؛ سرپرست دانشگاه علوم پزشکی 
از  بازدید  از  پس  تهران،  درمانی  بهداشتی  خدمات  و 
درمورد  نمایشگاه،  فضای  توصیف  و  ایران فارما  نمایشگاه 
مدیریتی  نگاه  با  »وقتی  گفت:  کشور  داروسازی  صنعت 
که  است  خوشحال کننده  می سنجیم،  را  دارو  شرایط 
داخلی  تامین  و  تولید  میزان  انقلاب،  از  قبل  به  نسبت 
دارو  افزایش قابل توجهی داشته است ولی بعضی موارد 

باعث نگرانی می شود.«
او این عوامل نگران کننده را چنین توضیح داد: »وقتی 
یا تجهیزات  اولیه  یک شرکت دارویی برای واردات مواد 
و تخصیص  تامین  ماه معطل  باید شش  نیاز خود،  مورد 
مدیریتی  سیستم  در  اختلال  نشان دهنده ی  شود،  ارز 
میلیارد   ۵۰۰۰ سالانه  طرفی  از  است.  مرتبط  اداری  و 
بخشی  طبیعتا  و  داریم  دارویی  قاچاق  کشفیات  تومان 
به  بالا  آمار  این  که  نمی شود  پیدا  و  کشف  هم  آن  از 
دلیل تفاوت قیمت داروهای ایرانی با کشورهای همسایه 
دولت  سرمایه گذاری  امسال،  انسولین  درمورد  یا  است. 
نیز  ارز  تخصیص  و  بیشتر شده  درصد   ۲۰ واردات  برای 
از  که  دارویی  میزان  ولی  یافته  افزایش  میزان  به همین 
است.  داشته  کاهش  نصف  تا  شده  توزیع  بیمه ها  طریق 
به  کجا  داروها  این  بقیه ی  که  می  آید  پیش  سؤال  این 
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فروش رفته است و چنین مسائلی باید حل شود.«
یکی  نظام سلامت،  در  مردم  به  اهمیت خدمت رسانی 
از مواردی بود که دکتر قناعتی به آن اشاره کرد و گفت: 
و  قیمت  کمترین  با  را  خدمات  بهترین  بتوانیم  باید  »ما 
آیا  ولی  دهیم  قرار  مردم  اختیار  در  عادلانه  صورت  به 
دارو  قیمت  داریم؟  عدالتی  چنین  حاضر  حال  در  واقعا 
در سبد خانوار از ۱۳۰ هزار تومان به بیش از ۵۰۰ هزار 
قانون حقوق  اساس  بر  که  کارگری  است؛  رسیده  تومان 
چطور  می گذرد  تومان  میلیون   ۴ از  سختی  به  پایه  اش 
می تواند افزایش قیمت ها را تاب بیاورد؟ چنین شرایطی 
ساله ی  پنج  برنامه های  در  تجانس  عدم  دهنده ی  نشان 
آسیب پذیر  قشر  به جای  دارو  یارانه ی  است چون  کشور 
به همه ی افراد تعلق می گیرد. در واقع یارانه ی دارو باید 
از طریق بیمه ها به کسانی برسد که به آن نیاز دارند، نه 

این که دارو را ارزان بفروشیم و نتیجه اش قاچاق باشد.«
او همچنین تقویت شبکه های دیجیتال و آی تی مانند 
تی تک، سرعت بخشیدن به تامین و تخصیص ارز و اصلاح 
رفع چالش های  برای  را  دارو  و  غذا  سازمان  اساسنامه ی 

صنعت داروسازی و کمک به صنعت لازم دانست.
بهداشتی  خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  سرپرست 
درمانی تهران، به داروسازان و تولیدکنندگان تبریک گفت 
و برپایی نمایشگاهی مانند ایران فارما با چنین مخاطبانی 
را نشان دهنده ی توانایی و ظرفیت صنعت عنوان و تأکید 
کرد: »باید برای رشد چنین صنعتی برنامه داشته باشیم 
خود  فعالیت  بتوانند  تا  کنیم  کمک  تولیدکنندگان  به  و 
را توسعه دهند. با توجه به این ظرفیت ها و سطح دانش 
بازارهای  به  نگاهی  اگر  ایرانی،  داروسازان  و  دانشجویان 
جهانی بیندازیم، می بینیم که جای تولیدات کشور ما در 
این بازارها خالی است و باید مسئولان دولتی، سندیکاها 
و دانشگاه ها در همکاری با یکدیگر برای ارتقای صنعت و 

تولید داروی کشور برنامه بریزند و تلاش کنند.«
تلاقی  محل  را  ایران فارما  قناعتی،  حسین  دکتر 
جدید  محصولات  با  شدن  آشنا  اطلاعات،  تبادل  افکار، 
چنین  گفت  و  کرد  عنوان  صنعت  توانمندی های  و 
کشور  دارویی  صنعت  رشد  در  تخصصی  نمایشگاه های 

اثرگذاری بالایی دارند.

دکتر اکبر برندگی:
دولت باید برای حل مشکلات داروسازی از فعالان 

صنعت راهکار بخواهد
زیادی  مشکلات  و  چالش ها  با  کشور  دارویی  صنعت 
از  درصد   ۱۸ نزدیک  که  برکت  هلدینگ  است،  درگیر 
نظر  این  از  می کند،  تأمین  را  کشور  نیاز  مورد  داروی 
هلدینگ  مدیرعامل  برندگی؛  اکبر  دکتر  نیست.  استثنا 
این مورد گفت: »صنعت دارو خواسته  دارویی برکت در 
دولت  نیاز  فشار  زیر  ناخودآگاه  یا  ناخواسته، خودآگاه  یا 
ولی  قرار گرفته است  ارزان  داروی  تهیه ی  برای  و مردم 

خواسته ی  دلیل  به  کشور  داروی  صنعت  نیست  قرار 
یک  نگاه  از  شود.  نابود  ارزان  داروی  توزیع  برای  دولت 
که  باشیم  داشته  نظر  در  هم  را  نکته  این  باید  بنگاه دار 
 ۴۳ تورم  می کند،  پیدا  افزایش  کارگری  حقوق  وقتی 
درصد ثبت می شود، نرخ ارز افزایش پیدا می کند و.... به 
صنعت دارو فشار وارد می شود. صنعت گر باید کارگر خود 
را از همین بازار تأمین کند، بنزین و دستگاه ها و تمامی 
نیازهای خود را با همین قیمت ها و از همین بازار تهیه 
کند ولی قیمت دارو آن قدر کنترل شده است که اجازه 
ی هیچ ریسکی را به صنعت گر نمی دهد. چنین شرایطی 
کاهش  آن ها  از  یکی  که  می زند  تولید  به  زیادی  آسیب 
سرمایه گذاری در صنعت داروسازی کشور است؛ در واقع 
هزینه و مصرف فعلی صنعت نتیجه ی سرمایه گذاری های 

گذشته است.«
از مشکلات صنعت  را یکی  ارز حمایتی  برندگی  دکتر 
داد:  توضیح  سیاست  این  نتایج  درباره ی  و  کرد  عنوان 
دارد،  غیرواقعی  و  حمایتی  نرخ  که  ارزی  باید  »صنعت 
بگیرد که فقط بخشی از هزینه های آن را پوشش می دهد 
و بقیه ی هزینه ها از بازاری با نرخ ارز آزاد تهیه می شود، 
داشته  صنعت  از  حمایت  برای  عاجل  فکری  باید  دولت 
بازسازی کند.  و  به روز  را  بتواند تجهیزات خود  تا  باشد 
مردم برای تأمین داروی خود به حمایت دولتی نیاز دارند 
ولی این حمایت باید از طریق سازمان های بیمه گر باشد 
عواقبش  از  یکی  که  دارو  داشتن  نگه  ارزان  طریق  از  نه 
از  قاچاق داروست.یکی دیگر  اقتصادی شدن  و  به صرفه 
نتایج این سیاست غلط، کوچک ماندن صنعت داروسازی 
برای رفع  ارتقای آن است. دولت  از رشد و  و جلوگیری 
این مشکل می تواند از فعالان حوزه ی دارو و صنعت گران 
کمک بگیرد و از آن ها راهکارهای عملی بخواهد تا بتوانیم 

شاهد شکوفایی مجدد صنعت باشیم.«
برکت  مانند  دارویی  شرکت های  افراد،  اکثر  باور  به 
و  مشکلات  از  خیلی  می آیند،  حساب  به  نیمه دولتی  که 
چالش های شرکت های خصوصی را ندارند و برای تأمین 
اکبر  دکتر  نیستند؛  مواجه  سختی  با  خود  هزینه های 
برندگی در رد این باور گفت: »این باور که دست شرکتی 
و  است  غلطی  باور  باشد،  دولت  جیب  در  برکت  مانند  32
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اداره ی  می شود.  داده  هم  مالیات  حتی  برعکس  کاملا 
دقیقا شبیه یک شرکت خصوصی  برکت  دارویی  شرکت 
است و در حالی که بارها گفته شده چنین شرکت هایی 
مالیات نمی پردازند، میزان مالیات سال های ۹۷ و ۹۸ ما 
مشخص و مالیات ۱۳۹۹ در حال رسیدگی است. طبیعتا 
اساس  همان  بر  و  مشخص  ما  بالاسری  نهادهای  سهم 
از  بعضی  است.  بررسی  قابل  و  مشخص  نیز  مردم  سهم 
قالب  در  ماست  عهده ی  بر  که  اجتماعی  مسئولیت های 
ستاد اجرایی فرمان امام انجام می شود و هیچ هزینه ای به 
سهام دار خود تحمیل نمی کنیم. به عنوان مثال هزینه ی 
روش  همین  از  مردم  مناطق  به  کرونا  اهدایی  داروهای 
تأمین هزینه شد چون برکت سهام داران خرد نیز دارد و 
بپردازد.  از جیب آن ها  را  ندارد چنین هزینه هایی  اجازه 
هلدینگ برکت کاملا شفاف اداره می شود، نظارت بورس، 
تضمین  را  موضوع  این  و...  دیگر  نظارتی  سازمان های 

می کند.«
ایران فارما اتفاق بزرگی در حوزه ی دارویی کشور و نمود 
است. مدیرعامل هلدینگ  و تحقق شعار »ما می توانیم« 
که  می داند  فضایی  را  نمایشگاه  همچنین  برکت  دارویی 
و  می کشد  رخ  به  را  صنعت  ظرفیت های  و  توانایی ها 
دوره ی ششم پس از یک سال وقفه، همچنان حرفی برای 
داخلی  تولید  از  »وقتی  افزود:  ادامه  در  او  داشت.  گفتن 
باید  نیاز بیماران حرف می زنیم،  ۹۷ درصد داروی مورد 
بیاید  نظر  به  در کلام ساده  مسئله  این  شاید  که  بدانیم 
ولی کافی است محاسبه کنیم که اگر این دارو در کشور 
تولید نمی شد، چه مقدار ارز برای تهیه ی آن لازم است. 
تأمین  زنجیره ی  مختلف  حلقه های  بین  همدلی  و  اتحاد 
به اهداف زنجیره مؤثر و  داروی کشور را برای دستیابی 
ایران فارما  از نمایشگاه  بتوان  لازم دانست و گفت شاید 
به عنوان فرصتی برای ایجاد ارتباط بیشتر بین بخش های 
هم  به  را  نگاه ها  می تواند  چون  کرد  استفاده  مختلف 

نزدیک کند.«
هلدینگ  در  نمایشگاه  از  متأثر  دستور  و  اقدام  اولین 
دارویی برکت، تأکید بیشتر بر صادرات است. دکتر اکبر 
که  طور  »همان  گفت:  نکته  این  بیان  ضمن  برندگی 
می دانید در کشور ما ۴۵ کارخانه  متعلق به شرکت های 
دانش بنیان یا صاحب پروانه و بدون کارخانه هستند که 
در کنار ۱۲۵ کارخانه ی دیگر فعالیت می کنند. با توجه به 
ظرفیت بالای تولید صنعت که بیش از نیاز کشور است، 
راهی نداریم جز این که به سمت صادرات برویم. خواهش 
سکوی  را  فارما  ایران  که  است  این  دارو  صنعت  از  من 
پرشی برای صادرات قرار دهند، اگر بتوانیم محصولاتمان 
درباره ی  می توانیم  کنیم  عرضه  دیگر  کشورهای  در  را 
برکت  مجموعه ی  کنیم.  صحبت  تولیدات مان  کیفیت 
بازارهای هدف خود را مشخص کرده است و افزایش پیدا 
نکردن میزان صادرات آن به دلیل محدودیت های وزارت 

بهداشت است.«

دکتر پویا فرهت:
لزوم بازاریابی برای حضور شرکت های خارجی در 

ایران فارما
هلدینگ  مدیرعامل  فرهت؛  پویا  دکتر  گفته ی  به 
دارویی تی پی کو استقبال شرکت های دارویی از نمایشگاه 
ایرن فارما خیلی بیشتر از چیزی بوده که فکر می کرده، 
خصوصا با توجه به شرایط فعلی این حضور فعالان صنعت 

دارو بیشتر به چشم آمده است.
نمایشگاه  در  تی پی کو  زیرمجموعه ی  تمام شرکت های 
ایران فارما حضور داشتند، دکتر فرهت در این مورد گفت: 
»از آن جا که کل بخش های زنجیره ی تامین دارو را در 
به  شرکت  هر  داریم،  تی پی کو  هلدینگ  زیرمجموعه ی 
این  برای  را  قرارهایی  می دهد،  انجام  که  کاری  فراخور 
شرکت های  و  غرفه ها  در  و  است  کرده   هماهنگ  مدت 
مختلف و نیز با حضور بازدیدکننده ها ، به آن ها رسیدگی 

می شود.«
و  وظایف  از  یک  است  معتقد  فرهت،  پویا  دکتر 
که  است  این  دنیا  کل  در  نمایشگاه ها  عملکردهای 
و  ایجاد  شبکه  و  روابط  طریق،  این  از  بتوانند  شرکت ها 
حل  بر  نمایشگاه  تاثیر  ی  درباره  او  کنند.  پیدا  مشتری 
می گوید:  کشور  صنایع  دارویی  چالش های  و  مشکلات 
»بخشی از سیاست گذاری  های حوزه ی دارو و نیز مسائل 
نشست  در  درگیرند،  آن  با  شرکت ها  که  چالش های  و 
جمعی  خرد  این  می شود.  مطرح  ایران فارما  پنل های  و 
به  می تواند  می شود،  مطرح  نشست ها  در  که  مواردی  و 

راهکارهایی برای حل مسائل هم منجر شود.«
دکتر فرهت حضور تعداد زیادی از شرکت های دارویی 
در نمایشگاه ایران فارما را نقطه ی قوت آن می داند و و در 
پاسخ به این پرسش که اگر مدیرعامل هلدینگ دارویی 
بزرگ نبود، گفت: »در این صورت هم قطعا در نمایشگاه 
سرمایه ی  بازگشت  از  چون  می کردم  ثبت نام  ایران فارما 

آن مطمئن بودم.«
او در پایان، ابراز امیدواری کرد مشکلات سیاسی کشور 
که همه دست به گریبان آن هستیم، حل شود و تعداد 
ایران فارما  هفتم  نمایشگاه  در  خارجی  شرکت  بیشتری 
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ببینیم. دکتر فرهت در همین مورد افزود: »داخل کشور 
مشتریان  می توان  ولی  می شناسند  را  ایران فارما  همه 
به  نمایشگاه  دلیل  همین  به  و  داشت  بیشتری  خارجی 
امیدوارم  دارد.  نیاز  بین المللی  بازاریابی  برای  دپارتمانی 
بخش   در   بی تصمیمی  وضعیت  از  می کنم  آرزو  و 
آنالیز دقیق  با  و  بیاییم  بیرون  سیاست گذاری های کشور 

بتوانیم برای آینده  برنامه بریزیم.«

دکتر مصطفی صفاری:
تمام مدیران مجموعه موظف به حضور در 

ایران فارما هستند
داروسازی  شرکت  مدیرعامل  صفاری؛  مصطفی  دکتر 
دارویی  صنعت  ویترین  را  ایران فارما  که  حیان  جابرابن 
کشور می داند، درباره ی ششمین دوره ی این رویداد گفت: 
»چیزی که با حضور در نمایشگاه، جلب توجه می کند این 
است که  شرکت های تولیدی و صنعتا داروسازی کشور، 
در فاصله ی دو نمایشگاه پیشرفت ها و حرکت های خوبی 
داشته اند که از آن اطلاع نداشته ایم. از طرفی یکی از نکات 
مثبت صنعت، بهایی است که به شرکت های دانش بنیان 
به پای شرکت های  پا  داده شده و حتی در بعضی موارد 
قابل  تجهیزات  و  امکانات  و  کرده اند  پیشرفت  اروپایی 
گرفت  نتیجه  می توان  بنابراین  است.  اضافه شده  توجهی 
کارآفرین،  و  روشن  صنعت  یک  عنوان  به  داروسازی  که 
این  می تواند  زیربنایی،  چنین  و  دارد  روشنی  آینده ی 
اطمینان را برای سرمایه گذار انفراهم کند که برای کسب 

افق ها و بازارهای جدید و صادراتی، اقدام کنند.«
اهمیت  حیان،  جابرابن  داروسازی  شرکت  مدیرعامل 
حضور در ایران فارما برای شرکت های دارویی را این طور 
توضیح داد: »نمایشگاه ین جذابیت را برای تولیدکنندگان 
ببینند  نزدیک  از  را  بتوانند شرکت های مختلف  دارد که 
زمینه ی  در  آورند.  دست  به  آن ها  درباره ی  اطلاعاتی  و 
امکانات  و  توانمندی  با  می توانند  شرکت ها  نیز  بازاریابی 
خود را به نماش بگذارند که فرصت خوبی برای مراجعان 
و بازدیدکنندگان است تا به صورت متمرکز درباره ی تعداد 
زیادی از شرکت ها اطلاعات به دست آورند. همچنین با 
فراخور  به  هر کسی  دارویی،  بزرگ  هلدینگ های  حضور 

زمینه ی کاری و نیاز خود می تواند برداشت و دریافتی از 
جهت گیری هلدینگ های مختلف داشته باشد و زمینه ی 

همکاری خود را فراهم کند.« 
مجموعه ی  این که  به  اشاره  با  صفاری  مصطفی  دکتر 
تحت مدیریت او  به عنوان یک هلدینگ دارویی طبیعتا 
کیفیت،  تضمین  مانند  متنوعی  و  مختلف  جلسات 
از  پس  فعالیت های  درمورد  دارد،  و...  فروش  بازرگانی، 
در  روز  چند  این  که  مواردی  »طبیعتا  گفت:  نمایشگاه 
نمایشگاه مطرح می شود یا دستاوردهای مرتبط با آن ها، 
شد.  خواهد  عنوان  پروژه  و  کیفیت  تضمین  جلسات  در 
مثلا این که یک شرکت توانمندی خاصی دارد و می توانیم 
مجموعه  مدیران  تمام  طرفی  از  کنیم.  استفاده  آن  از 
موظف بودند از نمایشگاه بازدید داشته باشند و شنبه در 
جلسه ای نظرات شان را خواهیم خواست و مجموع نظرات 

را به اشتراک می گذاریم.«
تنها  ایران فارما  این که  به  توجه  با  گفت  پایان  در  او 
صنعت  حوزه ی  در  اطلاع رسانی  برای  منسجم  فضای 
سال  طول  در  اطلاعات  این  امیدواریم  است،  داروسازی 

هم در دسترس شرکت ها قرار بگیرد.

دکتر سید علی ارم:
ارتباط های رو در روی نمایشگاهی برای حل 

مشکلات صنعت لازمند
جلب  را  شما  توجه  ایران فارمای ششم  در  ویژگی ای  چه 

کرد و تفاوت این دوره را با دوره های قبل چه می دانید؟
از اولین دوره ی ایران فارما در نمایشگاه شرکت کرده ام 
می بینم.  آن را  گرفتن  اوج  و  پیشرفت  سال  به  سال  و 
هم  و  ابعاد  نظر  از  هم  نمایشگاه  امسال  که  خوشحالم 
در نظم برگزاری، گسترده تر و بهتر از دوره ی قبل شده 
شاید  و  بود  کم  غرفه ها  تعداد  ابتدایی،  سال های  است. 
غرفه  که  نیمه دولتی  و  دولتی  شرکت های  از  بعضی 
مجموعه،  بودن  بزرگ  و  توانمندی  دلیل  به  داشتند، 
دوره های  در  ولی  بود  تکلیف  رفع  نوعی  حضورشان 
شرکت  های  که  است  رسیده  بلوغی  به  نمایشگاه  اخیر، 
مختلفی تمایل دارند در ایران فارما شرکت کنند. با توجه 
و  خدمات  صنعت،  بخش  از  که  شرکت کننده ها  تنوع  به  34
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حتی دانشگاه در این دوره حاضر شده اند، به نظر می رسد 
ایران فارما کم کم جایگاه خودش را پیدا می کند. خصوصا 
امسال اشتیاق زیادی دیده می شود که شاید به دلیل یک 
سال وقفه، دلتنگی ها بیشتر شده است و شاید چون یک 
سال را از دست داده اند، نیاز عمومی جامعه ی داروسازی 
به برقراری ارتباط و دیدار رو در رو، اشتیاق فعالان این 

حوزه را بیشتر کرده است.
نظر می رسد  به  و  بود  امسال چشمگیر  نمایشگاه  نظم 
شناسایی  را  قبل  دوره های  ضعف  نقاط  برگزارکنندگان 
از  خیلی  و  کرده اند  برجسته  را  قوت  نقاط  و  برطرف  و 
بخش ها امسال آگاهانه تر برگزار شده است. فکر می کنم 
غیر از افتتاحیه که به دلیل رعایت نشدن زمان سخنرانی 
در  بود،  خسته کننده  کمی  مهمانان،  بعضی  طرف  از 

مجموع نمایشگاه در اوج خودش برگزار شد.

کشور  داروسازی  صنعت  در  سال ها  این که  به  توجه  با 
آن را  چالش های  و  مشکلات  و  داشته اید  فعالیت 
می شناسید، فکر می کنید کارکرد نمایشگاه برای مقابله یا 

رفع مشکلات امروز صنایع دارویی ایران چیست؟
یک  رفع  برای  قدم  اولین  باشیم  داشته  نظر  در  باید 
آن  افراد  که  است  این  اجتماعی  و  جمع  هر  در  مشکل 
مختل  ارتباط  وقتی  باشند،  داشته  ارتباط  هم  با  جامعه 
برای  مانعی  می تواند  باشد،  نداشته  وجود  حتی  یا  شود 
طرفی  از  باشد.  مشترک  مشکلات  حل  به  کردن  فکر 
پیدا  معنا  اجتماع  در  و  است  اجتماعی  موجودی  انسان، 
محیط  در  ما  دارد،  ویژگی  چنین  هم  صنعت  می کند؛ 
ایزوله و منفرد یک شرکت فعالیت نمی کنیم که بتوانیم 
مشکلات را خودمان به تنهایی حل کنیم. ما در جامعه ای 
تو در تو زندگی می کنیم و خصوصا چون شرقی هستیم 
این تنیدگی بیشتر احساس می شود، بنابراین ناچاریم با 

یکدیگر در ارتباط باشیم.
با استفاده از تحولات تکنولوژیک که در طول سال های 
ارتباط های  از  بخشی  است،  آمده  وجود  به  گذشته 
کنیم  فراموش  نباید  هرگز  ولی  است  شده  برقرار  لازم 
از  بخشی  فقط  ابزار  از  استفاده  و  هستیم  انسان  ما  که 
نیازهای ارتباطی ما را برآورده می کند؛ شاید بتوانیم در 
ارتباط های  دیگر،  اجتماعی  شبکه های  و  کلاب هاوس 
نصف و نیمه ای داشته باشیم ولی دیدار حضوری تکمیل 
کننده ی و حتی لازمه ی آن است. استفاده از زبان بدن، 
نگاه به یکدیگر و... در ارتباط های انسانی ضروری هستند. 
خیلی اوقات شما امکانات و شرایط حل مشکل را دارید 
نداشتن  دلیل  به  کنند  حل  آن را  باید  که  فردی  دو  اما 
هماهنگ شوند،  یکدیگر  با  نمی توانند  رو  در  رو  رابطه ی 
یک متن یا عکس در گروه یا شبکه ای اینترنتی دیده اند، 
برای  نمی توانند  و  دارند  پیش داوری هایی  هم  به  نسب 
حل مشکل به همدیگر کمک کنند. وقتی همین دو نفر 
با  کرونایی  شرایط  وجود  با  حتی  و  می نشینند  هم  کنار 

دستورالعمل ها،  رعایت 
شانه ی  روی  دستی 
طرف  می زنند،  همدیگر 
خودشان،  مثل  را  مقابل 
احساس  صاحب  فردی 
ناخودآگاه  می بینند. 

برقرار  انسانی  ارتباط های 
می شود که به رفع سوءتفاهم ها کمک 

می کند. 
بگیرند  قرار  هم  کنار  افراد  می شود  باعث  نمایشگاه 
مشکلات  حل  در  که  بگیرد  شکل  ارتباط هایی  چنین  و 

صنعت مؤثر است.

شما به عنوان یکی از مدیران یک هلدینگ بزرگ دارویی 
شروکت  یک  مالک  اگر  دارید،  حضور  نمایشگاه  این  در 
خصوصی و در اندازه ی کوچک بودید، باز هم در ایران فارما 

شرکت می کردید؟
صد در صد. اتفاقا اگر مالک یک شرکت خصوصی بودم 
با اشتیاق و تمایل بیشتری در نمایشگاه شرکت می کردم. 
صورت  به  که  دارند  انتظار  برگزار کننده ها  من  نظر  به 
در  بزرگ  نیمه خصوصی  و  دولتی  مجموعه های  خودکار 
نمایشگاه شرکت کنند و خود آن ها نیز خودشان را محق 
باشند.  داشته  حضور  جمع هایی  چنین  در  که  می دانند 
ولی اگر مدیر یک شرکت خصوصی بودم، چه بسا تمایل 
بیشتری داشتم چون تنها فضایی است که در طول سال 
می کنم،  که  هزینه ای  از  تا  می گیرد  قرار  من  اختیار  در 
برای معرفی خودم و حتی شناختن  را  استفاده  حداکثر 
رقبایم داشته باشم. شاید خیلی افراد به چنین مسئله ای 
دقت نکنند و در نمایشگته فقط دنبال معرفی خودشان 
باشند ولی من نمایشگاه را فرصتی برای مشاهده ی رقبا 
پای  حتی  که  است  هوشمندانه  می کنم  فکر  و  می دانم 
ایده  نظرات شان  و  حرف ها  از  و  بنشینیم  آن ها  صحبت 

بگیریم.

یک  راهبردی  توسعه ی  و  برنامه ریزی  مدیر  عنوان  به 
تأمین  را  کشور  داروی  درصد   35 که  دارویی  هلدینگ 
می روید،  دفتر  به  که  نمایشگاه  از  بعد  روز  می کنید، صبح 

اولین کار شما چه خواهد بود؟
خارجی  یا  داخلی  نمایشگاه  هر  در  دارم  عادت  من 
برمی گردم،  کار  محل  یا  خانه  به  وقتی  می کنم،  شرکت 
برداشت  یا  آورده  دست  به  روز  همان  که  را  چیزهایی 
کنار هم  را  ویزیت  کارت های  می کنم.  یادداشت  کرده ام، 
می چینم، عکس می گیرم و بایگانی می کنم تا بدانم با چه 
موضوع  درباره ی  هم  یادداشتی  کرده ام،  صحبت  کسانی 
صحبت هایمان می نویسم. بنابراین نخستین روز کاری بعد 
همین  کردن  دسته بندی  کارم  اولین  نمایشگاه،  پایان  از 
دستاوردهاست و بعدا با توجه به مذاکرات انجام شده هر 
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جایی که در کارم به آن اطلاعات نیا داشته باشم، به بانک 
از  مسئولیتم  خاطر  به  گاهی  می کنم.  مراجعه  اطلاعاتیم 
شرکت های دیگر به ما مراجعه می کنند و مشکلاتی که با 
شرکت های زیرمجموعه ی ما داشته اند، مطرح می کنند تا 
حل شود؛ یکی از کارهایم نیز رسیدگی به این موارد است.

ایران فارما  دوره ی  هفتیمن  برگزاری  برای  پیشنهادی  چه 
دارید؟

پیشنهادم این است که برگزارکنندگان در کنار برپایی 
نمایشگاه که طبیعتا مدت زمان محدودی دارد،  فیزیکی 
محلی  باشند.  نیز  دائمی  مجازی  نمایشگاه  یک  فکر  به 
با هویت واقعی و  برای گرد هم آمدن فعالان صنعت که 
تایید شده ی خودشان در کنار هم و در تماس باشند. اگر 
یک متولی خوب مثل برگزارکننده ی ایران فارما یا سندیکا 
انجام آن را به عهده بگیرند، فکر می کنم استقبال خوبی از 

آن بشود.

سید رمضان محسن پور:
مسئولان می خواهند جایگاه صنعت داروسازی کشور 

در تراز جمهوری اسلامی باشد
سلامت  اقتصاد  متخصص  محسن پور؛  رمضان  سید 
است،  کشور  سلامت  بودجه ی  تعیین  مشاوران  جزو  که 
گفت:  و  کرد  قدردانی  ایران فارما  برگزارکنندگان  از  ابتدا 
نمایشگاه نقش داشتند،  »باید به کسانی که در برگزاری 
خیلی  ایران فارما  بود  قرار  می دانم  بگوییم.  دست مریزاد 
تاخیر  باعث  و  مانع  کرونایی  و شرایط  برگزار شود  زودتر 
شد. آن چه در بازدید از نمایشگاه دیده ام نشان دهنده ی 
تغییر  و همچنین  است  تعداد شرکت های حاضر  افزایش 
شرکت ها از نوع سنتی به دانش بنیان را باید یک نکته ی 

افتخارآمیز برای کشور دانست.« 
با توجه به اهمیت صنعت داروسازی چه از نظر اقتصادی 
عالیرتبه ی  مسئولان  توجه  سطح  استراتژیک،  چه  و 
کشور در سال های اخیر هم در زمینه ی تأمین بودجه و 
سطحی  چه  در  را  صنعت  این  با  لازم  مساعدت های  هم 
می بینید؟ آیا امکانی برای افزایش این مساعدت ها داریم؟ 
درمورد  اصلی  به  پرسش  این  پاسخ  از  قبل  محسن پور 

دارو و روش استفاده ی آن که در هر کشوری وجود دارد، 
پزشک  خودم  این که  به  توجه  »با  گفت:  و  کرد  اشاره 
هستم و رشته ی تخصصی من اقتصاد سلامت است، هم 
درمورد صنعت دارو و اقتصاد آن اطلاعاتی دارم و همین که 
کشوری  هر  در  می آیم.  حساب  به  دارو  مصرف کننده ی 
بیماران  نیاز  مورد  داروهای  تهیه ی  برای  لازم  امکانات 
پزشکان  و  می گیرد  قرار  بهداشت  وزرات  فارماکوپه ی  در 
بیماران  برای  اعلامی  فارماکوپه ی  مطابق  درمان  کادر  و 
جا  ما  کشور  در  هنوز  موضوع  این  می کنند.  تجویز  دارو 
نیفتاده است که پزشکان و تجویزکنندگان خودشان را با 
فارماکوپه ی موجود تطبیق بدهند. گاهی دارویی در کشور 
دیگری تولید شده و مفید نیز هست ولی هنوز ساز و کار 
ورود آن به ایران فراهم نشده است و بیمار نمی تواند آن را 

در کشور پیدا کند.«
دارو،  تجویز  برای  »اگر  کرد:  اضافه  مورد  همین  در  او 
روش درستی داشته باشیم و دستورالعمل درمانی مطابق 
نیاز  دارو  صنعت  هم  شود،  تنظیم  موجود  فارماکوپه ی 
بر  را  خود  محصولات  و  می دهد  تشخیص  بهتر  را  کشور 
امکانات  با  مطابق  پزشکان  هم  می کند،  تولید  آن  اساس 

موجود برای درمان بیماران اقدام می کنند.«
این که  از  تأسف  ابراز  ضمن  محسن پور  رمضان  سید 
حوزه ی  نهادهای  و  دارو  و  غذا  سازمان  تلاش  علی رغم 
سلامت، هنوز  یک مشکل اساسی بین صنعت دارو و محل 
استفاده ی آن وجود دارد، گفت: »صنعت گران داروی مورد 
نیاز کشور را تولید می کند، محصول به بازار عرضه می شود 
و به دست مصرف کننده می رسد ولی پول و هزینه ی آن 
چرخ  تا  برنمی گردد  صنعت  به  است،  لازم  که  زمانی  در 
کارخانه بچرخد و تولیدکننده به کار خودش ادامه دهد. 
جاهای  در  را  اعتبار ات شان  اولویت  ما  دانشگاه های  مثلا 
نادیده می گیرند که یک  دیگر قرار می دهند و صنعت را 
حل  قابل  مسئله  این  می آید.  حساب  به  اساسی  مشکل 
تفاهم کنند  درمان کشور  و  دارویی  باید مسئولان  است، 
گرفته  نظر  در  دارو  برای  سال  ابتدای  از  که  اعتباری  و 
می شود، فقط در این مسیر قرار بگیرد و بیمارستان ها و 
دانشگاه ها هزینه ی داروی مصرفی خود را سریع بپردازند 
فرد  یک  عنوان  به  توصیه ام  نکنند.  هزینه  دیگر  جای  و 
فعال در اقتصاد سلامت این است که با تفاهم، تاخیر در 

چرخه ی دارویی متوقف شود.«
مشاور  عنوان  به  که  سلامت  اقتصاد  متخصص  این 
درباره ی  است،  مؤثر  کشور  سلامت  بودجه ی  تعیین  در 
»اطلاع  گفت:  کشور  سلامت  حوزه ی  جدید  تصمیم های 
دارم که رئیس جمهور و وزارت بهداشت به تولید و تأمین 
داروی مورد نیاز کشور توجه خاصی دارند و وزیر صنعت 
و معدن هم می خواهد صنعت داروسازی در جایگاهی قرار 
بین  خوشبختانه  باشد.  اسلامی  جمهوری  تراز  که  بگیرد 
اجتماعی که در صنعت  امور  و  تعاون، کار  و  وزیر صمت 
دارو اثرگذار است و نیز وزارت بهداشت تعاملی ایجاد شده  36
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کشور  بودجه ی  و  برنامه  سازمان  رئیس  طرفی  از  است. 
اختصاصا  و  کرده  برقرار  وزارتخانه ها  این  با  خوبی  تفاهم 
است.  شده  دیده  خاصی  اولویت  داروسازی  صنعت  برای 
رهبری،  معظم  مقام  توصیه ی  مبنای  بر  کشور  اولویت 
روشنی  آینده ی  من  نظر  به  و  کروناست  کردن  ریشه کن 
بانک  که  ارزی  مشکلات  گره  داریم.  دارو  صنعت  برای 
وجود  به  دارو  صنعت  برای  عامل  بانک های  و  مرکزی 
باز  مختلف،  وزارتخانه های  بین  هماهنگی  می آورند،  با 
می شود و آن چه در شأن صنعت داروست، اتفاق می افتد.«

کاردار تجاری والونیا در سفارت بلژیک:
ایران فارما، نقطه ی ورود شرکت های ایرانی به والونیا

صهبا فرهی؛ کاردار تجاری منطقه ی والونیا در سفارت 
در  که  بود  ایران فارما  خارجی  مهمانان  از  یکی  بلژیک 
و  ایران فارما  گفت  نمایشگاه  عمومی  روابط  با  گفت و گو 
تعجب  دلیل  او  است.  کرده  غافلگیر  را  او  غرفه ها  بازدید 
خود را این طور توضیح داد: »سطح کار و کیفیت حضور 
بود. پس  انتظارم  از  فراتر  خیلی  آن ها  تعداد  و  شرکت ها 
حضوری  جمع  اولین  نمایشگاه  این  کرونا،  همه گیری  از 
شرکت های دارویی است و خوشحالم که امکان بازدید از 
تعداد زیادی تولیدکننده ی ایرانی با سطح بالای کیفی و 

دانش در یک فضا وجود دارد.«
به گفته ی فرهی منطقه ی والونیای بلژیک از نظر فعالیت 
در زمینه ی دارویی، بیوتکنولوژی و پزشکی جزو قطب های 
خیلی مهم اروپاست و از آن جا که ایران هم از این نظر در 
خاورمیانه مطرح است، امیدواریم ارتباط ها و همکاری هایی 

که الان تا حدی وجود دارد، گسترش پیدا کند.
ورود  برای  نقطه ای  می تواند  ایران فارما  است  معتقد  او 

شرکت های ایرانی به والونیا باشد.
که پس  بلژیک  سفارت  از  والونیا  بخش  تجاری  کاردار 
ایران فارما  از  خود  برداشت  درباره ی  نمایشگاه،  بازدید  از 
غرفه های  تمام  »تقریبا  گفت:  ایرن  داروسازی  صنعت  و 
نمایشگاه را دیدم و ظرفیت تکنولوژی و دانش شرکت های 
بلکه  هستند،  مستقل  نه تنها  که  بود  جالب  برایم  ایرانی 
صادرات  می توانند  که  اندازه ایست  در  کارشان  سطح 
ایران در مسیر  فکر می کنم  از طرف دیگر  باشند.  داشته 

کیفیت  افزایش  و  تولید 
و  دارویی  مکمل های 
خوبی  جایگاه  نیز  غذایی 

دارد.«

کاردار تجاری سفارت پرتغال:
ایران فارما باید به صورت بین المللی معرفی شود

پیش تر  که  پرتغال  سفارت  تجاری  کاردار  وارزِآ؛  نونو 
نیز در نمایشگاه ایران فارما شرکت کرده است و با صنعت 
ششمین  بازدید  از  پس  دارد،  آشنایی  ایران  داروسازی 
این مدت  از  ایران فارما گفت: »خیلی خوشحالم که پس 
طولانی و یک سال وقفه در برگزاری، دوباره به نمایشگاه 
را  دارویی  حوزه ی  در  فعالیت  این  و  آمده ام  ایران فارما 
این  دوباره ی  شروع  از  حاضران  اشیاق  و  انرژی  می بینم، 

نمایشگاه مشهود است.«
این نوع فعالیت ها فضای پویا و پرتحرکی برای صنعت 
ایجاد می کنند و با توجه به پیشرفتی که در طول این چند 
سال داشته اید، چیزی که پس از فعالیت های کنونی نیاز 
دارید، ارتباط های بین المللی بیشتر برای معرفی خودتان 

است.
از  بعضی  قبل  »از  کرد:  اضافه  مورد  همین  در  او 
شرکت های داروسازی ایرانی را کمابیش می شناسم و فکر 
می کنم این صنعت برای جامعه ی ایرانی بسیار مهم است، 
بلکه  جامعه،  سلامت  برای  آن  اهمیت  دلیل  به  فقط  نه 
برگزاری  اقتصاد کشوتان. همین طور  بر  آن  اثر  دلیل  به 
نمایشگاه منافعی برای شرکت ها و تولیدکننده های ایران 
خارجی  شرکت های  با  تعامل  و  حضور  با  امیدوارم  دارد، 

نتایج بهتری به دست آورید.«
نونو وارزِآ با اشاره به این که سال ۲۰۱۸ سفری تجاری 
»آن  گفت:  است،  داشته  پرتقال  به  ایرانی  شرکت های  با 
زمان راه های ارتباطی برای صنعت ایران ایجاد شد، ارتباط 
با کشورهای دیگر برای صنعت شما اهمیت زیادی دارد و 
آن پل های ارتباطی هنوز باز هستند. در واقع روابطی از 
قبل ایجاد شده اند و باید جلوتر بروید و آن ها را گسترش 
دهید، امیدوارم بعد از  کاهش اثرات کرونا امکان بیشتری 

u».برای این مسئله فراهم شود



تولید تحت لیسانس و رقابتی شدن بازار به نفع صنعت و مردم است

شرکت های قدرتمند تولید 
تحت لیسانس را تهدیدی 

علیه خود نمی بینند 
نشریه غذا و دارو: تحت لیسانس یک روش تولید مرسوم در صنایع مختلف است و با امضای 
قرارداد بین دو شرکت از دو کشور متفاوت شکل می گیرد که معمولا کشور دوم سطح دانش 
فنی و تکنولوژی پایین تری از طرف اول دارد؛ هرچند تقاضای کالای تولیدی در کشور طرف دوم 
قرارداد  دوره  پایان  تا  قرارداد  نوع  این  در  باشند.  تولیدکننده  باید  کشور  دو  هر  ولی  بالاست 
و  اول  شرکت  نمایندگان  نظارت  با  دوم  کشور  به  اول  کشور  از  تکنولوژی  و  فنی  دانش  تولید 
و  است  سال  پنج  قراردادها  نوع  این  زمان  حداقل  معمولا  می شود.  واگذار  آن،  تجاری  نام  حفظ 
شرکت های صاحب دانش فنی در دوره ای به این روش روی می آورند که محصول شان در چرخه 
تعریف  این  از  جدای  کنیم  یادآوری  باید  باشد؛  داشته  قرار  افول  دوره  یک  در  خود  بازار  عمر 

کلاسیک از تولید تحت لیسانس، هر صنعت و کشوری تعریف تخصصی خودش را نیاز دارد.
سابقه تولید تحت لیسانس دارو در ایران به قبل از انقلاب و حضور شرکت های چندملیتی در 
کنار تولیدکنندگان کم شمار داخلی برمی  گردد که در مجموع 25 درصد داروی مورد نیاز کشور 
را تامین می کردند. نکته قابل توجه حضور برندهای معروف و معتبری مانند فایزر، هوخست، بایر 

در بین این شرکت های خارجی بود.
پس از انقلاب تغییر رویکردها در همه زمینه ها و نوع نگاه به تولید، شامل حال دارو هم شد و 
یکی از نتایج این بود که شرکت ها و کارخانه های بزرگ داروسازی داخلی و خارجی فعال در ایران، 
خریداری یا مصادره شدند و حتی کارخانه های تحت لیسانس زیرمجموعه دولت قرار گرفتند. هر 
چند پیش از انقلاب نیز داروی ژنریک به نوعی مطرح شده بود ولی پس از انتقال و واگذاری ها و 

نیز تغییر نوع نگاه به تولید، طرح ژنریک پر رنگ و روش اصلی تامین داروی کشور شد.
نکته دیگر توقف تولید تحت لیسانس بود که ممنوعیت آن سال ها ادامه پیدا کرد و با انتقادهایی 
همراه شد. یکی از دلایل نقد این ممنوعیت، افزایش قاچاق برندها و  بدتر از آن عرضه داروهای تقلبی 
در پی توقف هر نوع واردات و عرضه داروی خارجی بود. پس از دو دهه بار دیگر شرکت های ایرانی کم 
 کم به سمت تولید تحت لیسانس دارو رفتند که مخالفان و موافقان خود را متوجه این مساله کردند.

تولید  نام  به  واردات  نیز  و  آن  طولانی  فرآیند  روش،  این  به  نقد  اولین  دارو:  و  غذا  نشریه 
می توان  بالک،  واردات  با  حتی  می گویند  واردکنندگان  بعضی  که  حالی  در  است،  تحت لیسانس 
تکنولوژی صورت  انتقال  این روش هیچ  تولید داخل کمک کرد، مخالفان معتقدند در  ارتقای  به 
موافقان  و  نقد مشترک مخالفان  واردکننده خواهیم شد. یک  نهایت فقط  و در  نخواهد گرفت 
اجرایی نشدن  این زمینه است که به نوعی زیرمجموعه  نبودن مقررات و سیاست مشخص در 

سیاست ملی دارویی کشور به حساب می آید.
در مجله غذا و دارو، پرونده ای گشوده ایم که ضمن طرح مقاله ها و نظرات کارشناسی درباره 
غیرمستقیم  و  مستقیم  به صورت  که  کسانی  و  کشور  داروسازی  فعالان  با  تحت لیسانس  تولید 
»تولید  موضوع  آن،  همراه  مطالب  و  مصاحبه ها  در  می کنیم.  گفت وگو  هستند،  درگیر  تولید  با 
موضوع  این  به  مناسبی  چشم انداز  و  تعریف  تا  می شود  بررسی  دارو  صنعت  در  تحت لیسانس« 

پیش روی خوانندگان نشریه تخصصی غذا و دارو قرار گیرد.



چه چیزی باعث شد شما پس از سال ها تولید داخلی، تولید 
تحت لیسانس را در برنامه ی کاری خود قرار دادید؟

بر اساس تجربه ی سال ها فعالیت در حوزه ی دارو معتقدم 
با کمپانی های معتبر  ارتباط و همکاری  بپذیریم  باید  که 
خارجی می تواند فاصله ی صنعت ما را با استانداردهای روز 
دنیا کم کند و  این واقعیتی غیر قابل انکار است و تولید 
و همکاری تحت لیسانس هم یکی از ابزارهای کم کردن 
این فاصله به حساب می آید. به همین دلیل بعد از حدود 
۱۵ سال کار در زمینه ی داروی داخلی، تصمیم گرفتم در 

حوزه ی تولید داروی تحت لیسانس فعالیت کنم.
که  مختلفی  شرکت های  ببینید  می توانید  وضوح  به 
همکاری ها  این  با  شده اند،  لیسانس  تحت  حوزه ی  وارد 
توانسته اند، فاصله ی ده ساله ی ما را با استانداردهای دنیا 
به دو یا سه سال کاهش دهند و محصولات خودشان را  به 

تولید تحت لیسانس نزدیک کنند.

لیسانس  تحت  تولید  موضوع  به  اختصاصی  بخواهیم  اگر 
از  بخش هایی  چه  روی  بیشتر  تولید  روش  این  بپردازیم، 

فرآیند تولید دارو اثرگذار است؟
 تولید تحت لیسانس سه شاخصِ اصلی »جی ام پی«، 
قرار  تاثیر  تحت  را  کارکنان«  »آموزش  و  »ریگولیشن« 
استخدام  برای  دارو  در صنعت  الان  که  تا جایی  می دهد 
شرکت های  با  که  می دهند  کسانی  به  را  اولویت   ، نیرو 
دارند  اعتقاد  چون  داشته اند؛  همکاری  و  مراوده  خارجی 
است.  متفاوت  و  روزتر  به  نیروها،  این  دانش  و  مهارت 
فرهنگ  در کشور  می تواند  لیسانس  تحت  تولید  واقع  در 
کیفی متفاوتی ایجاد کند و  توسعه دهد و نباید به دلایل 
این  غیر  در  کرد.  فرار  آن  از  نادرست  و  کارشناسی  غیر 
صورت، صنعت دارویی مان دچار همان معضلاتی می شود 
است.  گریبان  به  دست  آن ها  با  خودروسازی  صنعت  که 
خودروسازی به صنعتی تبدیل شده که فقط نگاه به درون 
عملا  است.  داده  دست  از  را  صادراتیش  قدرت  و  دارد 
دستی  پایین  موارد  هم  دارویی  صنایع  امروز  چالش های 
مانند جوایز و حمایت های دارویی است در حالی که یکی 
از راه هایی پیش روی صنعت و مهم تر شرط بقای آن، نگاه 

به بیرون و صادرات است.

آیا لازمه ی حرکت رو به جلو، تولید تحت لیسانس است؟
است  لیسانس  تحت  تولید  کارآمد  روش های  از  یکی 
چون با این روش، فاصله ی دانش و استاندارد خودمان را  
با کشورهای پیشرفته در حوزه ی تولید کاهش می دهیم. 
و  تجربه  فنی،  دانش  انتقال  باعث  لیسانس  تحت  تولید 
حال  هر  به  اما  می شود  ما  دارویی  صنعت  روزآمدی  به 
تحمل  و  صبر  هزینه،  مثل  دارد؛  لازم  هم  پیش نیازهایی 
و  از همه مهم تر برنامه ریزی و اینک ه بازتعریفی دقیق و 

شفاف از تولید تحت لیسانس داشته باشیم.

آیا تعریف جامعی از تولید تحت لیسانس داریم که بخواهیم 
آن را بازتعریف کنیم؟

متاسفانه تولید تحت لیسانس در حوزه ی سیاست گذاری 
تغییر  این که  بدتر  و  ندارد  مشخصی  تعریف  ما 
سیاست گذاری های حوزه  ی غذا و دارو باعث شده نگاه ها 
تولید  باشد.  متغیر  و  سلیقه ای  کاملا  تولید  روش  این  به 
کیفیت  و  توسعه  بین  تلاقی  نقطه ی  یک  لیسانس  تحت 
و در شرایط فعلی گریزناپذیر است، اما برای این که حصار 
دور خودمان را حفظ کنیم، متاسفانه تعریف و تعبیرهای 
نادرستی می دهیم، مثلا آن را هم پای واردات و یک روش 

نامطلوب به حساب می آوریم.
این که  یکی  دارد،  زیادی  دلایل  مخالفت هایی  چنین 
نمی خواهند  اولیه  ماده ی  تولیدکننده ی  شرکت های 
روزرسانی  به  را  خود  کار  روش  و  تجهیزات  ساختار، 
یا  باشند  داشته  را  روز  لایسنس های  نمی خواهند  کنند، 
استانداردهای  نمی خواهد  نهایی  محصول  تولیدکننده ی 
خود را به روز کند چون توان رقابت با  تولیدکننده ی تحت 
لیسانس را ندارد. در حالی که ما برای ایجاد و حفظ رقابت 
کسب  و  نوسازی ها  و  تغییر  این  به   بین الملل،  سطح  در 
استانداردهای جدید برای ما لازم و ضروری است. باید این 
نکته را نیز در نظر داشته باشیم که تولید تحت لیسانس 
و  گزارش ها  و  می کند  ایجاد  افزوده  ارزش  کشور  برای 

آمارهای موجود چنین دستاوردی را ثابت کرده است.

با وجود چنین امتیازهایی چرا هنوز اختلاف نظر زیادی در 
مورد تولید تحت لیسانس وجود دارد؟

دکتر رادمنش:

باید نگاه سیاست گذار از تامین 
دارو به تامین داروی با کیفیت 

تغییر کند
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سلیقه ای  نگاه  اصلی،  دلایل  از  یکی 
سیاست گذار و نبود تعریف و چهارچوب برای 
حوزه ی تحت لیسانس است که متاسفانه باعث 
فریبکاری های غیر قابل انکار در این حوزه شده. 
به عنوان مثال خیلی اوقات یک محصول دارویی 
را تحت لیسانس معرفی می کنیم، در حالی که صرفا 
یک برند خریده و  از نام کمپانی تولیدکننده استفاده 
شده و به هیچ وجه انتقال دانش فنی و تجربه ای صورت 
نگرفته است. چنین مواردی را  خصوصا در حوزه ی مکمل 

زیاد می بینیم.
از طرف دیگر نبود تعریف و سیاست گذاری مشخص و 
مدون باعث می شود با هر تغییر و جابه جایی بین مقام های 
مسئول یا در سازمان غذا و دارو، سیاست های تولید تحت 
لیسانس هم تغییر کند و تعاریف موجود هم دوباره عوض 
شود. یک نفر تعریف های پیشین را قبول می کند و دیگری 
تولید تحت لیسانس صرفا واردات می داند، یک نفر از این 
روش تولید استقبال می کند و آن را باعث رشد و شکوفایی 

صنعت می داند، دیگری مخل تولید داخل.

تحت  روش  از  تولیدکننده ها  استقبال  شرایطی  چنین  در 
لیسانس چگونه است؟

 عملا تولیدکننده ها از همکاری با شرکت های خارجی 
در  نیز  قیمت گذاری  روش  و  نمی کنند  چندانی  استقبال 
این موضوع موثر است و آن ها را از تولید تحت لیسانس 
منصرف می کند. با توجه به این که سیاست مشخصی در این 
زمینه نداریم، تولیدکننده نمی داند با تولید تحت لیسانس 
چه میزان ارزش افزوده  برایش ایجاد می شود. در نتیجه ی 
چنین وضعیتی و نبود شناخت کافی از شرایط، همین طور 
به علت اصرار بر تولید داخل، امکان رقابت از تولیدکننده 
و حق انتخاب از پزشک و بیمار گرفته می شود؛ از طرف 
باید  نهایی  محصول  تولیدکنندگان  نکنیم  فراموش  دیگر 

ماده ی اولیه را فقط از منابع داخلی تهیه کنند.

لیسانس  تحت  تولید  از  اولیه  ماده ی  کنندگان  تولید  چرا 
استقبال نمی کنند؟

تولید  برای  نهایی  محصول  تولیدکننده ی  شرکت های 
تحت لیسانس باید تاییدیه شرکت های اروپایی را بگیرند 
از  واقع لازم است  ببرند، در  بالا  را  استانداردهای خود  و 
کنند  تولید  خود  در شرکت  را  محصول  یک  تا ی  الف  
موفق  زمینه  این  در  توانسته اند  داخلی  شرکت های  و 
شوند. شرکت های تولیدکننده ی ماده اولیه نیز می توانند 
تاییدیه ی  خود،  استانداردهای  ارتقای  و  آمادگی  اعلام  با 
لایسنسورها را بگیرند تا امکان خرید و مبادله با شرکت های 
ماده اولیه ی داخلی در زمینه ی تولید تحت لیسانس فراهم 
شود. اما واقعیت این است که باز هم به همان مسئله ی 
اولیه و اصلی برمی گردیم یعنی پیش از هر چیز نیاز است، 

تولید تحت لیسانس بازتعریف شود.

بنابراین تعریف های فعلی کارایی لازم را ندارد...
نداریم.  تعریف مشخصی  کنم  تاکید  باید  هم  باز  خیر، 
به  لیسانس  تحت  برند،  از  استفاده  گاهی  مثال  عنوان  به 
حساب می آید ولی نمی دانیم آیا قرار است فقط بسته بندی 
نهایی داشته باشیم یا محصول کامل؟ تغییر زیاد و مداوم 
از  برخی  می شود  باعث  نیز  سیاست گذارها  و  سیاست ها 
استفاده  با  و  بخرند  زمان  خودشان  برای  کننده ها  تولید 
از این شرایط از ضوابط و تعهدات فرار کنند و مثلا زمان 

بیشتری برای بسته بندی نهایی به دست بیاورند.
یک  در  تولید  کار  ی  تا  الف  از  که  شرکت هایی  برای 
نگاه ها   و  شفافیت  نبود  علت  به  می شود،  انجام  مجموعه 
همین  می شود.  سخت  بسیار  کار  سلیقه ای،  تعاریف  و 
و مدیر کل سازمان غذا  کارشناسان، مدیران  از  اگر  الان 
و دارو  تعریف بخواهید، هر کدام یک تعریف از تولید تحت 
لیسانس دارند، یک نفر آن را  واردات می داند،  دیگری روش 
نمایشی برای گران فروشی و یکی راهی برای خروج ارز از 
منفی  و  مثبت  نکات  باید  که  در صورتی   می بیند.  کشور 
تولید شرکت هایی  از  خطوط  و حتی  بگیریم  نظر  در  را 
تا  باشیم  داشته  بازدید  می کنند،  کار  لیسانس  تحت  که 
یا  است  لیسانس  تولیدشان تحت  واقعا  آیا  مشخص شود 

نه؟ و آیا نوعی فریبکاری در کار هست یا خیر؟

آیا چنین شرکت هایی واقعا تحت  نظر خود شما چیست؟ 
لیسانس کار می کنند یا خیر؟

حوزه ی  شرکت های  بیشر  که  است  این  من  ارزیابی 
می کنند،  معرفی  لیسانس  تحت  را  محصولشان  که  دارو 

تولیدشان به همین روش است.

داروی  تولیدکننده ی  های  شرکت  بین  زیادی  تفاوت  آیا 
تحت لیسانس با دیگر شرکت ها وجود دارد؟

تکنولوژی،  سطح  بخواهید  اگر  که  است  مشخص  بله، 
دیگر  با  را  ها  شرکت  این  کیفی  فرهنگ  و  فنی  دانش 
نیست،  لیسانس  تحت  تولیدشان  روش  که  شرکت هایی 
اکتوور،  مانند  شرکت هایی  بین  می بینید  کنید،  مقایسه 
دیگر  با  آنکولوژی  سبحان  و  مداوا  بهستان،  داروسازی 
تولید  ادبیات  نوعی  به  و  زیادی هست  تفاوت  ها  شرکت 
تحت لیسانس در آن ها وجود دارد. در ضمن باید این نکته 
را هم اضافه کنیم و بپذیریم که در حوزه ی تولید داروهای 
با محدودیت،  تولید رسیده ایم.  اشباع  به سطح  شیمیایی 
بگیر و ببند، برخورد تند با محدودیت صدور پروانه و... نه 
می توانیم کیفیت را بالا ببریم، نه از این رقابت ناسالم که 

بین شرکت های تولیدی وجود دارد، فاصله بگیریم.

فکر می کنید روش اصلی اصلاح این شرایط چیست؟
باز شدن درهای کشور به هدف   راهکار موثر و اصلی 
صادرات و  ورود به بازارهای خارجی است که البته لازمه 
وقتی  است.  روز جهان  استاندارهای  به  نزدیک شدن  آن 
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آیند،  می  خارجی  شرکت های  شود،  باز  مملکت  درهای 
و  می کنند  مشارکت  تولید  در  می کنند،  سرمایه گذاری 
کیفیت، دانش و قوانین درست شان را به سیستم ما هم 
با  داروها  می شود  باعث  تغییراتی  چنین  می شود.  منتقل 
استاندارهای بالاتری تولید شود و عملا سطح شرکت های 
توجه  و  کشور  در  بستن  اما  می کند.  پیدا  ارتقا  دارویی 
یا دید  به تولید تحت لیسانس، برخورد سلیقه ای  نکردن 
منفی که در حوزه ی مواد اولیه به این روش  وجود دارد، 
به  و  بماند  مغفول  لیسانس  تولید تحت  است  باعث شده 
تدریج تولیدکنندگان راغب نیز به دلیل همین مشکلات از 
این حوزه فاصله بگیرند. برای نمونه داروسازی بهستان که 
با سرمایه گذاری بالا و با هدف تولید داروی تحت لیسانس 
ایجاد شده است، کم کم به سمت تولید محصولات خودش 
این  می رود، چون حتی سیاست سازمان غذا و دارو  در 
زمینه مشخص نیست و هر روز یک سلیقه و نظر و برخورد 
می شود  باعث  موارد  این  همه ی  می شود.  آن ها  مورد  در 
تمایلی به فعالیت در حوزه تحت لیسانس نداشته باشیم 
این  منکر  البته  بدهیم.  فراری  را  خارجی  شرکت های  و 
موضوع هم نیستم که نبود شفافیت و چهارچوب مشخص، 
که  شود  زیاد  سوءاستفاده  و  فریبکاری  موارد  شده  باعث 
طبیعی است؛ هر جا ضعف قانون، ضابطه و سیاست گذاری 
داشته باشیم، این موارد مشاهده می شود. اما راه حل پاک 
کردن صورت مسئله نیست، بلکه تدوین یک سیاست واحد 
در حوزه ی تولید و عرضه ی داروهای تحت لیسانس است.

ارزش  کشور  برای  چطور  لیسانس  تحت  داروهای  تولید 
افزوده  ایجاد می کند؟

و  لیسانس  ارتقای فرهنگ کیفی در شرکت های تحت 
فاصله ی زیاد آن ها با تولیدکننده های دیگر قابل مشاهده 
به حساب  مهم  افزوده  ارزش  موضوع یک  و همین  است 
وارد  نهایی  محصول  بود  قرار  اگر  که  صورتی  در  می آید. 
شود، چه ارزش افزوده ای ایجاد می کرد؟ چه اشتغال زایی 
ایجاد می شد؟ و همان طور که اشاره کردم اشتغال در این 
بر  آن ها  چون  می سازد،  یک  درجه  کار  نیروی  شرکت ها 
اساس با دانش روز آموزش می بینند و  اطلاعات خود را 
با استاندادرهای جدید تطبیق می دهند. وقتی این نیروها 
به شرکت های داروسازی دیگر می روند، تجربه های جدید 

خود را آن جا می برند و به سیستم آن ها اضافه می کنند.
حرف من این است که نباید به صورت صفر و یکی به 
موضوع تحت لیسانس نگاه کرد که الزاما یک روش مذموم 
است و توان رقابت و  توسعه را می گیرد. بسیار مهم است 
که نگاه سیاست گذار از صرف تامین دارو به تامین داروی 
وضعیت  کشور  ارزی  شرایط  کند.  پیدا  تغییر  کیفیت  با 
فعلی را ایجاد کرده و ورازت بهداشت در برهه ی کنونی، 
تنها متولی تامین شده است و متولی کیفیت نیست! وقتی 
داشت،  خواهیم  نیز  کیفی  رشد  باشد،  باز  رقابتی  فضای 
در حالی که الان کیفیت دارو در قیمت گذاری آن تاثیری 

ندارد. پس جا دارد بپرسیم با چه روش هایی شرکت ها را 
تشویق کرده ایم به سمت تولید کیفی بروند؟

اصلاح شرایط،  برای  و  زمینه  این  در  دارو  و  غذا  سازمان 
تدبیر و برنامه  ای نداشته است؟

خیر ولی  سازمان غذا و دارو می توانست از راهکارهای 
را  امتیاز  این  برای شرکت ها  مثلا  کند،  استفاده  مختلفی 
ایجاد کنند و باعث توسعه  قائل شود که اگر خط جدید 
و سرمایه گذاری شوند، خارج از نوبت به آن ها پروانه داده 
شود. از طرفی شرکت هایی که از نظر ضوابط GMP مورد 
تایید نیستند، پروانه شان لغو و به شرکت های جدید داده 
شود. در حالی که چنین سیاست هایی اعمال نمی شود و 
سازمان غذا و دارو نه تنها انحصار ایجاد می کند و بلکه به 
نوعی اعلام می کند که موافقم همان هشت کارخانه ای که 

پرونده ی تخلف داشتند، به کارشان ادامه بدهند. 

بنابراین رقابت کیفی نیز به وجود نمی آید!
خیر، چون در وزارت بهداشت هدف گذاری اصلی برای 
مردم  دست  به  که  دارویی  کیفیت  ولی  داروست  تامین 
با  است  واضح  کاملا  می گیرد.  قرار  دوم  درجه  در  برسد، 
این عملکرد، آینده ی صنعت دچار مشکل می شود. ما باید 
روشی  چنین  پیشرو  صنعت  یک  داشتن  برای  بپذیریم 
درست نیست و با روش فعلی فقط کارخانه های داروسازی 
متولی  نوعی  به  بهداشت  وزارت  و  می کنیم  اداره  را 
کارخانه ها شده است، نه صنعت؛ چون نقشه ی راهی برای 
و  می بینیم  را  پایمان  جلوی  فقط  و  ندارد  وجود  صنعت 
نمی دانیم اگر تا پنج سال دیگر با همین روش و در همین 

مسیر پیش برویم، قابلیت و امکان رقابت داریم یا نه؟

را  اصلی  مشکلات  بخواهیم  اگر  بندی  جمع  عنوان  به 
دسته بندی کنیم، فکر می کنید موارد اصل کدامی هستند؟

سیاست گذاری نکردن، نداشتن شفافیت و نبود تعریف 
چالش های  اصلی ترین  لیسانس  تحت  تولید  از  مشخص 
و  است  ما شده  عقبگرد  باعث  که  است  این حوزه  در  ما 
به عقب  برگشت  باعث  آینده هم  روند در  این  ادامه ی  با 
نظر  از  دنیا  و  ما  تولیدات  بین  روند  این  تداوم  می شود. 
چون  و  می کند  ایجاد  زیادی  فاصله ی  روز،  استاندارهای 
است،  کار  راحت ترین  مسئله همیشه  کردن صورت  پاک 
عده ای به فکر حذف روش تولید تحت لیسانس هستند؛ 
و  باشیم  داشته  بازتعریف  زمینه  این  در  باید  در حالی که 
چهارچوبی تعیین کنیم تا امکان و احتمال فریبکاری در 
تولید تحت لیسانس پایین بیاوریم. یکی از مهم ترین نتایج 
تولید تحت لیسانس با روش درست و اصولی این است که 
فاصله ی بین دانش خودمان و کشورهای پیشرفته را کم 
تاثیر  تحت  را  زیرساخت هایمان  شدت  به  چون  می کنیم 

u.قرار می دهد و باعث ارتقای آن می شود



مریم صفدریان کارشناس ارشد تغذیه ی دام و طیور

فرآورده های دامی حاوی باقی مانده دارو و سلامت انسان

با صنعتی و متراکم شدن سیستم های پرورش، احتمال وقوع بیماری  در مزارع پرورش و به دنبال آن استفاده از داروها، در 
صنعت دام و طیور افزایش یافته است. متاسفانه در بسیاری از موارد استفاده ی بیش از حد از این داروها یا استفاده از داروهای 

فاقد مجوز دامپزشکی، سلامت ما مصرف کنندگان را به خطر انداخته است.
همان طور که می دانید پس از استفاده ی یک دارو، متابولیت های حاصل از آن تا حد زیادی در بدن دام متابولیزه می شوند و 
بخش بزرگی از آن ها از طریق ادرار و به میزان کمتر از طریق مدفوع دفع می شوند ولی عدم رعایت مواردی از قبیل دستورات 
و توصیه های درج شده روی برچسب دارو )مثل استفاده ی بیشتر از سطوح توصیه شده روی برچسب(، عدم رعایت توصیه های 
مربوط به دوره ی منع مصرف، تجویز دوز بیش از حد دارو در یک بار تزریق، خطای اندازه گیری یا ترکیب داروها، عدم توجه به 
فعل و انفعالات شیمیایی و اثرات متقابل میان داروها و همچنین استفاده ناصحیح از مواد شیمیایی مانند آفت کش ها می توانند 
موجب باقی ماندن داروها در فرآورده های دامی شوند. این باقیمانده ها معمولاً در غلظت های بسیار کم، سمی نیستنداما با 
توجه به مخاطراتی که می توانند در دراز مدت برای مصرف کننده ایجاد نمایند، بایستی بیش از پیش مورد توجه قرار گیرند.

یونوفرها، داروهای  باکتری کش ها، قارچ کش ها،  داروهای دامپزشکی رایج در صنعت دام و طیور ضدعفونی کننده ها، 
ضدانگل و آنتی بیوتیک ها هستند.

اثرات باقیمانده های دارویی بر سلامت انسان:
اثرات کوتاه مدت:

• ایجاد آلرژی و حساسیت
•  وقوع مسمومیت

اثرات بلند مدت:
پیامدهای ناشی از وجود بقایای دارویی در غذا، معمولاً در دراز مدت بروز می کند که عبارتند از:

• ازدیاد حساسیت
• اختلالات تولید مثلی و ناباروری

• جهش زایی و اثرات تراتوژنیک )ناهنجاری های جنینی(
• سرطان زایی

• از بین رفتن فلور میکروبی طبیعی روده*
• گسترش سویه های میکروبی مقاوم در برابر آنتی بیوتیک ها و ایجاد مقاومت دارویی

• افزایش مقاومت میکروبی در بدن مصرف کننده که موجب کاهش اثرات یا حتی بی اثر شدن داروها می شود.
از این رو توجه به باقیمانده های دارویی در فرآورده های دامی نقش مهمی در تأمین امنیت غذایی جامعه نیز دارد.

روش های پیشگیری
• عدم مصرف دوز بالاتر از برچسب

یکی از نکات مهم در پیشگیری از بروز عوارض ناشی از بقایای دارویی، استفاده از دارو در دوز مناسب، برای درمان دام بیمار 
است. دامداران برای استفاده از آنتی بیوتیک ها و سایر داروها و تجویز آن ها به منظور درمان بیماری هایی همچون ورم پستان، 
پنومونی، اسهال گوساله و غیره به شدت تمایل دارند بیش از مقدار توصیه شده و دستورالعمل تجویزی، دارو مصرف کنند. 
ایجاد یک ارتباط خوب با دامپزشکی که هر از چند گاهی به گله ی دامدار سر بزند و حفظ ارتباط با آن بسیار حائز اهمیت 
است. دامپزشک باید طبق یک برنامه ی منظم از گله بازدید کند و از وضعیت سلامت آن با خبر باشد. در واقع، دامپزشک در 

برابر وضعیت سلامت گله و اتخاذ راهکارهای درمانی مناسب، مسئول است.
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ثبت تمامی موارد مربوط به درمان 
نکته ی مهم دیگر برای به حداقل رساندن بقایای دارویی در مزارع پرورش گاو شیری، ثبت درمان همه گاوهای تحت درمان 
است. این داده ها باید به راحتی در دسترس افرادی قرار داشته باشند که با دام سر و کار دارند. محل مصرف یا دورریزی 
داروهای خریداری شده باید ثبت شود. اطلاعات موجود در ثبت درمان، بایستی شامل تاریخ درمان، داروی مصرف شده و 
مشخصات دام بیمار، دوز دارو، روش تجویز )مثلا داخل پستانی یا عضلانی(، مامور تزریق و دوره ی منع مصرف گوشت و شیر 

باشد.
 

آموزش نحوه مصرف
آموزش چگونگی تزریق دارو و شناسایی دام های تحت درمان، به کارکنان مزرعه ضروری است. چندین روش معمول برای 
تجویز داروها به گاو شیری وجود دارد. دامپزشک باید هر یک از این روش ها را با کارکنان گاوداری مرور و اطمینان حاصل 

کند متصدی امور درمانی، هر یک از روش های تزریق را به خوبی یاد گرفته است.
تزریق به روش نادرست ممکن است دوره ی منع مصرف برخی داروها را به طور چشمگیری افزایش دهد و منجر به بروز 
بقایای دارویی ناخواسته شود. بسیاری از بقایای دارویی موجود در شیر، زمانی به وجود می آیند که یک نفر دارو به گاو تزریق 
می کند و یک نفر دیگر گاو را می دوشد. علاوه بر ثبت سوابق درمانی، کارکنان مزارع پرورش گاو شیری باید از اهمیت، بقایای 
دارویی و چگونگی پیشگیری از آن آگاه باشند. دامدار باید تمام گاوهای درمان شده را شناسایی کند و کارکنان مزرعه بدانند 
که شیر این گاوها نباید وارد مخزن شود. برای شناسایی دام های تحت درمان می توان از علائمی مانند طناب پا، طناب گردن، 

با رنگ نشان دار کردن و غیره استفاده نمود.
طناب ممکن است بیافتد یا به دلیل کثیفی دیده نشود، بنابراین باید به این موارد بسیار توجه کرد. به همین دلیل است 
که ثبت موارد درمانی برای اطمینان از بی خطر بودن شیر یا لاشه، حائز اهمیت است.کارگران شیردوش پاره وقت نیز عامل 
خطر مهمی برای بروز بقایای داروئی هستند. بنابراین، همه ی کارکنان باید نسبت به چگونگی مطالعه برچسب دارو و ثبت 

درمان های انجام شده آگاه باشند.
روش های غربالگری مختلفی وجود دارند که به دامدار این توانایی را می دهند تا در مزرعه بتواند شیرهای آلوده به داروها 
را شناسایی کند. استفاده ی نمونه هایی از این روش های غربالگری در مزرعه به شدت توصیه می شود، به ویژه اگر از داروهایی 

u.استفاده می کنید که دوره ی منع مصرف ثبت شده ای ندارند

منابع:
 Fritz. et. al.(2021) Antimicrobial residue in food from animal origin: A review of the literature focusing on
products collected in stores and markets worldwide.
2-www.dastchin.ir



دکتر نینا میردریکوند؛ مدیر عامل و عضو هیات مدیره شرکت داروسازی داروافشان شایگان

هدف و رسالت دارو افشان شایگان: تولید 
محصولات باکیفیت فرمولاسیون نوین

لطفا شرکت را معرفی کنید و تاریخچه ی کوتاهی از فعالیت آن بگویید.
شرکت داروسازی داروافشان شایگان را سال ۱۳۹۵ تعدادی از جوانان متخصص و توانمند پایه گذاری کردند و در ابتدای 
فعالیت، برای اولین بار در ایران قرص فولات فعال با نام تجاری »بست فولات«  در این شرکت تولید شد. هم اکنون بیش 
از ۵۰ همکار متخصص و متعهد در واحدهای مختلف دارو افشان شایگان مشغول به کار هستند و این شرکت موفق به 
اخذ حدود ۳۰ پروانه و مجوز تولید و صادرات دارو و مکمل در اشکال مختلف دارویی قرص، کپسول، ساشه، شربت و 

سوسپانسیون شده است.

لید همواره با چالش های بسیار و سختی توام است که مهم ترین آن ها برای شرکت ما عبارتند از:
۱. تامین مواد اولیه باکیفیت با توجه به تحریم ها و وضعیت تخصیص ارز  

۲. به حداقل رسیدن روابط بین المللی و محدودیت های انتقال تکنولوژی و دانش 
۳. حمایت ضعیف از تولیدکنندگان در زمینه ی بهره مندی های مالی در سیستم بانکی

۴. طولانی بودن فرایندهای رگولاتوری و بروکراسی حاکم در سازمان ها
۵. رقابت، بازاریابی و معرفی محصولات نوین و عرضه ی آن در کنار شرکت های قدیمی تر 

از تولید داخل استقبال  از ممنوعیت کامل واردات چطور می بینید؟ مردم تا چه حد  وضعیت صنعت تولید مکمل کشور را پس 
کرده اند؟

در  سطح کلان می توان گفت ممنوعیت واردات، منجر به ارتقا شرکت های تولیدکننده داخلی شد چرا که در سال های 
گذشته محصولات داخلی حتی از لحاظ بسته بندی قابل مقایسه با برندهای وارداتی نبودند اما پس از اعمال محدودیت های 
واردات، خلاقیت، نوآوری و تنوع فرمولاسیون در تولیدات داخل افزایش یافت. قابل ذکر است کیفیت تولیدات داخلی نه 
تنها کمتر از نمونه های خارجی نیست ، بلکه به دلیل سختگیری ها و نظارت سازمان غذا و دارو و سندیکای تولیدکنندگان 

مکمل، امکان رقابت با نمونه های خارجی را نیز دارد. 
از طرف دیگر فرهنگ سازی لازم برای مصرف کنندگان تا حد زیادی انجام شده است و مصرف کننده می تواند بهترین 

محصولات داخلی را با قیمتی مناسب تر از محصولات وارداتی تهیه و با رضایت خاطر استفاده کند.

شرکت شما در این صنعت چه جایگاهی دارد؟
راستای  نوین در  باکیفیت فرمولاسیون  تولید محصولات  تولید دارو و مکمل،  افشان شایگان در صنعت  دارو  رسالت 
بی نیازی از واردات است و از آن جایی که ابداع و خلاقیت و نوین بودن جزو شروط برندینگ محصولات هستند، این شرکت 
با تکیه بر اجرایی کردن این ۳ رویکرد توانسته خود را در جامعه ی هدف و بیت مشتریان معرفی کند و اعتماد مصرف 

کنندگان و متخصصان را جلب نماید. 44



برای افزایش سطح استاندارد و کیفیت محصولات خود چه راهکارهایی داشته اید؟
• بهره گیری از متخصصان و مشاوران ایرانی و خارجی در حوزه فرمولاسیون و مواد اولیه

• تولید در سایت های دارای GMP با استانداردهای مورد قبول
• کنترل کیفیت و آنالیز در آزمایشگاه های مرجع و مورد تائید سازمان غذا و دارو

•  راه اندازی سیستم ارزیابی کیفیت محصولات توسط مصرف کنندگان
• ایجاد دپارتمان ایزو در راستای ارتقا سطح سازمان

• شرکت در همایش های مختلف استاندارد کیفیت، سلامت، تولیدکنندگان و به چالش کشیدن سیستم.

آیا با وجود تحریم ها، امکان صادرات برای این صنعت وجود دارد؟
خوشبختانه علیرغم تمامی محدودیت های موجود، تا کنون موفق به صادرات ۶ محصول به کشور افعانستان شده ایم  و 
اقدامات لازم برای ثبت شرکت و محصولات با هدف صادرات به کشورهای حوزه CIS را آغاز کرده ایم که در سال ۱۴۰۱ 

قطعا به این کشورها نیز صادرات خواهیم داشت.

آیا تحریم و محدودیت واردات مواد اولیه روی تولید داخلی اثر دارد؟
قطعا تاثیر دارد. همان طور که پیش تر نیز بیان شد، تامین مواد اولیه با کیفیت از منابع معتبر بین المللی بزرگ ترین 
چالش پیش روی تولید نندگان است و وجود تحریم های سنگین و محدودیت های ارزی، شرکت ها را به سوی تهیه ی مواد 

اولیه از منابع با اعتبار و کیفیت پایین تر سوق می دهد که انتخابی از سر ناچاری است و آن را حرفه ای نمی دانیم.

برنامه ریزی و اهداف بلندمدت شرکت شما برای حضور در بازار ایران و نیز بازارهای صادراتی چیست؟
چشم انداز داروسازی »دارو افشان شایگان« قرارگرفتن بین ۵ تولید کننده ی برتر ایران تا سال ۱۴۰۳ است که قطعا از 
اهداف اصلی شرکت ما مطابق شعار سازمانی مان »شایگان، سلامتی جاودان« ارائه فرآورده های دارویی در اشکال مختلف 
با کیفیت بالا، فرمولاسیون نوین و قیمت مناسب در بازار داخلی و بین المللی است. در این راستا پروژه ی کارخانه در حال 
احداث دارو افشان شایگان با زیربنای ۹ هزار متر مربع در دو سایت جامدات و مایعات برای تولید انواع قرص، کپسول، 
ساشه، قطره، شربت، سوسپانسیون و ویال مطابق اصول GMP با هدف اخذ گواهی های صادراتی تا پایان سال ۱۴۰۱ به 

بهره برداری خواهد رسید.

نقش و اهمیت نمایشگاه تخصصی مانند نمایشگاه مکمل را در معرفی تولیدات داخلی و کمک به پیشرفت این صنعت چبست؟
از دوران همه گیری کرونا و در فضای تحریم ها، فرصت بسیار مناسبی برای  حضور در نمایشگاه های تخصصی، بعد 
برقراری پل ارتباطی بین تولیدکننده، تامین کننده ی مواد و ماشین آلات و خدمات، سازمان و سندیکا و مصرف کننده است. 
امید است با برگزاری هرچه با شکوه تر و پربار تر این نمایشگاه ها، استقبال شرکت های بین المللی و معتبر نیز روز به روز 
افزایش یابد و برندینگ شرکت های ایرانی با به نمایش گذاشتن دستاوردهای جدید به بهترین شکل انجام گیرد و جایگاه 

u.صادرات پررنگ تر شود
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دکتر محمدرضا فاضلی؛ 
مدیرعامل شرکت بنیان سلامت کسری و رییس هیات مدیره 

شرکت زیست تخمیر 

واحد تحقیق و توسعه،
قلب تپنده ی شرکت است

چون معتقدیم باید همگام با دنیا 
پیش برویم

لطفا شرکت را معرفی کنید و تاریخچه ی کوتاهی از فعالیت آن بگویید.
ما فعالیت های خود را با شرکت زیست تخمیر و تولید پروبیوتیک ها آغاز کردیم و اولین شرکت تولید پروبیوتیک ها در 
ایران  هستیم. این کار نتیجه ی ۱۰ سال تلاش مداوم و انجام پروژه های تحقیقاتی در دانشکده داروسازی دانشگاه تهران بود.

در مسیری که پشت سر گذاشتید چه چالش ها و موانعی داشتید؟
مشکلی که در ابتدای کار داشتیم عدم شناخت کافی مردم و حتی جامعه ی پزشکی با فرآورده های پروبیوتیک بود و 
مشکلات زیادی برای معرفی این محصولات با اقشار مختلف اجتماع داشتیم. با تلاش و پشتکاری که در  این مدت انجام 
شد، همچنین با تلاش و برنامه ریزی واحد علمی و بازاریابی شرکت از طریق ویزیت پزشکان و شرکت در کنگره های علمی و 
دارویی، توانستیم اطلاع رسانی خوبی درمورد تأثیر پروبیوتیک بر سلامت جامعه داشته باشیم. این اطلاعات و القاء مطابق با 
تعریفی است که سازمان بهداشت جهانی از پروبیوتیک دارد، بدین مضمون که پروبیوتیک ها میکروب های زنده ای هستند که 

اگر میزان کافی آن ها در بدن می تواند ثمربخش باشد و اثر مثبتی در ارتقاء سلامت افراد بگذارد.
خوشبختانه ما توانستیم از ابتدا با اتکا بر تولید داخل و تولید مواد موثره ی داخلی و با استفاده از بانک غنی میکروب های 

پروبیوتیک موجود در  ذخیره ی میکروبی شرکت، محصولات داخلی را بومی سازی و تولید کنیم.
وضعیت صنعت تولید مکمل کشور را پس از واردات چگونه میبینید مردم تا چه حد از تولید داخل استقبال کرده اند؟ شرکت شما در 

این صنعت چه جایگاهی دارد؟
به موازات شرکت زیست تخمیر و تولید پروبیوتیک ها در شرکت بنیان سلامت کسری، روی مکمل ها کار شده است و یکی 
از ویژگی های بارز این دو شرکت، خاص بودن محصولات و تکراری نبودن آنهاست. به عنوان مثال برای اولین بار قطره ی آهن 
لیپوزومال را تولید کردیم که طعم مطلوب، نیز عوارض گوارشی کمتر و نیز جذب بهتری برای کودکان دارد. یا در زمینه ی 
تولید ساشه، محصولاتی مانند مگنترا، ایمیون زینک، ساشه های دایرکت و به صورت گرانول های بازشونده در دهان تولید 
شده اند که جذب بالایی دارند. قطره ی ویتامین D3 تنها فرآورده ای است که پزشک دوز دارو را بر حسب نیاز فرد، تنظیم 
می کند و هر ml آن ۱۲۰۰۰ واحد و به راحتی قابل تنظیم است. به طور کلی به دنبال تولید محصولاتی بودیم که واردات آنها 
از طرف نظام دارویی کشور منقطع شده است. همین طور محصول پرگبیون که مکمل دوران بارداری است، قطره کلوی کیدز 
که تنها قطره حاوی DHA  تولید داخل است و نیز ویال های خوراکی ال-کارنیتین  یا ال-آرژینین که در نوع خود بی نظیرند.

شرکت زیست تخمیر در زمینه ی تولید پروبیوتیک ها همچنین در بازار و بازاریابی و نیز اعتمادسازی بین جامعه پزشکی و 
مصرف کنندگان، حرف اول را می زند. در زمینه ی تولید مکمل ها نیز جزو ده شرکت برتر تولیدکننده ی مکمل هستیم.

برای افزایش سطح استاندارد و کیفیت محصولات خود چه راهکارهایی داشته اید؟
ما هزینه و وقت زیادی برای واحد تحقیق و توسعه (R&D) شرکت صرف کرده ایم و در حال حاضر دو واحد در این بخش 
در حال کار هستند و قلب تپنده شرکت را این واحد و واحد مارکتینگ تشکیل می دهد. ما معتقدیم اگر شرکت همگام با 

پیشرفت های روز دنیا در زمینه تولید محصولات جدید قدم برندارد در معرض خطر قرار خواهد گرفت.
آیا با وجود تحریم ها امکان صادرات برای این صنعت وجود دارد؟

مبحث صادرات برای دارو و مکمل بسیار پیچیده است و مراحل خاص خودش را دارد، به عنوان مثال محصول حتما باید 
در کشور مقصد ثبت شود و همیشه محدودیت در این زمینه وجود دارد. البته متاسفانه صادرات غیررسمی محصولات در 

شهرهای مرزی صورت می گیرد.
آیا تحریم و محدودیت واردات مواد اولیه روی تولید داخل اثر دارد؟

بعضی از مواد اولیه مانند ویتامین ها و اسیدهای آمینه حدود ۵۰ درصد افزایش قیمت ارزی داشته اند و با توجه به اینک ه از 
ازر آزاد یا نیمایی استفاده می شود، قیمت تمام شده بسیار بالا می رود و با توجه به تنگ نظری در زمینه قیمت گذاری، قیمت 
محصولات تحت لیسانس در مقایسه با قیمت محصولات تولید داخل به طور غیرمنصفانه ی تفاوت زیادی دارد. متاسفانه چنین 

u.شرایطی روی بازار نیز اثر گذاشته است و تولیدکننده را در فروش محصولات دچار مشکل خواهد کرد 48
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ساناز افشار؛ مدیر عامل شرکت دارویی نکسوس:

استفاده از نظرات پزشکان برای تولید مکمل های 
باکیفیت و تخصصی در نکسوس

لطفا شرکت نکسوس و زمینه ی فعالیت آن را معرفی کنید.
سلامت جامعه با گستردگی، تنوع و پیچیدگی های خاص خود، به سرعت در حال رشد و تحول است. امروزه مکمل های 
غذایی توانسته اند جایگاه ممتازی در سبد سلامت مردم جامعه به دست آورند، لذا شرکت دارویی نکسوس هم با تمرکز بر 

تولید باکیفیت و تخصصی این محصولات، سعی دارد در ارتقا سلامت جامعه نقش داشته باشد.
در مسیری که پشت سرگذاشتید چه چالش ها و موانعی داشتید؟

قطعا این شرکت هم مراحل قانونی و روال کاری طبیعی را پشت سرگذاشته که خالی از موانع و چالش های خاص خود 
نیست ولی هدف متعالی داشتن راه را هموار می کند.

وضعیت صنعت تولید مکمل کشور را پس از ممنوعیت کامل واردات چطور می بینید؟
ایرانی، در  با تکیه بر توانمندی های صنعت گران  تولید و خودکفایی تنها راه نجات هر صنعتی است. به عقیده بنده، 
حوزه ی تولید مکمل های غذایی پیشرفت چشمگیر و قابل رقابتی با مشابهات خارجی آن حاصل شده است و این گونه 

میت وان علاوه بر صرفه جویی ارز خارجی گام موثری در اشتغال زایی جوانان بااستعداد وطن برداشت. 
مردم تا چه حد از تولید داخل استقبال کرده اند؟

معیار اسقبال مردم، محصولات با کیفیت است که مردم ایران به خوبی آن را تشخیص و تمیز می دهند.
شرکت نکسوس در این صنعت چه جایگاهی دارد؟

جاده ی تعالی بی انتهاست! شرکت نکسوس هم بسیار مقتدر و مصمم در این راه قدم گذاشته است.
برای افزایش سطح استاندارد و کیفیت محصولات خود چه راهکارهایی داشته اید؟

استفاده از مواد اولیه باکیفیت، همکاری با داروسازان با تجربه و متعهد، شاه کلید ارتقا استانداردهای کیفی محصولات 
نکسوس است.

آیا با وجود تحریم ها امکان صادرات برای این صنعت وجود دارد؟آیا شرکت شما در این زمینه برنامه دارد؟ 
بله، حتی در شرایط فعلی می توان با ارتقای کیفیت و برنامه ریزی صحیح، برای صادرات اقدام کرد و شرکت داروسازی 

نکسوس نیز از همین راهکار استفاده می کند تا بتواند تولیدات خود را در بازارهای خارج از ایران عرضه کند.
آیا تحریم و محدودیت واردات مواد اولیه روی تولید داخلی اثر دارد؟ برنامه ریزی و اهداف بلندمدت شرکت شما برای حضور در 

بازار ایران و نیز بازارهای صادراتی چیست؟
تحریم آن هم در موزد صنعت دارو و غذا کاملا مغایر با منشور حقوق بشر و ارزش های انسانی است و متاسفانه کشور 
ما طی چند سال اخیر با این ظلم در حال مقابله است و هر چند متحمل فشارهای ناعادلانه زیادی هستیم ولی معتقدم 

»عدو شود سبب خیر.«
شرکت نکسوس بر آن است که در ارتباط تنگاتنگ با جامعه ی پزشکی و بهره گیری از نظریات با ارزش آنها سبدی 
از مکمل های تخصصی و باکیفیت را به مردم عزیزمان تقدیم کند و در صورت اشباع نیاز کشور، در زمینه ی صادرات 

محصولات خود نیز برنامه های خوبی دارد که به مرحله ی اجرا خواهد گذاشت و مقدمات آن نیز در دست اجراست.
نقش و اهمیت یک نمایشگاه تخصصی مانند همایش مکمل های غذایی و دارویی در معرفی تولیدات داخلی و کمک به پیشرفت 

این صنعت چیست؟
از تمامی عزیزان در سندیکای تولیدکنندگان مکمل های غذایی و گیاهان دارویی، همچنین عزیزان در دانشکده طب 
سنتی دانشگاه ایران،کمال تشکر را دارم و معتقدم این نمایشگاه های تخصصی فضای مناسبی برای اطلاع رسانی و معرفی 

u.محصولات و ارتقا سطح دانش خواهد بود



دکتر سید محمد ناصری؛ مدیرعامل شرکت سام اکسیر فارمد:

تهیه ی مواد اولیه از منابع معتبر و تولید 
با استانداردهای دارویی، روش های سام 
اکسیر فارمد برای تضمین کیفیت محصول

لطفا شرکت را معرفی کنید و تاریخچه ی کوتاهی از فعالیت آن بگویید.
سام اکسیر فارمد سال ۱۳۹۹ تاسیس شد و پس از طی مراحل قانونی، موفق به اخذ مجوزهای لازم از وزارت بهداشت 
برای تولید مکمل های ورزشی شد. هدف از ایجاد این شرکت، نگرش و رویکرد تازه به تولید مکمل های ورزشی با توجه 
به نیاز روزافزون جامعه ی ورزشکاران کشور بود. عرضه ی محصولات باکیفیت و قابل اعتماد با تکیه بر توانمندی بهترین 
متخصصان علوم تغذیه و فرمولاسیون نیز جزو اهداف این شرکت است. ما سعی می کنیم با تولید محصولات باکیفیت و 
عرضه ی آن ها در بسته بندی های خلاقانه و جدید، با تمرکز بر مواد اولیه ی باکیفیت و مرغوب به تنوع طعم و مزه نیز در 

این فرآورده های ورزشی توجه داشته باشیم. 

در مسیری که پشت سر گذاشتید، چه چالش ها و موانعی داشتید؟
مشکلات و موانع بر سر راه صنعت، برای همه ی شرکت ها وجود دارد؛ مواردی مانند نبود ثبات قیمت در کشور، نوسانات 
نرخ ارز، مشکلات ناشی از تحریم ها و محدودیت های نقل و انتقال پول و ارز، فرآیندهای اداری غیرشفاف در حوزه های 
دولتی، دستورالعمل های مکرر و خلق الساعه که برای فرآیندهای اخذ مجوز صادر می شود و... بعضی از مشکلات شرکت سام 
اکسیر فارمد است. شاید مهم تر این ها تاخیرهای فراوان برای رسیدگی به پرونده ها در سازمان غذا و دارو و دریافت مجوزهای 
قانونی لازم باشد که نتیجه ی آن مشکل در عرضه ی محصول به بازار خواهد بود. از طرف دیگر در دو سال گذشته همه گیری 

کرونا و تعطیلی باشگاه های ورزشی، کار را برای شرکت های تولیدکننده ی مکمل های ورزشی سخت کرد.

استقبال  تولید داخل  از  تا چه حد  واردات چطور می بینید؟ مردم  از ممنوعیت کامل  را پس  تولید مکمل کشور  وضعیت صنعت 
کرده اند؟

ممنوعیت واردات این فضا را برای تولیدکنندگان داخلی ایجاد کرده است که محصولات خود را به بازار عرضه کنند. 
طی این سال ها تولید انواع مکمل در کشور بسیار بسیار پیشرفت کرده است که نتیجه ی آن تولید محصولات جدید، تعدد 
محصولات، تعدد شرکت ها و... کاملا مشهود است. به عنوان کسی که سال های طولانی در این عرصه فعالیت کرده ام، می توانم 
بگویم تولیدات داخلی محصولات مناسبی هستند که مردم می توانند با خیال آسوده مصرف کنند، البته حرفم به این معنی 
نیست که همه ی تولیدات داخلی یک کیفیت دارند و حتما درجه های کیفی متفاوت داریم ولی همه ی فراورده های داخلی، 

سطح استاندارد مورد قبول وزارت بهداشت را می گذرانند و بعضی خیلی بالاتر از این سطح عرضه می شوند.
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شرکت شما در این صنعت چه جایگاهی دارد؟
برای سام اکسیر فارمد به عنوان یک شرکت جدید، صحبت از جایگاه صحیح نیست ولی امید ما این است که بتوانیم با 
خلاقیت و نوآوری های مانند عرضه به صورت بسته بندی شاسه و نیز تمرکز بر عرضه ی محصول باکیفیت و با مواد اولیه ی 

استاندارد و طعم خوب و متنوع، در آینده جایگاه قابل قبولی در بازار داشته باشیم.

برای افزایش سطح استاندارد و کیفیت محصولات خود چه راهکارهایی داشته اید؟
ما تا جای ممکن مواد اولیه را از منابع معتبر تهیه می کنیم که قدم اول برای رسیدن به استاندارد و کیفیت مطلوب 
است، از طرف دیگر با توجه به این که محصولات تولیدی خود را با استفاده از ظرفیت خالی کارخانه ها تولید می کنیم، سعی 
کرده ایم سراغ کارخانه ای برویم که استانداردهای داروسازی داشته باشد و محصول در فضای مناسب، استاندارد و مورد 

تایید تولید شود.

آیا با وجود تحریم ها، امکان صادرات برای این صنعت وجود دارد؟
بخشی از مشکلات ما ناشی از درست نبودن مناسبات سیاسی کشور است که نمی توانیم اسمش را تحریم بگذاریم. در 
حالی که بعضی تولیدات داخلی سطح کیفی استاندارد و مورد نیاز برای صادرات را دارند ولی به همین دلیل و به خاطر 
انتقال پول )که به تحریم مربوط است( این امکان از ما گرفته می شود. از طرف دیگر بلاتکلیفی  محدودیت های نقل و 
حوزه های دولتی متولی صادرات و این که صادرکننده نمی داند در مقابل ارز ناشی از صادرات چه تعهداتی خواهد داشت، برای 
قیمت گذاری و فروش کالای صادراتی مشکل ایجاد کرده است. بخشی از مشکل هم به زیرساخت های صنعتی ما برمی گردد، 
چون سایت های تولید محصولات از نظر استاندارد در رتبه های متفاوتی قرار دارند. اگر محصولی در شرکتی با استاندارد بالا 

تولید شود، برای صادرات مشکل نخواهند داشت.

آیا شرکت شما در این زمینه برنامه ای دارد؟
قطعا یکی از اهداف بلندمدت ما نیز صادرات است ولی با توجه به این که شرکت تازه واردی در بازار کشور هستیم، فعلا 

از این هدف فاصله داریم.

آیا تحریم و محدودیت واردات مواد اولیه روی تولید داخلی اثر دارد؟
قطعا تحریم بر واردات مواد اولیه اثرگذار است و بسیاری از موادی که در محصولات ورزشی استفاده می شوند، مشابه تولید 

داخل ندارند و تحریم و مشکلات ناشی از محدودیت انتقال ارز، روی تولید داخلی تاثیر می گذارد.

نقش و اهمیت نمایشگاه تخصصی مانند نمایشگاه مکمل را در معرفی تولیدات داخلی و کمک به پیشرفت این صنعت چبست؟
نمایشگاه و همایش مکمل های تغذیه ای و ورزشی، اقدام درستی بوده که از ده سال پیش فعالیت خود را آغاز کرده و 
قطعا طی این مدت پیشرفت های خوبی داشته است. این همایش به شناساندن صنعت تولید مکمل کشور به دست اندرکاران 
حوزه ی سلامت مانند داروسازان، پزشکان، صاحبان داروخانه ها، مربیان ورزشی و... کمک می کند. همایش باعث می شود، 
گروه های هدف و مصرف کننده ی مکمل از پیشرفت ها و اتفاقات این صنعت مطلع شوند و نظر آن ها را از این که همیشه باید 

u.به خارج از کشور نگاهی داشته باشیم، تغییر دهد



در گفت وگو با دکتر علی مزیدی، مدیرعامل شرکت داروسازی کارن:

کاهش سهم بازار
مکمل های تقلبی و خارجی

مکمل هاي  نقش  بررسي  نظیر  کلانی  اهداف  غذایی  و  رژیمی  مکمل های  تخصصی  نمایشگاه های  و  علمی  همایش 
عرضه  و  تولید  طریق  از  جامعه  سلامت  ارتقا  و  حفظ  چگونگي  بررسي  سالم،  زندگي  در  دارویي  و  رژیمي  غذایي، 
راه اندازی شده  ایجاد و  نیازها در حوزه مکمل هاي غذایي، رژیمي و دارویي  تامین  مکمل هاي موثر، بررسي چگونگي 
است و تولیدکنندگان این حوزه با شرکت در این همایش به بیان مسائل و مشکلات خود می پردازند، در همین راستا، 

با دکتر علی مزیدی، مدیرعامل شرکت داروسازی کارن گفت وگویی داشتیم که شرح آن را در زیر می خوانید:

توضیح کوتاهی درباره سابقه شرکت و فعالیت در حوزه تولید مکمل ها بدهید؟
شرکت کارن کار خود را از سال ۱۳۷۸ آغاز کرد و در حال حاضر بیش از ۱۳۰ محصول اعم از مکمل و دارو تولید 
می شود. از آنجایی که تولید محصول سالم و با کیفیت از اهداف شرکت است تمام مجوزهای لازم از وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی، وزارت صنایع و معادن را دریافت کرده است.

به نظر شما ویژگی هشتمین دوره همایش مکمل ها چیست؟
اهمیت و تاکید به سلامت مکمل های ورزشی در شرایط فعلی کشور که مکمل های تقلبی به وفور حتی در داروخانه ها 
یافت می شوند، باعث دل سردی شرکت های تولیدکننده داخلی )که تمام استانداردها و مجوز های لازم را دارند( جهت 

ادامه راه خود در شرایط سخت کنونی خواهد شد.

با توجه به شعار همایش امسال،  اهمیت تولید داخلی مکمل ها برای سلامت جامعه چیست؟
خودکفایی در زمینه تامین و تولید مکمل مورد نیاز مخاطبین زیر نظر وزارت بهداشت و با رعایت پروتکل های مرسوم 

در این حوزه، باعث کاهش سهم بازار مکمل های تقلبی و حتی خارجی خواهد شد.

کیفیت مکمل های تولید داخل را چطور ارزیابی می کنید؟
محصولات تولید داخل، در سطح بسیار مطلوبی قرار دارند زیرا محصولات زیر نظر وزارت بهداشت تولید، کنترل و 

توزیع می شوند.

اعتماد  جلب  و  برندینگ  برای  شما  شرکت  خارجی،  محصولات  مصرف  به  مردم  تمایل  و  ایران  غالب  فرهنگ  به  باتوجه 
مصرف کننده چه فعالیتی داشته است؟ 52



صدای مشاور شرکت کارن کار خود را به طور رسمی از مهر ۱۳۸۴ آغاز کرده است و در حال حاضر، در ساعات 
غیراداری نیز پاسخگوی مخاطبین خود است. همچنین حوزه دیجیتال مارکتینگ از محورهای اصلی فعالیت بازاریابی 
 ۱۳۹۷ سال  در  خود  محصولات  مصرف کنندگان  با  آسان  و  مستقیم  ارتباط  برقراری  جهت  شرکت  است.  بوده  کارن 
باشگاه،  )سایت،  مجازی  فضای  در  ممکن  مسیرهای  تمام  از  اکنون  هم  و  کرد  راه اندازی  را  کارن  مشتریان  باشگاه 

اینستاگرام، تلگرام پیج و سایت داروخانه های آنلاین( با مخاطبین خود در ارتباط است.

حضور در همایش مکمل ها چه تاثیری بر معرفی محصولات شما خواهد داشت؟
به دلیل وجه علمی همایش و حضور اساتید برجسته در حوزه مکمل باعث اعتبار بخشی بیشتر به فعالیت های شرکت 

می شود.

تحریم ها چه تاثیرات مثبت و منفی روی کار شما داشته اند؟
تحریم های اعمال شده بر کشور، اثرات منفی و مثبت بی شماری در حوزه تولید مکمل داشته است، تاثیرات مثبت 
شامل:  منفی  تاثیرات  و  است  تولیدکنندگان  خودباوری  و  داخل  تولید  محصولات  فروش  افزایش  شامل:  تحریم ها 

مشکلات عدیده در امر ارسال ارز و واردات مواد اولیه است.

چالش اصلی شرکت تان را در سال آینده چه می دانید؟
ارسال ارز، انتقال، حمل ونقل مواد اولیه از خارج از کشور، واردات مواد اولیه از چالش های اصلی شرکت  ما در سال 

آتی است.

راهکار پیشنهادی تان برای رفع این چالش چیست؟
حمایت بانک مرکزی از تولیدکنندگان برای تامین ارز مورد نیاز بهترین و مناسب ترین اقدامی است که باید در این 

u.حوزه انجام شود
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مهندس سید مهدی آقائی؛ مدیرعامل شرکت 
شفاپخش هیرکان:

ارتقای رتبه ی شفاپخش 
هیرکان با کمک متخصصان و 

استفاده از امکانات فناورانه
شرکت را معرفی کنید و تاریخچه ی کوتاهی از فعالیت آن بگویید.

شرکت پخش سراسری دارو- شفاپخش هیرکان در مرداد ۱۳۹۷ با اخذ مجوز از سازمان غذا و دارو و با تکیه بر دانش فنی و 
ظرفیت های سخت افزاری و نرم افزاری، فعالیت خود را در زمینه توزیع داروهای سلامت محور گیاهی آغاز کرد. این شرکت هم 
اکنون با تعامل و همکاری با بیش از ۴۵ تامین کننده ی برجسته ی داخلی، پوشش مویرگی ۸۰ درصد از داروخانه های کشور 

در بیش از ۲۰ شعبه ی استانی فعال است.
در مسیری که پشت سر گذاشتید، چه چالش ها و موانعی داشتید؟

مهم ترین چالش شرکت در این مسیر، درک نشدن جایگاه استراتژیک و کلیدی صنعت پخش به عنوان تنها رابط موثر و 
سلامت میان تامین کنندگان و مصرف کنندگان )داروخانه ها( است؛ از نتایج این وضعیت، تعریف نشدن صنعت پخش در وزارت 
صمت و نبود بخشنامه های ارائه ی تسهیلات در بسیاری از بانک هاست. از طرف دیگر درصد سود شرکت های پخش افزایش 

پیدا نکرده و علیرغم هزینه های کلان پخش از ابتدا تا کنون همان نرخ  ۱۰ درصدباقی مانده است.
تولید صنعتی و تکنولوژیک فرآورده های گیاهی در چه شرایطی است؟ آیا ایران توانسته به جایگاه متناسبی با ظرفیت های خود 

برسد؟
کشور ما پتانسیل خاص اقلیمی دارد و ۱۱ اقلیم از ۱۵ اقلیم جهانی در ایران هست که بستر بهینه ای برای تولید و پرورش 
گیاهان دارویی و بومی است، اما متاسفانه هر ساله بخش عظیمی از این گنجینه ی ارزشمند طبیعی گیاهان دارویی، در اغلب 
استان های کشور توسط مافیای این صنعت به یغما برده می شود. بیشتر این گیاهان بدون فرآوری و با کمترین مبلغ به صورت 
خام از کشور خارج می شود و پس از فرآوری و بسته بندی  درکشورهای حاشیه، با قیمت های گزاف و به نام همان کشورها 
صادر می شوند. متاسفانه طی ۲۰ سال گذشته بسیاری از گونه های نادر گیاهی کشور منقرض شده اند از جمله باریجه، شیرین 
بیان، والک، آلال، شقاقل، پونه، آویشن، کنگر، خاکشیر، مرزه و... و هر روز با خطر انقراض گونه های دارویی انحصاری در ایران 

مواجهیم.
شرکت شما برای افزایش سطح استاندارد و کیفیت محصولات خود چه راهکارهایی داشته  است؟

جذب نیروهای توانمند، متعهد و با تجربه در زمینه ی صنعت پخش، آموزش و کسب مهارت استانداردهای بین المللی 
پخش، تعهد به حفظ سلامت جامعه و التزام به قوانین صنعت پخش، تهیه ی کامل ترین سبد داروهای سلامت محور گیاهی از 
برجسته ترین تامین کنندگان داخلی، دستیابی به توان رقابتی ، افزایش سهم بازار و پوشش مویرگی بیش ا ز ۸۵۰۰ داروخانه در 
سراسر کشور، ایجاد و توسعه زیرساخت های فیزیکی و استاندارد و ایجاد روابط بهینه و هدفمند با مشتریان و تامین کنندگان.

چطور می توان مصرف فرآورده های گیاهی را با رویکردهای علمی ترویج کرد؟ 
مدیریت صحیح در شناسایی پتانسیل عرصه های طبیعی و تهیه ی نقشه ی پراکنش طبیعی گیاهان دارویی، قطب بندی 
استان ها به فراخور ظرفیت آن ها در تولید و پرورش گیاهان دارویی، مدیریت و یکپارچگی مطالعات اتنوفارماکولوژیکی به 
منظور تهیه ی بانک اطلاعاتی از مصارف سنتی گیاهان دارویی در درمان بیماری ها متناسب با فرهنگ دارویی هر استان، ترویج 
فرهنگ درست، موثر و سلامت استفاده از داروهای گیاهی از طریق مستندسازی علمی آن گیاهان، راه اندازی صنایع فرآوری 

استاندارد و بومی متناسب با پتانسیل های هر استان
برنامه ریزی و اهداف بلندمدت شرکت شما برای حضور در بازار ایران و نیز بازارهای صادراتی چیست؟

برای حضور پر رنگ در بازار داخلی تلاش بسیار کرده ایم و علیرغم چالش های فراوان پیش رو و با ارتقای امکانات سخت افزاری 
و نرم افزاری توانسته ایم رتبه این شرکت در آخرین رده بندی سازمان غذا و دارو به ۲۶ ارتقا دهیم. )تعامل و همکاری با بیش از 
۴۵ تامین کننده ی برجسته ی داخلی، پوشش مویرگی ۸۰ درصد از داروخانه های کشور در بیش از ۲۰ شعبه ی فعال استانی(

نقش و اهمیت نمایشگاه تخصصی مانند طلای سبز را در معرفی تولیدات داخلی و کمک به پیشرفت این صنعت چبست؟
همایش طلای سبز بستری مناسبی برای ارائه و معرفی شرکت و پتانسیل های آن در بازار هدف ایجاد می کند. همچنین 
شرکت ها می توانند از طریق آشنایی با تامین کنندگان داخلی و خارجی، امکان شناسایی وا رتقای بانک اطلاعاتی مشتریان 
خود را فراهم کنند. همایش می تواند در ایجاد ارتباط و رقابت سالم در کشور و همچنین استفاده از تجربیات ارزنده ی سایر 

u.کشورها در زمینه پخش مؤثر باشد
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